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KAPITOLA  PRVNÍ

Opravdové poznání Slova Božího 

Každé duchovní oživení, jež má být trvalé, musí mít svůj původ v Božím Slově.
Kdysi na jednom z našich shromáždění povstal muž a pravil, že doufá, že požehnání
z těchto shromáždění, mu postačí na celý život. Odpověděl jsem mu, že právě tak
může  doufat,  že  jedinou  snídaní  se  nasytí  pro  celý  den.  Této  chyby  se  často
dopouštějí mnozí lidé; chvátají na náboženské shromáždění a myslí, že se tím vše
nutné  vyřídí.  Avšak  neseznámí-li  vás  shromáždění  se  Slovem Božím,  pak  buďte
ujištěni, že účinky shromáždění za čtvrt roku vymizí. Čím více miluje kdo Písmo, tím
pevnější  bude  jeho  víra;  čím  všeobecnější  bude  láska  k Písmu,  tím  řidší  bude
odpadnutí od víry. Docílíte-li opravdovějšího poznání Slova Božího, pak budete mít
trvalý  prospěch,  neboť  Slovo  Boží  zůstane  navěky.  V Žalmu  119  básník  prosí
devětkrát, aby ho Bůh občerstvil svým Slovem, svým Zákonem, svou spravedlností,
svým svědectvím atd.

Kdybych  svými  slovy  mohl  křesťanům  vlít  hlubší  lásku  ke  Slovu  Božímu,
prokázal bych jim tím největší službu, kterou bych jim vůbec mohl prokázat. Tážeš
se:  „Kterak mohu získat lásku k Bibli?“  ˇO, chceš-li  se vzchopit  ke studiu Bible  a
žádat Boha o přispění, pak ti Bůh k tomu jistě dopomůže.

Slovo a skutek spolu tvoří zdravé křesťany. Křesťané, u kterých všechno záleží
ve slovech a nic ve skutcích, trpí nemocí, kterou bych mohl nazvat duchovní dnou.
Naproti tomu ti, u kterých skutek je vším a slovo ničím, neobstojí dlouho a upadají do
všelikých bludů a hříchů a zasévají  více zla než požehnání.  Jestliže však napřed
studujeme Slovo Boží a potom přistupujeme k dílu, pak se můžeme osvědčit jako
zdraví a užiteční křesťané.  Nikdy jsem neviděl  plodného křesťana,  který by nebyl
zároveň zkoumatelem Bible. Jestliže však člověk zanedbává Bibli, pak může Boha
prosit  a  vzývat,  aby ho použil  ve svém díle,  jak chce,  Bůh ho nemůže upotřebit.
Chybí mu právě to, čím chce působit Duch svatý. My právě potřebujeme Slovo, které
je ostřejší než dvojsečný meč.

Máme mnohá modlitební shromáždění; ale právě tak, jak důležité je modlení, je
důležité i  čtení Bible.  Potřebujeme studium Bible, biblické hodiny a biblické školy,
abychom ve Slově Božím zdomácněli. Modlím-li se, hovořím s Bohem, avšak čtu-li
Bibli,  pak mluví Bůh se mnou. Zajisté je to opravdu důležitější, aby Bůh mluvil ke
mně,  než  abych  já  mluvil  k Němu.  Myslím,  že  bychom  se  dovedli  lépe  modlit,
kdybychom  lépe  rozuměli  Bibli.  K čemu  je  schopna  armáda,  jestliže  vojáci
nedovedou použít svých zbraní? Co může dokázat mladý člověk v říši Boží, neumí-li
použít Bible? Muž, který nedůvěřuje své zbrani, je málo platný v bitvě. Nikdy jsem
neviděl,  že by se ten, kdo pochyboval o Bibli,  osvědčoval ve skutcích křesťanské
lásky. Viděl jsem, jak se hroutí jedno počínání za druhým, protože účastníci ztratili
důvěru k této staré knize.

Chtějí-li  se  nově  obrácení  dát  upotřebit  Bohem,  musí  hledat  pokrm  v jeho
Slově.  Jejich  zkušenost  může  být  ovšem  velmi  dobrá  a  z počátku  také  velmi
prospěšná,  jestliže ji vypravují jiným; avšak zůstanou-li  pouze u ní,  stane se brzy
nechutnou a bez užitku, protože lidi unavuje poslouchat stále totéž. Po vyprávění, jak
byli  obráceni,  má následovat  čerpání  pokrmu ze Slova Božího.  My sami  nejsme
studnice, nýbrž Slovo Boží je stále tryskající pramen.
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Živíme-li se Slovem, potom je snadné mluvit k jiným, a nejen to, ale my také
v milosti  Boží  stále  rosteme  a  jiní  si  budou  všímat  našeho  jednání  a  našeho
svědectví.  Nacházíme  tak  málo  skutečného  vzrůstu  mezi  křesťany,  protože
opravdové studium Bible je tak řídké. Nově obráceným vážně poradíme, aby všude,
kde mohou, vyhledávali styk se zkušenými křesťany. Jsem sám rád ve společnosti
takových, kteří znají více, ale nezameškám příležitosti, abych se něčemu dobrému
od nich naučil. Studuj Bibli s péčí a na modlitbách; taž se jiných, co znamená to neb
ono místo, a když se potom také prakticky obeznámíš  s velkými pravdami, jež tato
kniha obsahuje, budeš se daleko méně obávat světa, těla a ďábla a uvidíš, že se ve
svém křesťanství nezklameš.

Lidé stále říkají: „Přejeme si něco nového, nové učení, novou myšlenku.“ Buďte
ujištěni, že unavíte-li se Slovem Božím a pozbudete-li chuti k němu, pak jste se ocitli
i mimo společenství s Bohem.

Když jsem byl nedávno v Baltimore,  měl  jsem oknem vyhlídku na biskupský
kostel. Jeho pomalovaná okna vypadala ve dne zasmušile  a nikterak lákavě, když
však veček jimi pronikalo světlo, jak krásnými se jevila. Tak i Bible se vám stane
docela  jinou  knihou,  když  Duch  svatý  otevře  vaše  oči  a  uvidíte  slávu  Kristovu
prozařovat téměř každým listem.

Mladá  dáma začala  jednou  číst  román,  považovala  jej  však  za  nevkusný a
nudný. Po několika měsících se seznámila s jeho autorem a časem i s jeho paní. Tu
shledala, že kniha je docela zajímavá. Změnila se kniha? Ne, avšak v srdci čtenářky
nastala změna. Poznala a oblíbila si pisatele a to objasňuje vše. Někteří křesťané
čtou  Bibli  jen  z povinnosti,  čtou-li  ji  vůbec.  Ale  jakmile  někdo  v Kristu  uvidí
„vyvoleného mezi tisíci“, stane se pro něho Bible zjevením Boží lásky a působí na něj
neustávajícím kouzlem.  Jistý  pán  byl  otázán  jiným pánem:  „Čtete  často  v Bibli?“
„Ne“, zněla odpověď, „musím doznat, že Boha nemiluji.“ „Já jsem to dělal také tak,“
odpověděl druhý, „ale Bůh mě miloval.“

Mnozí lidé si myslí, že Bible se přežila, poněvadž je to stará kniha. Říkají, že
pro nevědoucí dřívější pokolení byla docela dobrá, protože obsahuje mnohé hezké
historky, ale pro nynější dobu se nehodí, že v naší osvícené době se můžeme velice
dobře obejít bez této staré knihy, jsme prý již dávno dále - Nuže, přátelé, mohli byste
týmž právem říci:  Slunce, které svítilo již před tisíciletími,  nyní tak zestárlo,  že se
přežilo. Když někdo staví dům, nepotřebuje již dělat okna, protože nyní máme nové
lepší světlo. Máme přece elektrické světlo. Radím všem lidem, kteří se domnívají, že
Bible je příliš stará, když stavějí domy, ať nedávají do nich okna, ale osvětlují vše
elektrickým světlem. To by bylo něco nového a po té novosti tolik toužili.

Věz: Není životního postavení, pro které by Bible neměla potěšitelného slova.
Trpíš-li  protivenství,  skličuje-li  tě  odpor  a  zármutek,  má  pro  tebe  zaslíbení.
V radostech  a  strastech,  ve  dnech  zdraví  a  nemoci,  v chudobě  i  v bohatství,  za
všech  okolností  nacházíš  nějaké  zaslíbení,  jež  Bůh  ve  svém  slově  pro  tebe
nashromáždil. Tak či onak na každý případ se tak bere zřetel a pravda ukáže se ve
svědomí každého. Vypráví se, že Richard Baxter, pisatel „Věčného klidu svatých“,
vnímal ve svém mládí hlavně nesmírnost zázraků; ve zralejším věku působila na něj
nejhlubším  dojmem  naplnění  proroctví  a  ke  konci  svého  života  nalezl  největší
uspokojení ve své vlastní zkušenosti o síle evangelia.

Jsi-li netrpělivý, posaď se tiše a zaměstnávej se Jobem.
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Jsi-li horkokrevný, čti o Mojžíšovi a Petrovi.

Jsi-li sláb na modlitbách, čti o Eliášovi.

Není-li tvému srdci do zpěvu, naslouchej žalmům Davidovým.

Jsi-li státníkem, čti Daniela.

Jsi-li v nebezpečí, že se stáváš nízkým a sprostým, čti Izaiáše.

Je-li tvé srdce chladné, čti o učeníku lásky.

Je-li tvoje víra malá, čti Pavla.

Jsi-li v nebezpečí, že se stáváš lenivým, studuj Jákoba.

Zakaluje-li se tvůj pohled do budoucnosti, čti ve Zjevení o zaslíbené zemi.

V Žalmu 119,165 nacházíme tato slova: „Pokoj mnohý těm, kteříž milují zákon
tvůj a nemají žádné urážky.“

Studium Božího Slova zajišťuje pokoj. Pohleďte na křesťany, kteří mají kořeny
a základy ve Slově Božím a shledáte, že jsou velmi klidní. Avšak ti, kteří svou Bibli
neznají  a nestudují,  klopýtají  brzy, jakmile se přiblíží lehké obtíže, třeba jen malé
pronásledování.  Jejich klid je tak brzy porušen a malý závan odporu odfoukne ho
docela.

Někdy žasnu, když vidím, jaká maličkost stačí, aby mnohé lidi oloupila o jejich
veškerý klid a útěchu. Stačí pomlouvačný jazyk, aby je lehce zrušil.  Máme-li však
pokoj Boží, pak nám je svět nemůže vzít, tak jako nám je nemůže dát. Musíme jej
dostat shůry; je to pokoj, který dává Kristus.

„Pokoj mnohý těm, kteříž milují zákon tvůj a nemají urážky.“ /Žalm 119,165/

Kristus  praví:  „Blahoslavený jest,  kdož by  se  na  mne  nezhoršil“  /Luk  7,23/.
Budete se tedy stále přesvědčovat, že biblický křesťan, který se vyzná v Bibli, který
se denně s modlitbou občerstvuje rozjímáním o Slově, tak lehce nepochybí.

Takový člověk může neustále růst a mezitím také pro Pána pracovat. Ale ti,
kteří nikdy Bibli neotevřou a Písmo nikdy nestudují, snadno klesnou a potom se diví,
že musí prožívat tak těžké doby. Řeknou vám, že křesťanství není takové, jak jim
bylo vylíčeno, že je neshledali daleko takovým, jak se jím chlubíme. Avšak skutečné
trápení záleží v tom, že nejednali tak, jak jim Pán přikázal. Zanedbávali Slovo Boží.
Kdyby byli pilně zkoumali Slovo Boží, nebyli by upadli do tohoto postavení, nebyli by
po dlouhá léta od Boha bloudili a nebyli by se snažili plnit své břicho mlátem tohoto
světa.  Opomenutí  se starat  o  nový život  a  chudá,  vyhladovělá  duše  ocitá  se ve
slabosti a úpadku, načež snadno vzniká pochybování a pád.

Nedávno jsem se sešel s mužem, který se mi vyznal, že jeho duše po čtyřicet
let nedostala pokrmu. „Ó,“ pravil jsem, „jaká krutost vůči duši - nedávat jí nic jíst.“

Tento muž je v dnešní době typem tisíců a tisíců, jejichž ubohé duše zmírají
hladem. Hojně se staráme o své tělo, které obýváme tak krátce, a pak je opustíme;
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sytíme je třikrát denně,  oblékáme a přikrýváme je a ono za krátký čas klesne do
hrobu a zetlí.  Ale  vnitřního člověka,  který má žít věčně,  necháváme chřadnout  a
umírat hladem. Člověk není živ samým chlebem, ale každým slovem vycházejícím
z úst Božích.

Pocestný,  který nezná svůj  cíl  nebo neví,  jak by k němu dospěl,  má ovšem
všelijaké obavy a nemůže mít ze své cesty takový požitek, jako kdyby měl vůdce.
Nuže,  Bible  je  vůdcem na cestě  života  a to jediným, který cestu k nebi  ukazuje.
„Svíce nohám mým jest Slovo tvé a světlo stezce mé.“ /Žalm 119,105/ Střesme se
tedy, abychom toto světlo a pomoc, jež nám poskytuje, neodmítli.
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KAPITOLA  DRUHÁ

Pochybnost a zkoumání

Požadujeme jak od mužů, tak i od žen, aby bez předchozího zkoumání věřili
Bibli.  Není  v povaze lidí,  aby  božské  věci  beze  všeho  přijímali  za  bernou  minci.
Jestliže  „máme  býti  hotovi  vždycky  k vydání  počtu  všelikému,  kdož  by  od  nás
požadoval zprávy z naděje té, kteráž je v nás“ /1 Petr 3,15/, pak nám to ukládá za
povinnost  důkladné  zkoumání.  Ale  nebuď  neupřímným  pochybovačem,  který  by
uzavíral pravdě srdce a mysl.  Nebuď pochybovačem, abys budil  zdání hlubokého
myslitele; také nedělej mnoho hluku se svými pochybnostmi.

„Ukaž nám své přesvědčení“, praví jeden německý spisovatel; „pochyb máme
sami dost.“ Buď podoben Tomášovi, který odmítl vybídnutí Ježíšovo, aby ohmatal
jizvy na jeho rukou a na boku, protože jeho srdce bylo přístupno přesvědčení. „Víra“,
praví John McNeill, „nevchází do srdce konečky prstů.“

Jste-li  naplněni  Slovem  Božím,  pak  ve  vás  nebude  místa  pro  pochybnosti.
Nedávno pravila  mi  jedna paní:  „Nemáte  docela  žádné pochybnosti?“  „Ne,  na  to
nemám kdy, neboť mám velmi mnoho práce.“ - Pro určité lidi  je pochybnost jako
jejich provozní kapitál, ze kterého žijí. Důvodem, proč tak málo křesťanů má pevné
přesvědčení  o  svém  Božím  synovství,  ze  kterého  jen  tu  a  tam  vidíme  rašit
křesťanské milosti, je podle mého náhledu to, že se Bible dostatečně nepoužívá jako
pravidla a směrnice víry a života.

Teď uslyším, že někdo řekne: „Přál bych si, abyste mi dokázal, že Bible má
pravdu.“  -  Milý příteli,  tato kniha se prokáže sama,  dáš-li  ji  k tomu jen příležitost,
neboť ona má živoucí sílu. „Protož i my díky činíme Bohu bez přestání, že přijavše
Slovo Boží, které jste slyšeli  od nás, přijali  jste je nikoli  jako slovo lidské, nýbrž -
jakož v pravdě je - jako Slovo Boží, které i působí ve vás věřících.“ /1 Tes 2,13/

Ona nepotřebuje ani tolik obhajoby, ale mnohem více prozkoumání, neboť svou
obhajobu  přejímá  sama.  Bible  není  slabé  malé  dítě,  jež  nutno  opatrovat.  Jistý
křesťan  mluvil  se  skeptikem,  který  pravil,  že  nevěří  v Bibli.  Křesťan  mu  přečetl
některá  místa,  ale  pochybovač  odpověděl:  „Nevěřím  z toho  ani  jedinému  slovu.“
Křesťan  četl  dále,  až  konečně  byl  skeptik  přesvědčen.  Tento  postup  odůvodnil
křesťan větou: „Když jsem vyzkoušel meč, že je dobrý, budu ho dále používat.“ Totéž
máme konat  také dnes.  Přivádět  lidi  k víře není našim dílem,  nýbrž dílem Ducha
svatého.

Jeden muž začal nedávno se svou ženou každý večer hodiny číst v Bibli. Po
několika večerech ustal u prostřed čtení a pravil: „Ženo, jestli je tato kniha pravdivá,
pak jsme na nesprávné cestě.“ I četl dále, ale brzy opět přestal a řekl: „Ženo, jestli je
tato kniha pravdivá, pak jsme ztraceni.“ Pln úzkosti četl dále s napjatou pozorností,
až pak zvolal: „Ženo, je-li tato kniha pravdivá, můžeme být zachráněni.“ Po několika
dnech byli  oba obráceni.  Velký konečný účel této  knihy záleží v tom,  že zvěstuje
lidem velkou záchranu. Považ, která může opět napřímit našeho sklíčeného ducha a
obnovit v nás věčný obraz Boží.

Jakou hroznou odpovědnost berou na sebe ti, kteří knihu mají a přesto nedbají
jejího varování ani neposlouchají jejího učení. Ona je buď zápachem smrti k smrti,
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anebo vůní života k životu. Což kdyby nám ji Bůh odňal a řekl: „Již vás jí nebudu
znepokojovat.“ Tážeš se, což si máš počít s předmětem, kterému nerozumíš. Pokud
se mne týká, děkuji  Bohu, že je v této knize výška, které můj rozum ani zdaleka
nemůže dosáhnout a hloubka, kterou nemohu nikdy vyzkoumat. Právě tato okolnost
zvyšuje pro mne nesrozumitelný původ této knihy. Kdybych ji mohl vzít a číst jako
každý jiný spis, kterému rozumím již po prvním čtení, pak bych již víru v ni před lety
ztratil. Jedním z nejsilnějších důkazů o božském původu této knihy je skutečnost, že
nejbystřejší myslitelé po padesátiletém hloubání a pachtění odkládají pera se slovy:
„Zde jsou hloubky, kterých nechápeme.“

„Žádnou biblickou knihu“,  praví  Spurgeon,  „nevyčerpá jediný výklad.  Květiny
v Boží zahradě vyhánějí nejen dvojí, nýbrž sedmeré květy: proto vydávají neustále
novou vůni.“

Bůh  poslal  svého  Ducha  svatého,  aby  nás  uvedl  do  všech  pravd,  a  On je
ochoten otevřít oči našeho chápání. Vidíme, že něčí chápání může být otevřeno pro
obyčejné věci. Vhodný příklad dává nám příhoda s chlapcem, kterého rodiče vzali
s sebou na Floridu, aby v tamnějším jižním pobřeží prožil zimu. Chlapec se vrátil do
své vlasti s nechutí k zemi, v níž byl. Pravil, že to byla smutná, jednotvárná a nudná
země. V následujících měsících těšil se péči domácího učitele, který byl nadšeným
botanikem a také dovedl chlapce zaujmout pro své oblíbené studium. Když se měl
chlapec seznámit  také  s cizokrajnými  rostlinami  -  orchidejemi,  šel  s ním učitel  do
skleníku,  aby na několika exemplářích pozoroval  rozmanitost  nádhery květů.  „Měl
bys je vidět na Floridě“, pravil učitel; „tam jsou daleko krásnější, ale tyto zde dávají
alespoň ponětí o tomto druhu rostlin.“ Chlapec naň udiveně hleděl a řekl: „Na Floridě
jsem byl, ale tyto rostliny jsem tam neviděl.“ „Pravděpodobně sis jich nevšiml,“ odvětil
učitel; „ale nyní by jistě neušli tvému zraku.“

Duch  svatý  je  ochoten  poučit  nás  buď  kázáním  nebo  knihou,  kde  nějaká
neznámá biblická pravda je stavěna na svícen a uvedena k našemu životu ve vztah,
který dříve neměla.

Onehdy  přišel  kdosi  ke  mně  s obtížnou  biblickou  otázkou  a  pravil:  „Pane
Moody,  co  si  počnete  s tímto  místem?“  „Co si  počnu?  Nic.“  „Já  myslím,  jak  mu
rozumíte?“  „Já  tomu  vůbec  nerozumím.“  „Jak  si  je  vykládáte?“  „Já  si  je  nijak
nevykládám.“  „Co  tedy  s ním  uděláte?“  „Já  s ním  neudělám  nic.“  „Tak  mu  také
ovšem nevěříte?“ „Ó, zajisté,  věřím. Je velmi mnoho věcí, kterým nerozumím, ale
věřím jim.  Nerozumím vyšší matematice,  ale věřím jí.  Astronomii  nerozumím,  ale
věřím ji.  Můžete mi říct,  proč tentýž pokrm, podle toho, jak jest požíván tím nebo
oním  tvorem,  promění  se  v maso  nebo  rybu,  v srst,  peří,  kopyta  nebo  nehty  na
prstech? Kdysi pravil mi jeden muž, že nemůže ničemu věřit, co neviděl.“ „Můj milý
pane,“ odpověděl jsem mu, „viděl jste někdy svůj mozek?“

Dr. Talmage vypravuje, že když jednoho dne svému profesoru teologie položil
mnoho otázek o tajemstvích Bible, profesor mu prostě odpověděl: „Pane Talmage,
přiznáte, že Bůh rozumí, některým věcem, které se vymykají vašemu poznání.“

Jistý křesťan pravil kdysi nevěřícímu: „Obtíže v Bibli mne netrápí. Čtu Bibli asi
tak, jako když pojídám ryb. Přijdu-li na rybí kost, nepokouším se ji polknout, nýbrž ji
položím  stranou.  Právě  tak  při  čtení  Bible  obcházím  předmět,  kterému  nemohu
porozumět, a říkám si: „To je rybí kost.“ Ale přece nezahodím rybu pro její kosti; tím
méně neodložím Bibli kvůli místům, která si nedovedu vyložit.“
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Paskal praví: „Lidská věda musí se stát pochopitelnou, aby mohla být oblíbena;
avšak  božská  věda  musí  se  stát  oblíbenou,  aby  mohla  být  pochopena.“  To
naznačuje chybné stanovisko největšího počtů kritiků Bible. Dávají rozum do služeb
svého srdce.

Všimli jste si již toho, že Kristus přikládal svou pečeť právě na takové věci, které
lidé ponejvíce malicherně posuzovali? Často slýcháme: „Přece nevěříte události o
Noemovi a o potopě?“ Nuže, vzdám-li se této události, pak se musím vzdát celého
evangelia  a  učení  Ježíše  Krista.  Kristus  věřil  příběhu  o  Noemovi  a  uváděl  jej
v souvislost se svým opětným příchodem: „Ale jakož bylo za dnů Noe, tak bude i
příchod Syna člověka.“ Říká se dále: „Nevěříte přece příhodě o Lotovi a Sodomě?“
Věřím tomu právě tak rozhodně, jako věřím v učení Ježíše Krista. Neboť: „Jakož se
dále ve dnech Lotových, takť nápodobně bude v ten den, když se Syn člověka zjeví.“
Slýcháme  dále:  „Ale  nevěříte  přece  příběhu  o  kovovém  hadu,  na  kterého  když
pohlédl  lid  izraelský,  ušel  smrti  od  hadího  uštknutí?“Ježíš  tomu věřil  a  uváděl  to
v souvislost se svým vlastním křížem: „A jakož povýšil Mojžíš hada na poušti, takť
musí povýšen býti  Syn člověka, aby každý, kdož věří v něho, nezahynul,  ale měl
život věčný.“ Říkává se: „Vy přece tomu nevěříte, že synové Izraele byli živeni na
poušti manou?“ Odpověď: „Otcové naši jedli manu na poušti..... Amen, amen, pravím
vám: Ne Mojžíš dal vám chléb  z nebe, ale Otec můj vám dává ten chléb z nebe.“
Lidé říkají: „Vy přece nevěříte, že se napájeli vodou ze skály?“ Kristus věřil a učil
tomu.  Říkává  se:  „Vy  přece  nevěříte  příběhu  o  Eliášovi,  kterého  vdova  živila?“
Zajisté, že tomu věřím. Kristus nám praví, že bylo mnoho vdov za časů Eliášových,
ale že jen jediná živila Eliáše. Odvolával se na to a tím přitiskl k tomu svou pečeť.
Syn Boží tomu věřil a služebník má být větší nad pána svého?“

Byl jsem tázán dále: „A příběhu o Jonášovi a velrybě přece nevěříte?“ Ujišťuji
vás, že tomu věřím. Před několika lety měl mít kdosi veřejný projev. Někteří lidé proti
tomu protestovali, protože považovali jeho učení za nezdravé. Řekl jsem: „Já se brzy
přesvědčím, zdali je jeho učení zdravé, či není.“ „Věříte tomu,“ otázal jsem se ho, „že
Jonáš byl pohlcen velrybou?“ „Ano,“ odpověděl. „Pak je všechno v pořádku,“ pravil
jsem. „Zvu vás, abyste přišel a mluvil.“ Přišel a měl přednášku o Jonášovi.

U Matouše čteme dvakrát, že lidé žádali od Ježíše znamení; ale On odpověděl,
že jediné znamení, které je dáno tomuto pokolení,  je znamení o Jonášovi v břiše
velryby. Spojoval je se svým zmrtvýchvstáním; a mým upřímným přesvědčením je,
že my,  vzdáme-li  se jednoho,  musíme také druhé hodit  přes palubu.  Prožijeme-li
však již více let, zamilujeme-li si onen svět právě tak jako tento svět, pak poznáme,
že  v celé  Bibli  není  utěšující  kapitoly  než  kapitola  o  zmrtvýchvstání.  Kristus
nepochyboval  o  této  události.  Pravil,  že  jeho  zmrtvýchvstání  bude  znamením
podobným tomu, které bylo dáno obyvatelům Ninive. Byl to opět vzkříšený Jonáš,
jenž se opět procházel ulicemi Ninive. Dlužno totiž předpokládat, že obyvatelé Ninive
slyšeli, že Jonáš byl hozen přes palubu a pohlcen velkou rybou. Tu je mistrovské dílo
satanovo, aby nám zmrtvýchvstání učinil pochybným. - Avšak naši moderní učenci
učinili objev: Říkají: „Jícen velryby není větší než mužská pěst a je nemožné, aby
velryba polkla muže. Kniha Jonášova však praví, že Bůh opatřil  velkou rybu, aby
Jonáše polkla. Nemohl Bůh učinit rybu, jejíž jícen by byl dostatečně velký, aby jím
Jonáš proklouzl? Mohl-li Bůh stvořit svět, pak věřím, že On, kdyby chtěl, stvořil by
rybu, která by byla dost velká, aby polkla milión lidí. Nebo jak pravila ona stará paní:
„Nemohl  by,  kdyby  se  mu  to  zlíbilo,  připravit  muže,  který  by  byl  s to  polknout
velrybu?“

10



Několik  takových  moderních  vědců  bylo  nedávno  na  cestě  do  Evropy.  Na
palubě  lodi  byl  také  jeden  z mých  přátel  ze  Skotska,  který  byl  velmi  dobře
obeznámen s Biblí. Za řeči došlo na ni a jeden z mudrců pravil: „Já jsem vědec a
zkoušel jsem tuto knihu v ledačem, ale prohlašuji různá tvrzení v ní za nepravdivá.
Tak tvrdí se např., že Balámova oslice promluvila. Dal jsem si práci a prohlédl tlamu
oslovu. Zjistil jsem, že je tak utvářena, že mluvit jí není možno. Můj přítel narovnal se
v celé své výšce a odpověděl: „Co to tu povídáte. Udělejte osla a já mu dám řeč.“

Jaký zvláštní nápad, že by Bůh nemohl mluvit ústy osla. Jsou ještě také jiní lidé.
„Zajisté věřím v Bibli,“ říkají takoví, „ale tomu nadpřirozenému v ní ne.“ Oni věří jen
tomu, co odpovídá jejich rozumu. Jdou k Bibli s nožíkem a vyřezávají z ní toto a ono.
Tedy máme-li právo vyříznout z Bible určitou část, pak bych nevěděl, proč by jeden
z mých přátel nebyl oprávněn vyříznout jinou část, jiný opět jinou a tak by to mohlo jít
dále.  Zůstala  by  nám  pozoruhodná  Bible,  kdyby  si  každý  z ní  vyřezal  to,  co  se
vztahuje na cizoložství, každý lhář vše vztahující se na lež a podobně každý opilec
vše, co jemu je nepohodlné.

Jistý pán přinesl pastorovi svou Bibli a pravil: „Toto je vaše Bible.“ „Z jakého
důvodu tvrdíte, že je to moje Bible?“ odpověděl pastor. „Po pět roků,“ pokračoval
pán, „jsem býval pravidelným vašim posluchačem a pokaždé, když jste prohlašoval
něco v Bibli za nehodnověrné, tak jsem to vyřízl.“ Tak vyřezal tento muž asi jednu
třetinu  Bible:  celého Joba,  Šalamounova  kazatele,  Zjevení  Janovo a  kromě toho
ještě úryvky z jiných knih. Kazatel ho prosil, aby mu ponechal svou Bibli. Nepřál si,
aby ji viděli ostatní posluchači. Ale pán odpověděl: „ˇO, nikoli. Jsem přesvědčen, že
nakonec zůstanou jen lepenkové desky a tak daleko chci pokračovat ve své dřívější
práci.“  Potom  odešel  a  pokračoval  ve  vyřezávání,  až  posléze  zůstal  jen  obal.
Kdybyste chtěli věřit, co množí mužové kážou, pak by se vaše Bible  již po několika
měsících skládala jen ze dvou desek.

Říkávám často, že kdybych musel zavrhnout Bibli, hodil bych ji celou najednou
do ohně.  Proč se zaměstnávat  pět  roků tím,  co mohu vykonat  najednou? Jeden
kazatel,  se kterým jsem se před delší  dobou  setkal,  mi  pravil:  „Pane  Moody,  od
nějaké doby kážu jen z evangelia. Vzdal jsem se epištol a celého Starého zákona.
Nenahlížím totiž, proč bych jako Pavel nemohl jít k prazdroji,  abych z něho kázal.
Myslím, že evangelia jsou to jediné, co je věrohodné.“ Netrvalo to dlouho a tento
kazatel se vzdal také evangelií a nakonec také všeho kazatelství. Vzdal se Bible a
Bůh se vzdal jeho.

Jeden prorok, který byl poslán do města, aby varoval zlé, dostal příkaz, aby ve
městě nic nejedl. Později byl sveden k překročení tohoto zákazu starým prorokem,
který mu pravil,  že se mu zjevil anděl s poselstvím, že se prorok může navrátit  a
pojíst u něho. Onoho proroka za jeho neposlušnost roztrhal lev. Kdyby anděl z nebe
přišel a také přinášel zjevení odporující této knize, nesmíte mu věřit. Mně se nejvíce
zprotivili lidé, kteří nespoléhají na člověka. Stojí psáno: „Ale bychom i my neb anděl
s nebe kázal vám mimo to, což jsme vám kázali, prokletý buď.“ /Gal 1,8/ Věříte, že
my, kteří jsme přijali  daleko více světla než onen prorok, smíme beztrestně odříci
poslušnost Slovu Božímu?

Je nanejvýš směšné říkat: Nemohu mít nic s nadpřirozeným; nadpřirozenému
nechci  věřit.  Chcete-li  z Bible  vyškrtnout  nadpřirozené,  spalte  hned  celou  Bibli.
Vyjímáte-li nadpřirozené z této knihy, tedy jste nepřijali Ježíše Krista a s ním zároveň
nejlepší  část  knihy.  Bible  neobsahuje  ani  jedinou  knihu,  která  by  neučila  o
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nadpřirozených věcech. V první knize Mojžíšově čteme, že Abraham padl na tvář a
že Bůh s ním mluvil.  To je nadpřirozené. Jestliže se to nestalo,  tedy pisatel  první
knihy Mojžíšovy napsal  lež a kniha musí vypadnout.  Ve druhé knize Mojžíšově je
napsáno, že dva synové Áronovi byli stráveni ohněm. To byla nadpřirozená událost,
a  není-li  to  pravda,  pak  musíme  celou  knihu  hodit  přes  palubu.  Ve  čtvrté  knize
Mojžíšově je příběh o měděném hadu. Tak to jde dále ve všech knihách Starého
zákona.  Není  mezi  nimi  jediné,  v níž  by  se  nenašlo  něco  nadpřirozeného.
V evangeliích  je  však  více  nadpřirozených  věcí  než  kdekoli  jinde  v celé  Bibli,
hovořících o Ježíši Kristu, přesto však jsou evangelia obyčejně tím posledním, čeho
jsou  lidé  odhodláni  se  zříci.  Pět  set  let  před  narozením  Kristovým  sestoupil
k Danielovi anděl Gabriel a pravil, že se Kristus má narodit:

„Ještě pravím mluvil jsem při modlitbě, a muž ten Gabriel, kteréhož jsem viděl
v tom vidění na počátku,  rychle přiletěv,  dotekl  se mne v čas oběti  večerní.“ /Dan
9,21/

Opět  přichází  Gabriel  do  Nazareta  a  zvěstuje  panně,  že  bude  matkou
Spasitele: „A počneš v životě a porodíš syna a nazůveš jméno jeho Ježíš.“ /Luk 1,31/

Kromě toho nacházíme, že anděl přišel do chrámu a zvěstoval Zachariášovi, že
bude otcem Jana Křtitele, předchůdce Mesiášova; Zachariáš byl za svou nedůvěru
po devět měsíců němý.

Potom, když se Kristus narodil,  najdeme anděly u pastýřů v Betlémě, kterým
oznamovali  narození  Vykupitele:  „Nebo narodil  se vám dnes Spasitel,  kterýž jest
Kristus, v městě Davidově.“ /Luk 2,11/

Skutečnost,  že mudrci  na východě uviděli  hvězdu a následovali  ji,  je  zajisté
nadpřirozená a neméně výstraha, kterou Bůh dal ve snách Josefovi, poručiv mu, aby
utekl do Egypta. Nadpřirozená je také ta událost, že Pán ve dvanácti letech šel do
chrámu, diskutoval se zákoníky a projevil, že je více než kterýkoli z nich. Podobně
bylo nadpřirozené, že při jeho křtu Bůh promluvil z nebe: „Totoť jest můj milý Syn.“
Tři a půl roku putoval Kristus ulicemi a městy Palestiny. Pomysleme na nesčetné,
úžas vzbuzující zázraky, které v té době vykonal. Jednoho dne mluví s malomocným
a ten je uzdraven, poručí moři a to ho poslechne. Když umíral, zdráhalo se slunce
osvětlovat jeviště naší země. Prastaré stvoření poznalo, že Kristus je jeho stavitel a
vrávoralo hrůzou jako opilec. Když však zlomil okovy smrti a vyšel z Josefova hrobu,
bylo to opět nadpřirozené. Christmas Evans, velký kazatel z Walesu, praví: „Mnohé
reformace umírají s reformátorem, avšak tento reformátor  žije ustavičně, aby jeho
reformace pokračovala. Díky Bohu, nevzýváme žádného mrtvého Žida.Kdybychom
takového uctívali,  nepociťovali  bychom ve své duši  nový nesmrtelný život.  Děkuji
Bohu za to,  že náš Kristus je nadpřirozeným Kristem a naše Bible nadpřirozenou
knihou; zároveň děkuji Bohu za to, že žiji ve svobodné zemi, ve které každý smí číst
tuto knihu.

Někteří  lidé  se  domnívají,  že  jsme  klamáni,  a  vše  to  není  nic  jiného  než
domněnka.  Nuže  tedy  -  není  to  nádherná  domněnka?  Trvá  již  ve  mně  třicet  až
čtyřicet let a potrvá ovšem také , až půjdu do jiného světa. Když jednou kdosi četl o
Pavlovi, pravil, že to byl potřeštěnec. „Dobře,“ bylo mu odpověděno, „byl-li jím, tedy
měl znamenitého ochránce na cestě a výřečný útulek na konci své cesty.“ Přál bych
si, abychom měli na světě tucet takových potřeštěnců, jako byl Pavel.
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Když  Pavel  psal  Timoteovi,  že  „všelikěť  písmo  od  Boha  jest  vdechnuté  a
užitečné,“  mínil  tím to, co mluvil.  Mnozí dnes říkají:  „Jak věříte,  že celé Písmo je
inspirováno?“ - „Zajisté. Každé jeho slovo; ale ovšem nevěřím, že všechny v něm
uvedené skutky a případy vyly vnuknuty. Když např. ďábel řekl lež, tedy to nebylo
inspirováno, aby byla takto řečena lež; nebo když zlosyn, jako Achab, někde něco
řekl, tedy k tomu nebyl inspirován; ale někdo byl inspirován, aby o tom referoval, a
potud spočívá vše na vdechnutí a je „užitečné“.

„Nejlepší důkaz o neomylnosti Písma svatého,“ praví dr. A.J. Gordon, „je praxe,
že jsme je ve svém životě vyzkoušeli. Tak jako říšská mince stále odpovídá hodnotě
na  ní  vyražené,  tak  proroctví  a  zaslíbení  Písma svatého  vždycky dávala  udanou
hodnotu všem, kteří se je snažili vyzkoušet. Nestalo-li se tak v každém případě, tedy
pravděpodobně  nedošlo  k jejich  naplnění  a  doba  jejich  vyplnění  ještě  nenastala.
Jistě je mnoho křesťanů, kteří pravdivost Písma tak vyzkoušeli, že jsou ochotni bez
výhrady mu důvěřovat ve všem, co je zajišťuje ohledně ještě neviditelného světa a
posmrtného života.“

Nově obrácený se nedávno kohosi  otázal:  „Čím chcete dokázat,  že Bible je
inspirována?“  „Tím,  že  mne  inspiruje,“  zněla  odpověď.  Myslím,  že  je  to  opravdu
dobrý důkaz. Přijměte slovo do svých duší a ono vás bude inspirovat, proto je nám
slovo posláno.
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KAPITOLA  TŘETÍ

Starý a Nový zákon

Chtěl bych vám ukázat, jak by to bylo absurdní, kdyby někdo řekl, že Novému
zákonu věří,  ale Starému zákonu nevěří.  „Nový zákon má své kořeny ve Starém
zákoně a nikdy nemůže být od něho oddělen.“ Je velmi zajímavá skutečnost, že Pán
ve svých řečech uvedl ne méně než dvaadvacet knih z devětatřiceti  knih Starého
zákona. On snad citoval ze všech, neboť jen zlomky toho, co mluvil a konal, jsou
nám  zachyceny. Jak známo, praví apoštol Jan, že kdyby všechny skutky a řeči Pána
měly být oznámeny, nemohl by svět pojmout všech knih, které by byly napsány. Asi
osm set padesát míst Starého zákona je uvedeno v Novém zákoně nebo je na ně
aspoň poukázáno; jen některá z nich vyskytují se více než jedenkrát.

V evangeliu  Matoušově  je  uvedeno  přes  sto  citátů  ze  dvacíti  knih
starozákonních;  u Marka patnáct citátů ze třinácti  knih;  u Jana jedenáct  citátů ze
šesti  knih.  Ve čtyřech evangeliích nacházíme tedy více než sto šedesát  dokladů
Starého  zákona.  Někdy slýcháte  mluvit  lidi,  že  nevěří  celé  Bibli,  ale  toliko  učení
Ježíše  Krista  ve  čtyřech  evangeliích.  Nuže  věří-li  evangeliím,  pak  se  musí  také
přibrat  oněch  sto  šedesát  citátů  ze  Starého  zákona.  V listech  Pavlových  ke
Korintským  je  obsaženo  tři  sta  padesát  citátů  ze  Starého  zákona;  někdy  uvádí
apoštol celé odstavce odtud. V listech k Židům, které obsahuje jen třináct kapitol, je
pětaosmdesát dokladů, v listě ke Galatským je jich šestnáct. Zjevení samo obsahuje
dvě stě pětačtyřicet citátů a narážek.

Někteří lidé chtějí Starý zákon odsunout stranou jako knihu, která je sice dobrá
ke  čtení,  ale  není  částí  Slova  Božího  a  ke  zjevení  spasitelných  rozhodnutí  není
hlavní. Naproti tomu právě poslední list Pavlův obsahuje slova: „A že od dětinství
svatá písma znáš, kteráž tě mohou moudrého učiniti k spasení skrze víru, která jest
v Kristu Ježíši.“  /2 Tim 3,15/  Celé Písmo, které měli  apoštolové,  bylo ze Starého
zákona.

Když skeptikové napadají učení Písma, pohodlně říkají: „Celý Starý zákon se
nás  netýká.“  Tím  se  vyhnou  všem  důkazům  na  obranu  Starého  zákona.  Jest
nanejvýš důležité, aby každý křesťan nejen věděl, čemu učí Starý zákon, ale aby i
jeho učení přijal, protože se o něj opírá celá pravda. Petr praví, že výklad žádného
proroctví P9sma nezáleží na rozumu lidské. Písmem nerozuměl ovšem Nový, nýbrž
Starý zákon.

Kdyby Starý zákon nebyl pravdivý, myslíte, že by se byl Kristus tak často na něj
odvolával a byl by říkal: „Kterakž by se pak naplnila písma?“ Když mu pokušitel řekl,
že  si  má  povolat  anděly  z nebe,  aby  ho  ve  skoku  do   hloubky  nesli  na  rukou,
odpověděl: „Psáno jest.“ Kristus sám se obětoval, „aby se naplnilo Písmo.“ Nebylo-li
o něm předpověděno: „....a s přestupníky počten jest.“ Když pak později na cestě do
Emauz  rozmlouval  se  dvěma  učedníky  o  svém  zmrtvýchvstání,  neřekl-li:  „Zdaliž
nemusil  těch věcí trpěti  Kristus a vjíti  v slávu svou? A počav od Mojžíše a všech
proroků, vykládal jim všechna ta písma, kteráž o něm byla;“ neboť jediným tématem
celého Starého zákona jest Mesiáš. V Žalmu 40,8 čteme: „Jakož v knihách psáno
jest.“ - „Ve které knize.“ Táže se Luther, „a o které osobě?“ Zde přichází u úvahu jen
jedna kniha - Bible a jen jedna osoba - Ježíš Kristus.
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Slýchám, že v Benátkách žádný cizinec nezabloudí, ačkoliv ulice jsou tam úzké
a kanály se mnohonásobně proplétají. Ve zdích na kraji kanálů a v dlažbě ulic táhne
se totiž tenká čára z červených kamenů, která cizince pokaždé zavede ke chrámu
sv. Marka. Tak i  celou Biblí  -  dějinami,  zákonem,  poezií  a proroctvím - táhne se
červená nit, která přivádí ke Kristu. On je ohniskem, ve kterém se sbíhají všechny
paprsky myšlenek v Písmě.  Kristus mluví z Písma a o jeho naplnění  v něm,  a to
netoliko po svém zmrtvýchvstání, ale používá ho ještě i v nebi, jak vidíme ve zjevení
Janově. On mluvil na ostrově Patmos s Janem a užil právě oněch míst Písma, která
se nyní lidé snaží vymítit. Nikdy nenašel tam něco vadného nebo hodného zavržení.

Mohl-li Ježíš Kristus používat Starého zákona, pak čiňme totéž. Bože, zbav nás
jednostranných křesťanů, kteří čtou jen Nový zákon a Starému se vzpírají.

15



KAPITOLA  ČTVRTÁ

„  Slova má nepominou“  

Když  Kristus  mluvil  o  zákonu,  pravil:  „Jediná  literka  aneb  jeden  punktík
nepomine ze zákona, až se všecky věci stanou.“ Jindy řekl: „Nebe a země pominou,
ale slova má nikoli nepominou.“ Mějme na zřeteli, že celé Písmo, kterého používal
Kristus a apoštolové, by Starý zákon. Nový zákon ještě napsán nebyl. Tyto výroky
platí pro Starý i Nový zákon. „Jediná literka aneb jeden punktík nepomine ze zákona,
až se všecky věci  stanou“  -  je  tu  Nový zákon.  Popatřte  nyní,  jak se toto  všecko
vyplnilo.  Tehdy nebylo zpravodajů,  kteří  ho krok za krokem následovali,  aby jeho
slova přenášeli na papír. Nebylo novin, které by byly mohly tisknout kázání; a kdyby
byly tehdy vycházely denní listy, nebyly by tiskly jeho řeči, neboť celý náboženský
svět  byl  proti  němu.  Kdyby  se  tak  zastavil  u  Krista  jeden  z našich  moderních
volnomyšlenkářů a uslyšel: „“Nebe a země pominou, ale slova má nikoli nepominou.“
Představuji  si  takový případ  a  je mi,  jako bych viděl  výsměšný posuněk  na tváři
tohoto rozumáře řkoucího:  „Poslechněte  si  toho selského Žida.  Slyšeli  jste  kdy o
takové  domýšlivosti  a ztřeštěnosti?  ,Nebe a  země’,  praví,  ,pominou,ale  slova má
nikoli nepominou.’“ Příteli, chtěl bych se tě otázat: „Pominuly snad?“ Zajisté již víš, že
slunce dnes osvětluje více Biblí, než tomu bylo kdy předtím ve světových dějinách.
V posledních  deseti  letech  bylo  vytištěno více Biblí,  než  v celých osmnácti  stech
letech dohromady. V dobách temna pokoušeli se sice lidé spoutat Bibli a upírali ji
národům;  avšak Bůh ji  zachoval  a  nyní  „Britská  a  zahraniční“,  jakož i  „Americká
biblická společnost“ a jiné denně tisknou tisíce Biblí.

Což teprve, pravil kdosi, kdybychom měli revidovaný překlad Nového zákona,
došlo by k jeho rozšíření až tak daleko, kam až zaznívá anglický jazyk. Mohla být
tato výpověď věrohodná? - Jednoho pátku vyšel v New Yorku nový překlad, tentýž
den, kdy byl vydán i v Londýně. Chicago nechtělo zůstat pozadu za New Yorkem.
Ale i nejrychlejší vlak mohl by urazit dráhu mezi oběma městy nejvíce za šestadvacet
hodin,  takže  výtisky  tohoto  překladu  mohly  by  dospět  touto  cestou  do  Chicaga
v sobotu  pozdě  večer,  kdy  krámy  byly  již  zavřeny.  Co  tedy  udělal  jeden  deník
v Chicagu?  V New  Yorku  najal  devadesát  telegrafistů  a  celý  nový  překlad  od
Matouše až po Zjevení Janovo dal v pátek telegrafovat z New Yorku do Chicaga;
v Chicagu byl ihned vysázen a následujícího dne jej mohli prodávat na ulicích. Kdyby
to byl někdo předpověděl před lety, kdy ještě nebylo telegrafů,  byla by se takový
předpověď považovala za nemožnou. A přece se stala.

První oficiální pokus o zasílání dopisů potrubní poštou byl zahájen v Americe
roku 1893 na poštovním úřadě ve Filadelfii za přítomnosti sta vynikajících osobnosti.
Když  generální  poštmistr  vysvětlil,  že  tento  systém  může  zprostředkovat  rychlé
spojení  mezi  dvěma  městy  na  protějších  koncích  rovnoběžky,  zabalil  Bibli  do
americké vlajky, sepsal poselství a obojí dohromady odeslal jako první balík potrubní
poštou.  Poselství  znělo:  „Při  prvním použití  potrubní  pošty  ve  Spojených  státech
Severní  Ameriky  odeslán  byl  jeden  exemplář  Písma  svatého,  nejdůležitějšího
poselství, které kdy na světě vyšlo. Obalem Bible je americká vlajka, odznak svobody
pětašedesáti miliónů lidí.“

Nevšímajíc  se  ničeho,  co  skeptikové  a  nevěrci  mluví  proti  této  staré  knize,
pokračuje klidně ve svém chodu. Tito odpůrci připomínají nám psy, kteří štěkají na
měsíc. Měsíc si toho nevšímá, ale svítí klidně dále. Ateisté neustávají psát proti Bibli,
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mají-li  však velké úspěchy? Ona se  šíří  vždy dále  bez hluku.  Maják nepotřebuje
troubu,  ale  spokojí  se prostě  s tím,  že šíří  světlo  kolkolem.  Tak svítí  Bible  všem
národům země. O komsi, kdo měl přednášku o volnomyšlenkářství, se vypravuje: Byl
otázán:  „Proč  nenecháte  Bibli  na  pokoji,  když  jí  nevěříte?“  Odpověděl  čestně:
„Protože Bible nedá pokoj mě.“

Bible byla si prvou knihou, která byla vytištěna, a nyní je Nový zákon - nebo
jeho  části  -  tištěn  ve  třech  stech  třiapadesáti  jazycích  a  rozšířen  po  všech
zemědílech.  Národ,  do  jehož  jazyka  není  Bible  přeložena,  nemá  dosud  vůbec
literaturu. Ale není daleká doba, kdy slova Ježíše Krista proniknou do nejtemnějších
území země a na nejskrytější ostrovy v moři. Když Kristus řekl: „Nemůže zrušeno býti
písmo“, mínil každé slovo, které pravil. „Ďábel, svět a peklo od staletí se spolčují, aby
zrušili Slovo Boží, ale nemohou. Když na něm stavíte, tedy máte nejpevnější základ
pod svýma nohama pro přítomnost a věčnost. „Nebe a země pominou, ale slova má
nikoli  nepominou.“  Přátelé,  to obstojí  a žádná moc pekla nebo země není s to je
vymýtit.

Nejvíce je nám dnes zapotřebí mužů, kteří od hlavy do paty věří Bibli, kteří věří
celé Bibli,  jak tomu,  čemu rozumějí,  tak i  tomu,  čemu nerozumějí.  Mluvte o tom,
čemu rozumíte, a to čemu nerozumíte, ponechte nedotčeno. Myslím že důvod, proč
angličtí  a skotští  křesťané vynikají  nad nás Američany,  je:  oni  studují  celou Bibli.
Odvažuji se tvrdit, že v Londýně se každý večer koná na sta biblických hodin. Víte,
že je mnoho křesťanů, kteří v něčem jsou zdatní, ale v jiných bodech velmi ubozí,
protože nepřijali Bibli v celém jejím rozsahu.
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KAPITOLA  PÁTÁ

Vyplněná proroctví

Nevím, co by mohlo nejrychleji napravit upřímného pochybovače, než vyplněné
proroctví. Bohužel málo křesťanů pomýšlí na to, aby studovali tento předmět. Říká
se, že proroctví jsou tak tajemná a že jejich vyplnění je otázkou.Nuže, Bible nepraví,
že  proroctví  jsou  zemným územím,  ze  kterého  se  musíme vzdálit;  daleko  silněji
zaznívá její  rozkaz: „A mámeť přepevnou řeč prorockou,  kteréžto,  že šetříte  jako
svíce v temném místě svítící, dobře činíte, až by se den rozednil a denice vzešla
v srdcích vašich.“ Proroctví jsou nevyplněné dějiny a dějiny jsou vyplněná proroctví.
Nejobtížnější prorocká kniha Bible začíná slovy:

„Zjevení  Ježíše  Krista,  kteréž  dal  jemu  Bůh,  aby ukázal  služebníkům svým,
které věci by se měly díti brzo, on pak zjevil, poslav je skrze anděla svého služebníku
svému Janovi, kterýž osvědčil slovo Boží a svědectví Jezukristovo a cožkoli viděl.

Blahoslavený, kdo čte, i ti, kteříž slyší slova proroctví tohoto a ostříhají toho, což
napsáno jest v něm; nebo čas blízko jest.“ /Zjevení 1,1-3/

Ti, kteří zanedbávají proroctví, mají jen kusé nebo poloviční evangelium; neboť
evangelium nejedná jen o utrpení Kristově, ale i o jeho nadcházející slávě; nejen o
ukřižování, ale i o korunovaném Kristu; nejen o Kristu jako muži bolesti, ale i o něm
jako o Králi všech králů a Pánu všech pánů; nejen o jeho prvním příchodu, ale i o
jeho opětném příští. Takoví lidé ztrácejí mnoho z poučení, napomínání a z útěchy,
kterou přisoudil Bůh svému lidu.

Když jsem byl ještě hoch, učili mne, že veškerá země za řekou Mississippi je
velkou americkou pouští. Ale když se začalo kutat v Comstackském rudníku a těžilo
se za čtyři milióny marek stříbra, tu poznal lid, že to poušť není. Dnes ono území -
Nevada,  Colorado,  Utah  a  jiné  západní  státy  -  náleží  k nejbohatším  krajům,  jež
vznikly mezi horami. Tak je tomu i u větší části Bible: zůstává pro lidi neprobádanou
zemí, protože jim dostačí, že se obeznámili s některými verši nebo kapitolami - jako
s obydlenou zemí. Zřídka slyšíme kázání o proroctvích, ačkoli největší část Bible byla
napsána od proroků.

Pět až šest set proroctví Starého zákona, z nich dvě stě jednajících o Ježíši
Kristus,  se zřejmě a doslovně naplnila.  Ježíše nepotkalo nic z toho, co by nebylo
bývalo předpověděno v době od sedmnácti set do čtyř set let před jeho narozením.

Pohleďte  na  čtyři  velká  města,  která  existovala  v době,  kdy  byl  psán  Starý
zákon,  a  shledáte,  že  proroctví  o  nich  se  doslova  naplnila.  Dovolte  mi,  abych
upozornil jen na několik málo statí.

Nejdříve pokud se týče Babylóna.

„I  budeť  Babylón,  někdy  ozdoba  království  a  okrasa  důstojnosti  Kaldejské,
podobný podvrácené Sodomě a Gomoře.

Nebudou se v něm osazovati na věky, ani bydliti od pokolení až do pokolení;
aniž rozbije tam stanu svého Arab ani pastýři tam odpočívati budou.
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Ale lítá  zvěř tam odpočívati bude a domové jejich šelmami  naplněni  budou;
bydliti budou tam i sovy a příšery tam skákati budou.

Ozývati  se  také  budou  sobě  hrozné  potvory  na  palácích  jejich  a  draci  na
hradích  rozkošných.  A  blízkost  jest,  že  přijde  čas  jeho  a  dnové  jeho  prodlévati
nebudou. „ /Iz 13,19-22/

Slovo,  kteréž  mluvil  Hospodin  proti  Babylónu  a  proti  zemi  Kaldejské  skrze
Jeremiáše proroka:

„Oznamujte mezi národy a rozhlašujte, zdvihněte korouhev, rozhlašujte, netajte,
rcete: Vzat bude Babylón, zahanben bude Bél,  potřín bude Merodach, zahanbeny
budou modly jeho, potříni budou ukydaní bohové jeho.

Nebo přitáhne na něj národ od půlnoci, kterýž obrátí zemi jeho v pustinu, takže
nebude obyvatele v ní. Od člověka až do hovada vystěhují se, odejdou.“ /Jer 50,1-3/

„Pro prchlivost Hospodinovu nebude v ní bydleno,  ale velmi spustne všecko.
Každý, kdož půjde mimo Babylón, užasne se, a diviti se bude nade všemi ranami
jeho.“ /verš 13/

„Jakož  by  posekáno  a  polámáno  býti  mohlo  kladivo  vší  země?  Jak  by
k užasnutí Babylón býti mohl mezi národy? - Polékl jsem na tě, ó Babylóne, pročež
vzat budeš, než zvíš, proto že jsi směl potýkati se s Hospodinem.“ /verše 23-24/

Sto let před nastoupením Nebukadnézarovým na trůn bylo předpověděno, že
Babylón má být  zničen;  a tak se také stalo.  Badatelé  nám dosvědčují,  že město
leželo uprostřed rozsáhlé a úrodné roviny. Městské zdi obklopovaly plochu čtyř set
osmdesáti  čtverečních  měr  polních /t.  j.  120 mil/.  Na každé straně čtyřstranného
města bylo dvacet  bran z masivní mědi  a na každém rohu byla pevná věž, která
přečnívala zdi o deset stop. Zdi samé byly tři sta padesát stop vysoké a osmdesát
sedm stop široké. Tato čísla dávají nám jakési ponětí o významu Babylóna. Dnes
pouze zříceniny svědčí o bývalé velikosti tohoto města. Když ještě jako vládce země
zářilo  svým leskem,  oznamovali  mu  proroci,  že  bude  zničeno,  a  doslovně  se  to
vyplnilo.

Jeden z mých přátel,  který cestoval údolím Eufratu, snažil se pohnout svého
průvodce, aby si postavili stan poblíže zřícenin, ale nepodařilo se mu to. Žádný Arab
si tam nepostaví stan, žádný pastevec si tam neodpočine.

Teď pohleďte na Ninive.

„A ukydaje tě ohavnými věcmi, uvedu tě v lehkost a vystavím tě za divadlo. I
stane se, že kdožkoli uzří tě, vzdálí se od tebe a dí: Vyplundrováno jest Ninive. Kdož
by ho litovali měl? Kdež bych shledal ty, kteříž by se těšiti měli?“ /Nahum 3,6-7/

Jak mohlo být zasypáno celé město? Jak na ně mohlo být naházeno odporné
bláto? A přece. Před dvěma tisíci pěti sty let bylo město vypáleno a ošklivé bláto
usadilo se na něm. Nyní jsou zříceniny vykopávány a část jich byla přenesena do
Paříže a do Londýna. V britském muzeu můžete vidět denně /mimo neděli/, jak lidé
ze  všech  světadílů  prohlížejí  si  trosky.  Tak  to  tedy  přesně  dopadlo,  jak  proroci
předpověděli.  Před dvěma tisíce pěti  sty let  bylo Ninive pohřbeno,  avšak dnes již
pochováno není.
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Potom pohleďte na Tyrus.

„Protož takto praví panovník Hospodin: Aj já proti tobě, ó Týre, a přivedu na tě
národy mnohé, tak jako bych přivedl moře s vlnami jeho.

I zkazí zdi Týru, a zboří věže jeho; vymetou také z něho prach jeho a obrátím
jej  v skálu  vysedlou.  Takže  budou  vysušovati  síti  uprostřed  moře.  Nebo  jsem já
mluvil, praví panovník Hospodin, protož bude v loupež národům.“ /Ez 26,3-5/

Coffin, dopisovatel Bostoner Journalu za americké války, vykonal po ukončení
války v roce 1868 cestu kolem světa. Jedno u večer, právě před západem slunce,
přišel na místo, kde stával starý Tyrus. Vyzval svého průvodce, aby postavil stan na
holém kamení  přímo proti  zříceninám;  potom vyňal  z tašky Bibli  a  četl,  kde  bylo
psáno: „A obrátím jej v skálu vysedlou. Takže budou vysušovati síti uprostřed moře.“
Rybáři právě ukončili lov a napínali své sítě na kameny Týru - právě tak, jak to bylo
před  mnoha  staletími  předpověděno.  Všimněte  si:  Když  bylo  o  těchto  městech
prorokováno, stála ona města v plném květu své nádhery jako nyní Londýn, Paříž
nebo New York. Avšak jejich sláva je ta tam.

Povšimněte si nyní proroctví o Jeruzalému.

„A když se přiblížil, uzřev město, plakal nad ním. Řka: Ó, kdybys poznalo i ty, a
to aspoň v takový tento den tvůj, které by věci ku pokoji tobě byly, ale skrytoť jest
nyní to před očima tvýma. Nebo přijdou na tě dnové, obklíčí tě nepřátelé tvoji valem
a oblehnou tebe, a ssouží tě se všech stran.“ /Luk 19,41-43/

Neučinil tak Titus? Nevyplnilo se vše doslova římským dobyvatelem?

„A srovnají tě, i syny tvé v tobě, a nenechají v tobě kamene na kameni, protože
jsi nepoznalo navštívení svého.“ /verš 44/

Četl jsem o dvou rabínech, kteří šli do Jeruzaléma a uviděli lišku, jak si hraje na
městské zdi; jeden začal plakat, když uviděl zkázu Sióna. Druhý se usmíval a káral
svého  druha  pro  pláč,  neboť  tento  pohled  byl  právě  důkazem  pravdivosti  Slova
Božího.  Vždyť přece vyplnilo se proroctví:  „Pro horu Sión,  že zpuštěna jest;  lišky
chodí po ní.“ Právě tak bylo prorokováno, že Jeruzalém bude tu ležet jako zorané
pole. Také toto proroctví se vyplnilo. Nynější město omezuje se na tak úzký prorost,
že vně zdí, kde se rozprostíralo staré město, zemi brázdí pluh.

Dále si povšimněte proroctví, vztahující se na Egypt.

„Mimo  jiná  království  bude  sníženější,  aniž  se  bude  vynášeti  více  nad  jiné
národy; zmenším je zajisté, aby nepanovali nad národy.“ /Ez 29,15/

Uvažujte: Egypt stál na výši své slávy, když toto bylo prorokováno. Byl velkou a
mocnou říší; ale od staletí je nejmenším mezi národy. Egypťané si nemohli udržet
dědičného knížete ani vlastní vládu. Nynějším vladařem Egypta není Egypťan, nýbrž
cizinec.

Rovněž proroctví Balámovo o Židech se již větším dílem vyplnilo.

„Aj,  lid  ten  sám bydlí  a  k jiným národům  se  nepřiměšuje.  Kdo  sečte  prach
Jákobův? A kdo počet? Kdo sečte čtvrtý díl izraelského lidu?“ /4 Moj 23,9.10/
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Židé se neměli mísit s pohany. Ve vzezření a zvycích tohoto národy leží něco,
co Bůh do dnešního dne na nich zachovává - podle mého přesvědčení jen proto, aby
byli ve všech zemích svědectvím o pravdivosti Bible.

Tento  národ  se  po  staletí  odlučoval  od  jiných národů a zůstával  nesmíšen.
V Americe jsou zastoupeny všechny národnosti.  Irčan, Němec, Ital nebo Francouz
po několik generacích zapomíná na svou národnost;  naproti tomu Žid je dnes týž
jako před  sto  lety,  když vstoupil  na  americkou půdu.  Hleďte,  jak  tento  národ byl
pronásledován; přesto Žid ovládá finance světa a nemůže být zdolán. Egypt, Edom,
Asýrie, Babylón, Persie, Řím a všichni jiní mocní národové země se marně snažili
potlačit tento národ. Bedřich Veliký řekl o Židech: „Nedotýkejte se jich, neboť ještě
nikomu se to s úspěchem nepovedlo.“ Národ je dnes týž, jako za dnů faraónových,
kdy se  pokoušel  zahubit  všechny mužské  dítky.  Proroctví  se  naplnilo.  Bůh učinil
tento lid četným a jednotným. Blíží se doba, kdy Bůh opět uvede Izraele do  jeho
starého postavení.

„Nebo za mnohé dny budou synové izraelští bez krále, bez knížete, bez oběti,
bez modly, bez efodu a terafim.“ /Oz 3,4/

Nejsou-li  národem bez země a  zemí  bez  národa?  Nejsou-li  rozptýleni  mezi
všemi  národy  země  jako  oddělený  a  zvláštní  lid?  Neklanějí  se  modlám.  Svého
posledního  krále  ukřižovali  a  nikdy  již  jiného  nedostanou,  dokud  ho  nebudou
uznávat. Ježíš Kristus to byl, jenž na svém kříži měl napsáno: „Král židovský“.

Bylo prorokováno, že Eli má trpět. Byl zvláštním veleknězem Božím a nebylo
nic jiného proti  němu, než že neposlouchal věrně a poctivě Slovo Boží.  Podoben
mnohým lidem dneška, byl jedním z oněch dobráckých starých lidí, kteří nechtějí jiné
rozladit  tím,  že  jim  řeknou  nepříjemnost.  Nechal  vyrůstat  své  syny  bez  kázně  a
napomínaní.  Žel,  že podobají se mu ještě dnes mnozí kazatelé.  Ó, kéž by každý
kazatel pověděl pravdu, i kdyby měl být zbaven kazatelství. Dvacet let šlo vše dobře,
ale  potom  se  proroctví  vyplnilo.  Truhla  smlouvy  byla  oloupena,  vojsko  izraelské
Filištínskými potřeno. Ofni a Fínes, oba synové Eliho, byli usmrceni; a když stařec o
tom uslyšel, upadl naznak se stolice, zlámal si vaz a zemřel.

Tak se také vedlo Achabovi, že uposlechl hříšné rady Jezábel. Když Nábot mu
nechtěl prodat svůj pozemek, byl odstraněn z cesty. Ale po třech letech na voze lízali
psi krev Achabovu, na tom místě, kde vrahovou rukou prolita byla krev Nábotova.
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KAPITOLA  ŠESTÁ

Umělé kázání a homilie / jednoduchá řeč /

Nyní  chci  nastávajícím kazatelům dát  slůvko rady na  cestu;  vezmou-li  si  je
k srdci, nebudou si tolik hledět umělých kázání, ale mnohem více homilií, t.j. budou
se více snažit vykládat celé souvislé odstavce Písma a nebudou kázat o jednotlivých
verších.  Čeho  má  naše  země  zapotřebí,  je  podle  mého  předsevzetí  Slovo  Boží.
Žádná  kniha  nedovede  lid  tak  přitahovat  jako  Bible.  Jistý  profesor  na  universitě
v Chicagu  měl  několik  přednášek  o  knize  Jobově,  a  hle:  žádná  budova  v celém
městě nebyla tak velká, aby pojala všechny jeho posluchače. Kdyby byla Bibli dána
jen příležitost, aby sama mluvila, pak by připoutala lidi. Zprotivily se mi moralizující
řeči.  Bylo  by jich  potřebí  velké  množství,  aby  bylo  obráceno  jediné  pětileté  dítě.
Sporná  je  chvála,  jíž  někdo  zahrnuje  církev,  kterou  miluje  proto,  že  se  kazatel
nedotýká  ani  politiky,  ani  náboženství,  ale  přednáší  jen  hezké  články.  Dejte  lidu
Slovo Boží.

Někteří kazatelé používají Bible jen jako knihy textu. Vyhledávají si text a pak
nechají  Bibli  stranou,  vystupují  jako  v balóně  k obloze,  aby  vznášejíce  se
v nejvyšších sférách hovořili o astronomii, potom spustí se opět k zemi, ale jen proto,
aby nás nakrmili několika drobty geologie. Následující neděli opakuje se táž hra a
potom  se  diví,  že  lidé  nečtou  Bibli.  Myslím,  že  Charles  Hoddon  Spurgeon  byl
nejlepším kazatelem, kterého jsem slyšel; ale poslouchal jsem ho mnohem raději,
když vykládal Písmo, než když kázal. Jak to přišlo, že dr. John Hall tak dlouho dovedl
upoutávat  své  posluchače?  Vykládal  Bibli.  Čím  upoutával  Andrew  Bonar  své
posluchače v Glasgowě? Měl jen slabý hlas, takže s námahou bylo mu rozumět, a
přece třináct set lidí proudilo dvakrát každou neděli do jeho kostela a mnozí z nich
dělali si zápisky, aby jeho kázání šířili po celém světě.

Zvykem dr. Bonarse bylo, že uváděl své posluchače do Bible a probíral s nimi
knihu za knihou. V každé části Bible uměl najít Krista; a když jsem kázal pět měsíců
v Glasgowě, nebyl bych mohl ve městě najít jediný kout, kde by se nebyl uplatnil vliv
tohoto muže.

V roce 1884  jsem byl  v Londýně a setkal  jsem se tam s jedním právníkem,
který přicházel z Edinburgu. Pravil, že při projížďce Glasgowem omeškal se tam přes
neděli a měl to štěstí, že slyšel Andrew Bonara. Právě onu neděli probíral dr. Bonar
úryvek z dopisu ke Galatským, ve kterém čteme, že Pavel se ubíral do Jeruzaléma,
aby navštívil Petra:

„Potom po třech letech navrátil jsem se do Jeruzaléma abych navštívil Petra a
pobyl jsem u něho patnácte dní.“ Vykladač ponechal své fantazii pole. Pravil, že si
může představit, jak jednoho dne byli velice zaměstnání a unavili se, pojednou se
Petr otázal Pavla: „Pavle, nevydáme se spolu na malou procházku?“ Pavel souhlasil
a ruku v ruce šli ulicemi Jeruzaléma přes potok Cedron; náhle Petr tiše stanul a řekl:
„Hle, Pavle, toto je ono místo, kde On zápasil a chvěl se a velké kapky krve potil. Zde
je  místo,kde  Jan  a  Jakub  usnuli,  právě  zde;  a  zde  je  místo,  kde  mne  přemohl
spánek. Myslím, že bych ho nebyl zapřel, kdybych nebyl usnul; ale byl jsem zmořen.
Vzpomínám si ještě na poslední slova, jež jsem slyšel, než jsem usnul: „Otče můj,
jestli možné, nechť odejde kalich tento ode mne.“ Když jsem se probudil, stál anděl
právě tu, kde ty stojíš a mluvil s ním; a já jsem viděl husté krvavé krůpěje, prýštící
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z jeho pórů a kanoucí z jeho tváře na zem. Bylo to krátce předtím, než přišel Jidáš,
aby ho zradil. A já jsem ho slyšel, jak vlídně pravil Jidášovi: „Jidáši, políbením Syna
člověka zrazuješ?“ Potom ho svázali a odvedli odtud. Oné noci, když ho vyslýchali,
jsem ho zapřel.“ Tak líčil dr. Bonar celou scénu a pokračoval:

„Následujícího dne obrátil  se Petr opět na Pavla: „Nepůjdeme dnes zase na
procházku?“ a Pavel souhlasil. Toho dne šli na Golgotu, a když přišli na pahorek,
pravil Petr: „Zde, Pavle, je to místo, kde za tebe a za mne zemřel. Vidíš tuto díru
zde?  Tu  stál  jeho  kříž.  Věřící  lotr  visel  na  této  a  nevěřící  na  oné  straně.  Maria
Magdaléna a Maria, jeho matka, stály tam a já jsem stál opodál za zástupem. V noci
předtím, když jsem ho zapřel, pohlédl na mně tak láskyplně, že mi pukalo srdce, a
nyní jsem se již nemohl přemoci, abych k němu přišel tak blízko, že by mne mohl
uvidět. To byla nejtemnější hodina mého života. Doufal jsem, že Bůh zakročí a sejme
ho z kříže. S napjatou pozorností jsem naslouchal, zdali neuslyším jeho hlas.“

Řečník líčil takto celý výstup, jak trnovou korunu vrazili na jeho hlavu a vbodli
kopí do jeho boku - vše, co se tu událo.

Následujícího dne se opět Petr tázal Pavla, nechce-li ještě na procházku. Pavel
přisvědčil. Zase šli ulicemi Jeruzaléma, přes potok Cedron, na horu Olivetskou a do
Betfagé a potom na návrší u Betanie. Pojednou se Petr zastavil a pravil: „Zde, Pavle,
je ono místo, kde jsem ho viděl naposled. Nikdy jsem ho neslyšel tak líbezně mluvit
jako onoho dne. Zde to bylo, kde nám dával svůj poslední příkaz, a najednou jsem
zpozoroval, že jeho nohy již nestojí na zemi. Stoupal k nebi a současně připlul oblak
a skryl ho našim očím. Stál jsem zde na tomto místě a hleděl jsem upřeně k nebi,
doufaje, že ho ještě jednou uvidím a že uslyším jeho hlas. Ale dva mužové v bílém
šatě sestoupili  k nám a pravili: „Muži Galilejští,  co stojíte, hledíce do nebe? Tento
Ježíš, kterýž vzhůru vzat jest od vás do nebe, takť přijde, jakož jste spatřili způsob
jeho jdoucího do nebe.“

Přátelé,  chtěl  bych se vás otázat:  „Pokládáte toto líčení za přehnané? Mohli
byste si představit, že Petr, maje u sebe Pavla jako hosta, nebyl by ho zavedl do
Getsemane, na Golgotu a na horu Olivetskou? Já jsem se mohl svého času zdržet
v Jeruzalémě osm dní, ale každého rána mne to pudilo do zahrady, kde můj Spasitel
se krví potil.  Každý den vystoupil jsem na horu Olivetskou a pohlížel jsem vzhůru
k modré obloze, kterou vešel k svému Otci. Nepochybuji o tom, že Petr vykonal tyto
pouti s Pavlem. Kdyby tam za mého pobytu byl někdo, kdo by mi mohl přesně ukázat
místo, kde můj Pán proléval krvavý pot, myslíte, že bych ho nebyl uprosil, aby mne
tam zavedl?  Kdyby mi  byl  mohl  udat  místo,  kde noha  mého mistra  naposled  se
dotkla  této  hříchem obtížené země,  že bych ho nebyl  naléhavě žádal,  aby mi  je
ukázal?

Vím,  že je určitá  třída lidí,  kteří  řeknou:  „Tento  způsob  kázání  není  vhodný
v naší zemi; lid chce slyšet něco orátorského.“ Ano, je bezpochyby dost lidí, kteří si
přejí  slyšet  orátorské  kázání;  žel  však,  že  je  ve  čtyřiadvaceti  hodinách  opět
zapomenou.

Je dobré, má-li kazatel pověst, že vodí své posluchače na dobrou pastvu. Kdosi
udělal umělou včelu, která byla skutečně včele tak podobná, že mohl vyzvat svého
přítele, aby udal rozdíl. Bzučela právě tak, jako živá včela a zrovna tak vypadala.
Přítel pravil: „Posaď umělou a skutečnou včelu sem a já ti  brzy ukáži rozdíl mezi
nimi.“ Potom přinesl kapku medu a živá včela zaletěla na med. . Tak je to s námi. Je
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spousta  lidí,  kteří  vyznávají  křesťanství,  ale  jsou  jen  umělými  křesťany  a  nemají
porozumění  pro  to,  když  se  jim  podává  med.  Skutečné  včely  dávají  se  stále
přitahovat medem. Vaše teorie a domněnky mohou lidé postrádat, avšak co máme
zapotřebí, zní: „TAKTO PRAVÍ HOSPODIN.“
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KAPITOLA  SEDMÁ

Čtení a studium

Bůh nechce,  abychom v Bibli  pouze četli,  ale  nacházíme častá napomenutí,
abychom o Písmu „rozvažovali“.

„A ti byli udatnější nežli Tesaloničtí, kteříž přijali Slovo Boží se vší chtivostí, na
každý den rozvažujíce písma, tak-li by ty věci byly.“ /Skutky 17, 11/

„Nebo  čtli  v té  knize  v zákoně  Božím  srozumitelně,  a  vykládajíce  smysl,
vysvětlovali to, což četli.“ /Neh 8,8/

Musíme ji důkladně prostudovat a zároveň rozvažovat o nějaké velké pravdě.
Kdyby se mě zeptal přítel, který by mne viděl hledat u domu: „Co hledáte, Moody,
ztratil jste něco?“ a já bych mu odpověděl: „ne, nic jsem neztratil; také nic zvláštního
nehledám,“ nepovažoval by mě za příliš podivínského? Ale kdybych mu odpověděl:
„Ano,  ztratil  jsem zlatník,“  pak  bych mohl  právem očekávat,  že by mi  ho pomohl
hledat. Čtěte Bibli, přátelé, jako byste něco cenného hledali, je mnohem lépe po celý
měsíc prodlévat u jedné kapitoly než chvatně projít celou Bibli za jeden měsíc.

Jednu dobu jsem se snažil přečíst denně několik kapitol, a když to bylo některý
den  o  něco méně,  myslel  jsem si  již,  že jsem se stal  chladným a jdu  zpět.  Ale
považte, kdyby se mne byl někdo za dvě hodiny zeptal: „Cos četl?“, nebyl bych mu to
mohl říct; skoro všechno jsem zapomněl, jako chlapec mezi jiným okopával jsem u
sedláka brambory, a abych se dostal rychle vpřed, dělal jsem to tak špatně, že jsem
večer musel zastrčit do země hůl, abych druhý den ráno poznal, kam až jsem došel.
Podobně je tomu,  když někdo každý den přelítne tolik a tolik kapitol.  Muž se ptá
ženy, zda-li již četl tu neb onu kapitolu. „Vzpomínám si,“ odpovídá a nikdo v domě si
nemůže vzpomenout.  Tedy muž čte tutéž kapitolu  opět  a  opět  a  tomu pak říkají
„studium Bible“. Myslím, že není na světě knihy, který by byla tolik zanedbávána jako
Bible.

Když  čteš  v Bibli  při  rodinné  pobožnosti  nebo  pro  své  soukromé  poučení,
vyhledej  vhodné  odstavce.  Co  bys  řekl  o  kazateli,  který  vystoupí  na  kazatelnu,
namátkou  otevře  Bibli  a  počne  číst?  Tak  to  dělá  většina  lidí  při  domácích
pobožnostech. Stejně tak by mohli při onemocnění chvátat do lékárny a spolknout
první lepší lék, který by právě uviděli. Děti by ukázaly mnohem více pozornosti při
pobožnosti,  kdyby  si  otec  dal  čas  a  vybral  odstavce,  odpovídajícím  zvláštním
poměrům. Když např. člen rodiny odjíždí, čtěte Žalm 121, V nebezpečí čtěte Žalm
91,  Když nás  na Atlantském oceánu na  lodi  zastihlo  hrozné neštěstí  a  nikdo na
palubě nedoufal, že se dočká příštího dne, sešli jsme se k pobožnosti a já jsem četl
tuto část 107. Žalmu:

„Kteří se plaví po moři a lodech, pracujíce ve velikých vodách, tiť vídají skutky
Hospodinovy a divy jeho v hlubokosti. Jakž jen dí, hned se strhne vítr bouřlivý a dme
vlny mořské. Vznášejí se k nebi, sestupují do propasti, duše jejich v nebezpečenství
rozplývá se. Motají se a nakloňují jako opilý a všecko umění jejich mizí. Když volají
k Hospodinu  v soužení  svém,  z úzkostí  jejich  je  vysvobozuje.  Proměňuje  bouři
v utišení, takže umlkne vlnobití jejich. I veselí se, že utichlo; a tak přivodí je k břehu
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žádostivému. Nechať oslavují před Hospodinem milosrdenství jeho a divné skutky
jeho před syny lidskými.“ /verše 23-31/

¨Pak přišla ke mně jedna paní a pravila, že jsem nemohl verše vhodněji volit.

Viděl jsem sestavení otázek, které mohou napomáhat čtenáři, aby si z každého
verše  nebo  úryvku Písma  něco  dobrého  osvojil.  Možno jich  použít  při  domácích
pobožnostech, při přípravě na modlitební hodinu, při studiu lekcí sobotní školy nebo
při soukromém vzdělávání. Bylo by velmi dobře, kdyby byly do každé Bible zpředu
vlepeny tyto otázky:

1. O kterých osobách jsem četl a čemu jsem se od nich naučil?

2. O kterých místech jsem četl a co jsem o nich četl? Není-li místo jmenováno,
dovedu vypátrat, kde leží? Znám jeho polohu na mapě?

3. Vztahuje se odstavec na určitou dobu dějin  synů Izraele nebo na vlivnou
osobnost?

4. Dovedu o čteném zpaměti vyprávět?

5. Jsou obdobná místa nebo texty, jež osvětlují tento odstavec?

6. Četl jsem něco o Bohu, o Otci nebo o Ježíši Kristu nebo o Duchu svatém?

7. Co jsem četl o sobě, o zkažené povaze lidí, o duchovní nové povaze?

8. Nacházím  zde  povinnost,  které  musím  dbát,  následování  hodný  příklad,
zaslíbení, kterého bych se měl chopit, , napomenutí pro svůj život, modlitbu,
které bych mohl použít?

9. Jak je toto  místo z Písma prospěšné k poučení,  k potrestání,  k polepšení,
k výchově ve spravedlnosti?

10. Obsahuje evangelium obrazné nebo nezastřené?

11. Který  verš  je  klíčem  celé  kapitoly  nebo  odstavce?  Dovedu  jej  zpaměti
opakovat?
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KAPITOLA  OSMÁ

Jak mám studovat Bibli?

Říkává se, že ke studiu Bible je zapotřebí čtyř věcí: dávat /za pravdu/, oddávat /
se/, předávat a podávat. Nejdříve dávat jí za pravdu, potom se jejímu učení oddávat,
dále obsah do paměti předávat a konečně pro sebe přijaté dále podávat. Je-li totiž
křesťanský život něčím dobrým pro tebe, starej se, aby se také jiní stali účastníky.

Nyní  vám  chci  říci,  jak  já  studuji  Bibli.  Každý  ovšem  nedovede  bojovat
v Saulově brnění a snad nebude moci  použít  mé metody.  Přece však bych mohl
poskytnout několik pokynů, jež by vám mohly prospět. C. H. Spurgeon se na nedělní
dopolední kázání připravoval teprve v sobotu večer. Kdybych já se chtěl o to pokusit,
ztroskotal bych.

Čím dříve se naučíte sami krmit své duše, tím lépe. Lituji z celého srdce určité
lidi, kteří již po pět let, deset nebo dokonce dvacet roků pravidelně navštěvují kostel
nebo  kapli  a  přece  se  ještě  nenaučili  sami  se  vzdělávat.  Jak  víte,  bývá to  vždy
v rodině důležitou událostí, když dítě poprvé samo jí. U stolu se mu postoupí místo; i
když drží lžíci v ruce nejprve obráceně, přece se brzy naučí držet ji správně a matka
nebo sestra sprásknou ruce a volají: „Hleďte maličký již sám umí jíst. Jak mnozí sedí
tu bezmocně s otevřenými ústy, dychtíce po duchovním pokrmu, a kazatel se musí
pokusit,  aby  je  nasytil,  zatímco  Bible  je  připravenou  hostinou,  na  kterou  se
nedovažují.

Jsou lidé, kteří byli křesťané již před dvaceti lety a ještě dnes je třeba krmit je
pastorovou  lžící.  Poštěstí-li  se  jim  naslouchat  kazateli,  který  jim  nabízí  skutečný
pokrm,  dař se jim dobře;  není-li  tomu tak, pak se jim nedostane vůbec duchovní
potravy. Můžete poznat, jste-li správnými dítkami Božími takto: Milujete-li Slovo Boží
a dovedete-li se jím občerstvit. Kdybyste šli do zahrady a rozhodili plnou hrst pilin,
ptáci by si toho vůbec nevšimli, kdybyste rozhodili jen několik drobtů, ihned by slétli a
zobali.  Tak také dítky Boží dovedou velmi dobře rozeznávat chléb od pilin. Mnozí
takzvaní křesťané se živí pilinami světa,  místo aby se dali  nasytit  chlebem, který
přichází z nebe. Nic jiného nemůže ukojit potřeby duše tak jako slovo živého Boha.

Nejlepším  zákonem  pro  studium  Bible  je  zákon  vytrvalosti,  Žalmista  praví:
„Svědectví tvých se přidržím.“ Čím horlivěji budeme studovat Slovo, tím více se nám
bude  odhalovat  jeho  velikost  a  tím  mnohostranněji  se  oddáme  jeho  upotřebení.
Někteří lidé se při čtení Bible podobají expresním vlakům: chvátají tak rychle, že nic
nevidí.

V Chicagu jsem se seznámil s jistý právníkem, který mi vypravoval, že strávil
dva roky studiem jednoho případu; pokoušel se totiž zvrátit jednu závěť, proto jeho
usilovnou úlohou bylo, přečíst si o  závětích vše, čeho se jen mohl dopídit. Potom šel
do soudního sálu a mluvil  o oné závěti  dva dni;  byl  závětí úplně nabit,  nedovedl
hovořit o ničem jiném než o závětích. Tak se to dělá s Biblí. Studujte ji neustále, čas
po čase jeden předmět, až jí budete zcela naplněni.

Čtěte  Bibli  sami  a nepromarněte  všechen svůj  čas u komentářů  a příruček.
Kdyby někdo všechen svůj čas vynaložil na to, aby četl o chemickém složení chleba
a mléka, brzy by přitom zemřel hladem.
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Byl bych rád, kdyby ve vlastnictví každého křesťana byly především tři knihy.

První je ovšem Bible. Radím každému, aby si opatřil Bibli s velkým a zřetelným
tiskem. Co máte z malých Biblí, které musíte držet těsně u nosu, abyste mohli písmo
přečíst? Je-li  kostel  poněkud tmavý, pak máte před sebou směsici  písmen,  která
musíte luštit s největší námahou. „Ale,“ řekne někdo, „nelze přec velkou Bibli nosit
v kapse.“ Nes ji tedy pod paží, a kdybys ji takto celou míli musel nést, budeš z ní mít
kázání na míli dlouhé. Znám někoho, kdo byl obrácen tím, že viděl, jak kdosi jiný
nosil svou Bibli pod paží. Nosit svůj zpěvník se nikdo nestydí, a přece Bible má větší
hodnotu  než  všechny  zpěvníky  světa.  Opatříte-li  si  dobrou  Bibli,  máte  tím  větší
důvod, abyste s ní pečlivě zacházeli. Dejme tomu, že byste musel zaplatit až třicet
marek  za  dobrou  Bibli,  pak  se  vám  stane  tím  cennější,  čím  budete  starší.  Ale
uvědomte si, že koupíte-li si dranou Bibli, budete si bát poznamenat si v ní místa.
Nemám rád Bible se zlatou ořízkou, jež vypadají, jako by jich nikdy nebylo použito.

Druhá kniha,  kterou vám chci  doporučit,  je dobrá „příruční konkordance“.  Já
jsem  byl  již  asi  po  pět  roků  křesťanem,  když  jsem  poprvé  slyšel  o  takové
konkordanci. Jeden skeptik v Bostonu se mne tehdy snažil zmást. Věděl jsem málo o
Bibli, ale pokoušel jsem se hájit i křesťanství. Onen muž mi uvedl nesprávný citát a já
jsem řekl, že to není v Bibli. Potom jsem to den co den hledal v Bibli. Kdybych byl
měl  konkordanci,  byl  bych to  ihned  našel.  Je  velmi  dobře,  když kazatelé  časem
doporučí dobrou knihu. Příruční konkordance je takovou knihou, neboť za její pomoci
možno bez obtíží najít každý verš nebo odstavec Písma svatého.

Za  třetí  doporučuji  Vám  rejstřík  biblických  rčení.  Tyto  knihy  budou  vám
pomáhat, abyste Slovo Boží s úspěchem studovali. Nemáte-li je, opatřete si je hned;
každý křesťan byl je měl mít.

Myslím, že učitelé nedělní školy dopouštějí se politováníhodné chyby, nenosí-li
do učebny celou Bibli. Ačkoli jsou děti ještě mladé. Přece by se měly již učit, že Bible
je celá kniha; že Starý a Nový zákon nejsou dvě knihy, nýbrž jedna. Nesmějí mít
dojem, že Starý zákon má méně autority než Nový. Pro chlapce a dívky je nejvýš
důležité, a by věděli, jak mají s Biblí zacházet.

Jakou cenu má armáda, neumějí-li vojáci zacházet se zbraněmi? Zdůrazňuji to
výslovně,  poněvadž znám některé  školy,  které nemají  jediné  Bible.  Místo  ní  mají
katechismy, ve kterých jsou otázky a hned k nim odpovědi, takže není nutno, aby se
studovala celá lekce. To jsou pro lenivé učitele velmi skvostné pomůcky. Viděl jsem,
jak se s takovým katechismem předstupuje před třídu. Někdy otevřou na nesprávné
stránce a bez ohledu na to dávají dětem otázky, až zpozorují  svou chybu, a pak
začínají  opět  zepředu.  Byl  jsem  přítomen  jedné  takové  katechizaci,  která
postupovala asi takto:

„Jene, kdo byl prvním člověkem?“

„Matuzalém.“

„Ne,  myslím,  že  ne,  podívám  se.  Ne.  Matuzalém  to  není.  Nemůžeš  si
vzpomenout?“

„Eliáš.“
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„Ne.“

„Adam.“

„To je správně, synu, tys pilně studoval svou lekci.“

Chtěl  bych  vědět,  jak  může  chlapci  prospět  takový  učitel  nebo  takové
vyučování.  To je  neužitečné vyučování,  jež nemá výsledku.  Myslíte,  že pomůcky
odsuzuji? Naopak, mám za to, že učitel by si měl opatřit pro svůj předmět tolik světla,
kolik jen možno. Ale když předstupuje před svou třídu, měl by být tak připraven, že
dovede vyložit svou lekci bez použití příručky. Vezměte s sebou Slovo Boží; vezměte
s sebou živou knihu.

Často najdete domácnost, kde je rodinná Bible; ale matka je tak úzkostlivá, že
by děti mohly Bibli roztrhat, a proto pečlivě ukrývá Bibli ve světnici a dětem jen zřídka
dovolí, aby se na ni podívaly. Co je však na ni nejvíce zajímá, je rodinný rejstřík. -
kdy se Jan narodil, kdy otec a matka byli oddáni atd.

Když jsem poprvé přišel z venkova do Bostonu, vešel jsem do biblické školy,
kde bylo přítomno několik studentů z vysoké školy. Podali mi Bibli a řekli mi, že lekce
je v Janovi.  Prohlédl  jsem celá Starý zákon,  ale knihu Janovu jsem nemohl  najít.
Viděl jsem, jak si studenti spolu šeptali: „Zelenáč z venkova.“ Byl jsem však ve věku,
kdy již nebýváme rádi, pokládá-li nás někdo za zelenáče. Učitel viděl mé rozpaky a
podal mi svou Bibli a já jsem položil prst na označené místo a pevně jej tam držel.
Tehdy jsem si řekl: „Až se dostanu z této tísně, nedám se již nikdy polapit.“

Jak to přijde, že tak málo lidí od osmnácti do dvaceti let dá se pohnout, aby se
účastnili biblické školy? Vždyť přece není příjemnějšího místa na celém světě než
biblická  škola.  Je  to  tím,  že  nechtějí  ukázat  svou  nevědomost.  Nevědí,  kde  je
Matouš, kde list k Efezským nebo k Židům nebo kde tu či onu knihu v Bibli hledat.
Muselo  by se jim ještě ukázat,  jak  vůbec  Bibli  uchopit;  to  však možno v nedělní
škole,  přinese-li učitel  Bibli  s sebou a od počátku ji správně používá. Bibli  možno
koupit za málo peněz a nedělní školy nejsou tak chudé, aby si nemohly Bible opatřit.
Před  nějakým  časem  byla  v jedné  velké  biblické  škole  nadhozena  otázka  a
rozhodnuto vzít na radu Bibli; ale ukázalo se, že ve škole není ani jediný exemplář.

biblická škola bez Bible. To je tak, jako by byla lékárna bez léků nebo armáda
beze zbraní. Prošli řadami kostelních lavic, ale tam také nenašli Bibli. Konečně vzali
Bibli  z kazatelny a z ní zodpověděli otázku. Děláme podivuhodné pokroky, není-liž
pravda?  Časopisy pro  nedělní  školy  jsou velmi  dobré,  na svém místě,  totiž  jako
pomůcky  pro  přípravu;  ale  měly-li  by  vytlačit  Bible  z našich  nedělních  škol,  pak
bychom učinili lépe, kdybychom od nich upustili.
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KAPITOLA  DEVÁTÁ

Metody studia Bible

Bibli možno studovat dvojím, a to zcela opačným způsobem. Jeden způsob je
ten, že si celou Bibli přehlédneme jako dalekohledem a snažíme se objevit v ní Boží
příkazy; druhý způsob zkoumání se děje jako drobnohledem, kdy se pouštíme do
každého  jednotlivého  verše,  pečlivě  jej  rozčleníme  a  rozdělíme  na  nejmenší
součástky. Zkoumáme-li tak první metodou knihu Mojžíšovu, mohli bychom ji nazvat
setbou  celé  Bible:  vypráví  nám o  životě,  smrti  a  zmrtvýchvstání  a   zahrnuje  tak
v sobě celou ostatní část Bible.

Jeden Angličan mi nedávno pravil: „Pane Moody, všiml jste si někdy, že kniha
Jobova je klíčem celé Bible? Porozumíte-li knize Jobově, pak porozumíte celé Bibli.“

„Ne,“ odvětil jsem, „to nechápu. Job klíčem celé Bible. Jak to dokážete?“

Odpověděl:  „Rozděluji  knihu  na  sedm  dílů.  První  nadpisuji:  Dokonalý,
nezkoušený člověk. Tento úsudek pronesl Bůh o Jobovi a hodí se na Adama v ráji.
Byl dokonalý, když ho tam Bůh postavil. Druhý díl se nazývá: Zkoušen protivenstvím.
Job klesl,  jako klesl  Adam v ráji.  Třetí  díl  zní:  Moudrost  světa. Svět  se pokoušel
napravit Joba: tři mudrci, z nichž se nám představuje světská moudrost, přicházejí,
aby  pomohli  Jobovi.  Nenajdete,“  pravil  Angličan,  „na  celém  světě  takovou
výmluvnost a moudrost, jak ji rozvinuli tito tři mužové; ale oni nevěděli o milosti, a
proto Jobovi pomoci nemohli.“

„Jak  tito  mužové,  tak  to  lidé  stále  ještě  dělají,  a  výsledek  je,  že  budou
zahanbeni.  Místo,  aby Jobovi  pomohli,  učinili  ho jen  ještě  nešťastnějším.  Jednou
kdosi pravil, že první mu zasadil prudkou ránu a že druhý a třetí udělali totéž; všichni
tři dali Jobovi patřičný úder a pak sami zahanbeni padli na zem.“

„Potom,“  pravil,  „přicházel  čtvrtý díl:  Smírčí  soudce, to  jest  Kristus.  Pátý díl:
Mluví Bůh a šestý: Job se učí své lekci: Tolikoť jsem slýchal o tobě, nyní pak i oko
mé tě vidí. Pročež mrzí mne to, a želím toho v prachu a popele.“ /Job 42,5.6/

„Potom líhal Job v prachu. Sedmý díl jedná o tom,  jak Bůh ho opět povznesl.
Díky Bohu, s námi je to rovněž tak; a náš poslední stav je lepší než první.

Nyní mne následujte čtyřmi evangelii. Začněme u Matouše.

Říkávají mi někdy, když začínám práci ve městě: „Hledáte zajisté muže jako
pana N. pro své shromažďovací komité; on nemá co dělat, a proto má dost času.“
Odpovídám:  „Ne,  děkuji,  netoužím  po  muži,  který  nemá  co  dělat.“  Kristus  našel
Matouše sedícího u celnice; Pán bral ty, které nacházel při práci, a dával jim pak
teprve pravou práci.  Mnoho o něm nevíme, co jiného dělával, než že napsal toto
evangelium.  Ale  jaká  kniha  je  to.  Odkud  Matouš  pochází,  nevíme,  a  ani  kde
prodléval; ale s jeho starým životem přestává jeho staré jméno Lévi.

Hlavní myšlenka, která se táhne celou knihou, je: Mesiáš Židů a Spasitel světa.
Má se za to, že první evangelium bylo napsáno asi dvanáct let po smrti Kristově.
Obsahuje nejlepší zprávu o životě Kristově. Všimněte si, že je posledním poselstvím
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Božím  židovskému  národu.  Máme  zde  přechod  ze  Starého  zákona  k zákonu
Novému.

Matouš nemluví o Kristově nanebevstoupení, ale mluví, pokud je Kristus ještě
na zemi. /kap. 28,20/

Marek podává zprávu o jeho zmrtvýchvstání a nanebevstoupení /16,10/.

Lukáš vypráví o jeho zmrtvýchvstání, nanebevstoupení a přislíbení Těšitele /
24,49/.

Jan jde ještě o krok dále a praví, že „opět přijde“ /16,3; 21,22/.

Matouš má ze všech evangelií nejvíce citátů; myslím, že je jich téměř sto. Snaží
se přesvědčit Židy, že Ježíš, syn Davidův, je zákonitým králem Izraele. Pojednává o
království, o jeho tajemství, o jeho charakteristice, jako uzdravování nemocných atd.,
o zákonech říše,  jak byli  vyhlášeny v kázání na hoře;  konečně o odmítnutí  krále.
Když někdo nastupuje vládu, oznámí zásady, podle kterých chce vládnout; tak také
Kristus.

Věnujte  nyní  pozornost  pěti  velkým  řečem,  ve  kterých  máte  dobré  shrnutí
obsahu celé knihy.

1. Kázání na hoře.   Hleďte, jak mnoho věcí vybíral Kristus ze svého okolí, aby je
spřádal ve svém kázání: sůl, světlo, svícen, část, déšť, komůrku, moly rez,
zloděje,  oko,  ptáky,  lilie,  trávu,  psy,  chléb,  rybu,  dveře,  hrozny,  trní,  fíky,
bodláčí, skály atd.

Na  cestě  Palestinou  kdosi  pravil:  „Myslím,  že  v této  zemi  není  jediného
předmětu, kterého by již Kristus nebyl použil k nějakému znázornění.“ Mnozí se dnes
ostýchají  používat  obyčejných  věcí;  ale  není-li  lépe  mluvit  o  věcech,  kterým lidé
rozumějí než kázat o tom, co lidem nejde do hlavy? Tu žena bez námahy pochopí,
co se míní svícnem; a muž nemusí si lámat hlavu nad tím, co je skála, zvláště v tak
hornaté zemi, jako je Palestina. Kristus používal obyčejných věcí jako obrazu a mluvil
tak, že mu každý mohl rozumět. Jedna žena z Walesu nedávno pravila, že ví určitě,
že Kristus byl Walesan. Když ji jeden Angličan chtěl o tom poučit, že Kristus byl Žid,
prohlásila,  že ona to  ví  určitě,  že byl  Walesan,  protože  mluvil  tak,  že mu může
rozumět.  Kristus nemíval s sebou stenografa,  který zapisoval jeho kázání a dal je
vytisknout;  a  přece  si  je  lid  pamatoval.  Nemrhej  svou  silou  na  dosažení  vzorné
stavby větné nebo zaokrouhlených period; a všechnu svou pozornost věnuj tomu,
aby tvé řeči byly tak srozumitelné, že utkví v paměti. To je návnada, na kterou jistě
své posluchače přilákáš.

Zákon byl dán na hoře a zde uveřejňuje Kristus svá ustanovení rovněž na hoře.
Zákon Mojžíšův se vztahuje na vnější skutky, avšak toto kázání se týká vnitřního
života. Tak jako slunce předstihuje svit lampy, tak také kázání na hoře vyniká nad
zákon Mojžíšův. Ono nám říká, jakými křesťany máme být, totiž světlem světa, solí
země; tiší ve svých skutcích, ale velcí v účinku.

„Pravím vám“ opakuje se v této řeči dvanáctkrát.

2.       Druhá řeč je ve dvanácté kapitole ke dvanácti  
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Výroky z ní se ještě dnes často citují. Tak např. „Vyrazte prach z noh svých“
nebo „Darmo jste dostali, darmo dejte“ atd.

3. Kázání na poli. Ke kázání na ulicích je potřebí kázání nejlepšího. Tu se to, co
se má povědět, musí přednášet živým, uchvacujícím způsobem, chceme-li, aby nás
lidé poslouchali.

Duchapřítomnosti  se  vyžaduje  především.  Na  ulicích  v Londýně  kázal  kdysi
mladý kazatel. Tu přišel k němu nevěřící a pravil: „Muž, který vynašel plyn, udělal pro
svět, více než Ježíš Kristus.“ Mladík nedovedl na to hned odpovědět a zástup se mu
vysmál. Ale vtom přistoupil jiný muž a řekl: „Ten pán má ovšem právo říci své mínění
a já  se domnívám, že až bude umírat,  pošle si  pro  dělníka,  který klade plynové
potrubí; ale já bych si dal raději zavolat kazatele a poprosil bych ho, aby mi předčítal
čtrnáctou  kapitolu  evangelia  Janova.“  Hned  měl  posměváčky  na  své  straně  a
nevěřící byl zahanben.

Tato řeč obsahuje sedm podobenství. Je jako šňůra z perel.

4.  Kázání s     voláním běda.   To je poslední výzva Kristova židovskému národu.
Přirovnejte těchto osm běda s devíti blahoslavenstvími. Všimněte si, jak konec této
řeči  s volání  běda  je  nejslavnějším vyjádřením,  jež  učinil  Kristus  za  dobu  celého
svého působení. „Aj zanecháť se vám dům váš pustý.“ Až do této chvíle byl to „dům
Otce mého“ nebo „dům můj“; ale nyní nazývá jej „dům váš“. Nedlouho na to přitáhl
Titus a srovnal  jej  se zemí.  Abraham horoucněji  nemiloval  svého syna Izáka než
Ježíš židovský národ. Pro Abraháma bylo těžké vydat Izáka, ale těžší bylo pro Syna
Božího vydat Jeruzalém.

5. Páté kázání měl k     svým učedníkům.   Jak málo mu rozuměli. Když jeho srdce
hrozilo puknout úzkostí, upírali svou pozornost na budovu chrámu.

První kázní bylo na hoře; druhé a třetí v Kafarnaum; čtvrté v chrámě; páté na
hoře Olivetské.

V evangeliu Matoušově každý předmět nebo, pekla, země, moře, povětří nebo
hrobu  vydává svědectví  o  Kristu  jako  Synu  Božím.  Na jeho  slova  ďáblové  křičí,
působením jeho moci ryby naplňují sítě, vítr a vlny ho poslouchají.

Souhrn:  Devět  blahoslavenství;  osm  zvolání  běda;  sedm  souvisejících
podobenství; deset po sobě jdoucích zázraků; pět souvislých řečí; čtyři proroctví o
své smrti.

Čtyři evangelia jsou na sobě nezávislá; žádné není opsáno  z jiného. Každé je
doplňkem ostatních;  jimi dostává se nám čtyř názorů o Kristu,  podobných čtyřem
stranám domu.

Matouš psal pro Židy, Marek pro Římany, Lukáš pro obrácené z pohanství.

U Marka nenacházíme dlouhé řeči. Římané byli hbití a činní; proto musel Marek
věci zhušťovat, chtěl-li je upoutat. Označení „pak“, „ihned“ nebo „hned, vyskytuje se
jedenačtyřicetkrát v tomto evangeliu. Každá kapitola kromě první,  sedmé, osmé a
čtrnácté začíná „A“; jako by tím mělo být zdůrazněno: „V Kristově činnosti v úřadě
nebylo přerušení.“
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Lukáš nám vypráví, že Kristus „nechal dítky jíti k sobě“, ale Marek praví: „Bral je
na lokty své.“ Tím se stává líčení hned poutavějším, není-li pravda?

Pátá  kapitola  zavádí  nás  snad  na  vrchol  divotvorné  činnosti  Kristovy.  Zde
shledáváme tři  velmi zlé případy, jejichž léčení bylo mimo dosah člověka - ďábel,
nemoc a smrt - uzdravené Kristem. První muž byl posedlý ďáblem. Nebylo ho možno
spoutat  ani  provazy,  ani  řetězy,  a  ani  zkrotit.  Myslím,  že  mnoha  lidem  způsobil
škodu.  Lidé se báli  sami u hřbitova; představte si živého člověka v hrobě,  k tomu
posedlého zlými duchy. Zvolal: „Co je nám po tobě, Ježíši, Synu Boží? Přišel jsi sem
před časem trápiti nás.“ Ale Ježíš přišel činit mu dobře.

Druhý případ týkal se ženy trpící krvotokem. Kdyby žila v dnešní době, myslím,
že by zkoušela všemožná patentovaná léčiva světa. Pokládali bychom její případ za
nevyléčitelný a poslali bychom ji do nemocnice. Ale jak někdo pravil: „V lemu jeho
roucha bylo více léčiva než ve všech lékárnách palestinských.“ I dotkla se ho prostě
a byla uzdravena. Sta jiných se ho dotýkala a ničeho tím nedosáhla. Ale chápete
rozdíl mezi dotykem víry a pouhým náhodným dotykem v tlačenici?

Třetí je vzkříšení dcery Jairovy. Vidíte, že projevení moci Ježíšovy se stupňuje;
neboť když přišel, bylo dítě mrtvé, a On mu vrátil život. Nepochybuji o tom, že to
vzkříšení bylo od věčnosti určeno v Boží radě, tak jako že Kristus právě v ten čas
musel být přítomen. Vzpomínám si, že když jsem měl mít jednou pohřební řeč, hledal
jsem ve všech čtyřech evangeliích pohřební řeč Kristovu. A víte, že neměl ani jednu
takovou? Každý pohřeb, kde byl přítomen, zastavil. Mrtví se probouzeli, když uslyšeli
jeho hlas.

Přejděme nyní k evangeliu Lukášovu. Všimněte si, že jeho jméno se neuvádí
ani v této knize, ani ve Skutcích apoštolských jím sepsaných. Jen třikrát je jmenován,
a to v dopisech Koloským, Timoteovi a Filemonovi. On sám zůstává v pozadí. Poznal
jsem mnoho pracovníků v církvi Boží, kteří se zničili tím, že se pokoušeli učinit své
jméno slavným. Nevíme ani, byl-li Lukáš Žid, anebo pohan.

První zmínku o něm nacházíme ve Skutcích apoštolských 16,10:

„A jakž to vidění viděl,  ihned jsme usilovali o to, abychom šli do Macedonie, tím
ujištění jsouce, že nás povolal Pán, abychom jim kázali evangelium.“

Nezdůrazňoval, že byl očitým svědkem činnosti Ježíšovy, nebo byl jedním ze
sedmdesáti.  Někteří  se to domnívají,  ale  on o tom nic nesděluje.  Mnozí se také
domnívají,  že  jeho  evangelium  vzniklo  z vypravování  Pavlových,  právě  tak,  jako
evangelium Markovo prý se zakládá na sdělení Petrově. Lukášovo evangelium bývá
nazýváno také evangelium pohanů; je domněnka, že bylo napsáno, když Pavel byl
v Římě, asi  63 roků po Kristu.  Třetina tohoto evangelia  je  vynechána v ostatních
evangeliích. Začíná chválou chvalozpěvu: „Z čehož budeš míti  radost a veselé,  a
mnozí se z jeho narození budou radovati,“ a končí podobně: „A oni poklonivše se
jemu, navrátili se do Jeruzaléma s radostí velikou a byli vždycky v chrámě chválíce a
dobrořečíce Boha. Amen.“

Vynikající zkoumatel Bible objevil, že v Lukáši máme sedmeré evangelium:

1.  Nejprve je to  evangelium chvalozpěvu.  Nacházíme zde chvalozpěv
Zachariášův,  Alžbětin,  Mariin,  Simeonův,  andělů  a jiné.  Přiléhavě napsal  kdosi  o
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Simeonovi:  „Simeon  přál  si  uvidět  Krista  Páně.  Nedůvěra  mohla  mu  mnohokrát
našeptávat: Simeone, ty jsi již stár, tvé dny jsou sečteny, sníh stáří leskne se na tvé
hlavě, tvé oči se zatemňují, tvůj obličej je pln vrásek, tvé nohy se třesou a smrt ti
téměř hledí z očí - a kde jsou známky jeho příchodu? Čekáš na přelud, Simeone;
všechno jest klam.“ Však Simeon odpovídal: „Ne, neuvidím, smrti, dokud neuzřím
Krista Páně; já ho uvidím dříve než zemřu.“ Představuji si Simeona, jak se jednoho
krásného  rána  procházel  spanilým  údolím  palestinským  a  přemýšlel  o  velkém
předmětu,  který  naplňoval  jeho  srdce.  Pojednou  potkal  přítele:  „Pokoj  s tebou.“
„Slyšel  jsi  tu  zvláštní  novinu?“  „Jakou novinu?“  tázal  se Simeon.  „Ty přece  znáš
kněze  Zachariáše?“  „Ovšem,  velmi  dobře.“  „Když podle  kněžského  zvyku byl  na
řadě, aby pálil kadidlo, vešel do chrámu a zástup lidí vyl venku a modlil se. Bylo to
právě v hodinu kadění, když se mu zjevil anděl a stanul na pravé straně kadidlového
oltáře. Zvěstoval mu, že budu mít syna, jehož jméno má být Jan; syna, který bude
velkým a bude předcházet Pána a Mesiáše, aby lid na Pána připravoval. Anděl byl
Gabriel, který stojí před Bohem; a poněvadž Zachariáš nevěřil, za trest oněměl.“ -
„Ó,“  pravil  Simeon,  „to  je  vyplnění  proroctví  Malachiášova.  To  je  předchůdce
Mesiášův, to  je  Jitřenka,  teď se již brzy rozední.  Mesiáš je blízko.  Haleluja.  Brzy
přijde do svého chrámu Pán.“

Uplynul nějaký čas a tu si opět mohu představit, jak soused říká Simeonovi:
„Simeone, slyšel jsi nejnovější novinu?“ „Jakou novinu?“ „Ale vypravuje se všude o
podivné události.  Mnoho pastýřů hlídalo v noci  svá stáda na poli  u Betléma. Byla
tichá noční hodina a temnota halila svět. Pojednou byli pastýři ozářeni světlem, jehož
jas  převyšoval  polední  slunce.  Pohleděli  k nebi  a  viděli  právě nad sebou anděla,
který k ulekaným pastýřům pravil: „Nebojtež se, nebo aj, zvěstuji vám radost velikou,
kteráž bude všemu lidu.“ „To je Kristus Páně“, řekl Simeon, „nyní neokusím smrti,
dokud ho neuzřím.“ A sám k sobě pravil.“ Potom chodil den co den do chrámu, aby
mu neušel ani jeden pohled Ježíšův. Snad mu opět nedůvěra našeptávala: „Udělal
bys lépe, kdybys v tom mokrém ránu zůstal doma; býval jsi tak často v chrámě a
nikdy jsi ho neviděl - můžeš tedy tentokrát zůstat doma.“ Ale Duch pravil: „Ne, jdi do
chrámu.“  Simeon si  bezpochyby vyhledal  dobré místo pro pozorování;  tu ho bylo
vidět, jak starostlivě dává pozor na dveře. Pozorně prohlíží obličej každého dítěte,
když matky jedna za druhou přinášejí své děti do chrámu. „Ne,“ praví potom, „to není
On.“ Konečně vidí přicházet pannu a Duch mu praví: „To je ten dlouho očekávaný
Spasitel.“ Bere dítě na ruce, tiskne je k hrudi, chválí Boha a praví: „Nyní propouštíš
služebníka svého, Pane, podle slova svého v pokoji. Nebo viděly oči mé spasení tvé,
kteréž jsi připravil před obličejem všech lidé, Světlo k zjevení národům a slávu tvého
lidu izraelského.“ /Luk 2,29-32/

2. Evangelium Lukášovo je evangelium díkůvzdání. Bůh byl chválen, když Ježíš
vzkřísil syna vdovy v Naimu, když slepému vrátil zrak atd.

3. Je to evangelium modlitby. Čteme, že Kristus se modlil, když byl pokřtěn; a
téměř každá důležitá událost jeho života bylo provázena modlitbou. Chcete-li zprávu
z nebe,  musíte  ji  hledat  klečíce.  Kniha  obsahuje  dvě  podobenství  o  modlitbě:
podobenství o příteli o půlnoci a o nesprávném soudci.

Jiný význačný rys v tomto evangeliu je pozornost k     postavení žen.   Lukáš jediný
uvádí mnohé skutky lásky, které Kristus vykonal pro ženy. Jeden muž se mne snažil
přesvědčit, že Mohamed vykonal pro ženy více než Kristus. Řekl jsem mu, že kdyby
býval byl někdy v mohamedánských zemích, styděl by se za takové tvrzení.  Tam
pečují více o své osly, než o své ženy a matky.
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Jeden muž kdysi poznamenal: „Když Bůh tvořil život, začal od nejnižších forem
živočišného života, až postupně dospěl k muži; ale pak ještě nebyl docela uspokojen,
až  stvořil  ženu.  Žena  byla  povznesena  k nejvyšší  hodnosti,  a  když klesla,  klesla
nejhlouběji.“

5. Je to evangelium chudých a bědných. Když mám kázat na ulici před houfem
drsných  lidí,  brávám  si  obyčejně  text  z Lukáše.  Tu  nacházím  pastýře,  celníky  a
příběh o boháči a chudém Lazarovi. Toto evangelium uvědomuje nás, jak našel ono
místo, kde je psáno: „Duch Páně je nade mnou..... kázati evangelium chudým poslal
mne.“

6.  Je to evangelium ke ztraceným. Žena se sedmi ďábly a lotr  na kříži jsou
příklady  toho;  rovněž  tak  podobenství  o  ztracené  ovci,  o  ztraceném  penízi  a  o
ztraceném synu.

7. Je to evangelium trpělivosti. „Kdo získá duše, je moudrý.“ Chceš  získat lidi?
Nebij  a  neplísni  je  svou řečí.  Nepokoušej  se  brát  jim jejich předsudky,  dokud jsi
nezačal vést je k pravdě. Někteří lidé se domnívají, že musí nejdříve odstranit lešení,
než začnou stavět. Starý kazatel pořádal jednou mladého bratra, aby za něho kázal.
Mladík  posluchačům  prudce  domlouval,  a  když  přišel  domu,  tázal  se  starého
kazatele, jak si počínal. Ten odpověděl: „Já mám starou krávu; ale když chci, aby
dávala hojně mléka, tak ji nebiji, ale krmím ji.“

Kristus  získal  celníky,  poněvadž  všechno,  co  o  nich  mluvil,  bylo  k jejich
dobrému. Všimni si podobenství o farizeovi a celníku. Kristus praví, že celník odešel
domů ospravedlněn před oním, to jest více ospravedlněn než pyšný farizeus. Jak
získával posluchače u Samaritánů? Čtěte příběh o deseti malomocných. Jen jeden
se vrátil, aby mu poděkoval za své uzdravení, a to byl Samaritán. Potom nacházíte
zde podobenství o milosrdném Samaritánu. To povzbudilo k vlídnosti a dobročinnosti
lidské pro chudé více než vše, co bylo za šest tisíc let mluveno a psáno na zemi.
Pojď se mnou do Samaří a shledáš, že tento příběh se jich dotkl v prvé řadě. Kdosi,
kdo byl v Jeruzalémě a slyšel toto podobenství, vrátil se domů a všude vypravoval,
co byl slyšel. Jaký následek to mělo? „Až přijde někdy tento prorok do Samaří,“ řekli
si všichni, „může být ujištěn, že ho srdečně přijmeme.“

Chcete-li vyzkoušet svůj vliv na lidi, kteří s vámi nesouhlasí, neberte klacek a
nesrážejte je k zemi, abyste potom zkoušeli je narovnat. Když Kristus pracoval mezi
bloudícími  a  hříšníky,  býval  k nim  tak  něžný,  jak  to  dovede  jen  matka  k svému
bloudícímu  dítěti.  Jednou  pravilo  kterési  dítě  své  matce:  „Maminko,  ty  o  nikom
nemluvíš  nepříznivě.  Myslím,  že bys mohla  pěkně  mluvit  i  o  satanovi.“  „Ovšem,“
odpověděla matka, „jeho vytrvalost je například hodna napodobení.“

Jan byl  domněle  nejmladším  ze  všech  apoštolů  a  snad  prvním,  který
následoval  Krista.  Bývá nazýván „učedník,  kterého Ježíš  miloval“.  Kdosi  si  na to
stěžoval, že Kristus byl stranický. Já o tom nepochybuji, že Ježíš měl Jana raději než
ostatní,  ale  bylo  to  asi  tím,  že  Jan  ho  nejvíce  miloval.  Myslím,  že  Jan  pronikl
nejhlouběji  do jeho srdce a to my můžeme taktéž, budeme-li jen chtít: Kristus má
dveře otevřeny, takže můžeme jen vejít. Pozorujte, že téměř celá jeho kniha je nová.
Líčí vše, co se dělo po dobu osmi měsíců, které Kristus strávil v Judsku.

Matouš začíná Abrahamem; Marek Malachiášem; Lukáš Janem Křtitelem; Jan
samým Bohem.
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Matouš  představuje  nám  Krista  jako  Mesiáše  Židů;  Marek  ho  ukazuje  jako
činného  pracovníka;  Lukáš  ho  popisuje  jako  člověka;  Jan  nám ho předvádí  jako
osobního Spasitele.

Jan ho představuje jako přicházejícího z lůna Otcova; hlavní myšlenkou v tomto
evangeliu  je  důkaz  božství  Kristova.  Kdybych  chtěl  někomu  dokazovat  Božství
Kristovo, zašel bych s ním přímo k tomuto evangeliu. Slova „pokání čiňte“ nevyskytují
se zde ani jedenkrát, slovo „věřte“ naproti tomu osmadevadesátkrát. Spor, který vedli
Židé o božství Kristovo, nebyl ještě urovnán, a proto Jan, než odtud odešel, psal své
evangelium, aby spor takto přivedl ke konci.

Máme v něm sedmero svědectví o Božství Kristově.

1. Svědectví Otcovo: 
„A kterýž mne poslal, Otec, Onť svědectví vydal o mně“ /5,37/

2. Syn svědčí:
„Ačkoli já svědectví vydávám sám o sobě, pravé jest svědectví mé; nebo vím,

odkud jsem přišel a kam jdu. Ale vy nevíte, odkud jsem přišel, aneb kam jdu“ /8,14/

3. Kristovy skutky to dosvědčují: 
„Nečiním-li  skutků  Otce  svého,  nevěřte  mi,  pakliť  činím,  byste  pak  mne

neuvěřili, skutkům věřte, abyste poznali a věřili, že Otec ve mně jest a já v něm“ /
10,37.38/.

Žádný člověk mne nemůže přimět, abych uvěřil, že Kristus byl špatný člověk,
poněvadž On přinášel dobré plody. Jak může ještě dnes někdo pochybovat o tom,
že Byl Synem Božím, je mi hádankou: vždyť osmnáct století to dosvědčuje.

4. Písmo: 
„Nebo kdybyste věřili Mojžíšovi, věřili byste i mně, neb on o mně psal“ /5,46/.

5. Jan Křtitel: 
„A já jsem viděl a svědectví jsem vydal, že On jest ten Syn Boží“ /1,34/.

6. Učedníci: 
„Ano i svědectví vydávati budete, nebo od počátku se mnou jste“ /15,27/.

7. Duch Svatý: 
„Když pak  přijde  ten  Utěšitel,  kteréhož já  pošli  vám od Otce,  Duch pravdy,

kterýž od Otce pochází, tenť svědectví vydávati bude o mně“ /15,26/,

Je ovšem ještě mnoho jiných svědectví o jeho božství; ale myslím, že uvedená
stačí, aby každého přesvědčila. Kdybych stál před soudem a měl sedm nezvratných
svědků, určitě bych se nemusel obávat zakončení procesu.

Povšimněte si případů, kde Kristus praví: „Já jsem“, „Já shůry jsem“ /8,24/. „Já
nejsem z světa“ /17,14/, „Prvé než Abraham byl, já jsem“ /8,58/, „Já jsem ten chléb
života“  /6,48/,  „Já jsem světlo  světa“  /8,12/,  „Já  jsem dveře“  /10,9/,  „Já jsem ten
dobrý pastýř“ /10,14/, „Já jsem ta cesta“ /14,6/, „Já jsem pravda“. Pilát se tázal: „Co
jest pravda?“, když stála osobně před ním.

„Já jsem vzkříšení i život“ /11,25/.
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V evangeliu Janově nacházíme osm darů pro věřící: chléb života; vodu života;
věčný život; Ducha svatého; lásku; radost; pokoj; jeho slova.

Plodným předmětem studia je dále to, jak se v celých Skutcích apoštolských
porážka změnila ve vítězství. Když první křesťané byli pronásledováni, chodili sem
tam a zvěstovali slovo. To bylo vítězství; a tak to jde celými Skutky apoštolskými.

Evangelium Lukášovo jedná o Kristu v těle; Skutky apoštolské o Kristu v církvi.
V evangeliu čteme, co Kristus ve svém poníženém postavení konal; ve Skutcích, co
konal po svém vyvýšení. U většiny lidí pomine jejich dílo s jejich smrtí, ale u Krista
onou chvílí teprve začínalo. „Skutky, které já činím, i on činiti bude, a větší nad ty
činiti  bude, nebo já jdu k Otci,“ pravil. Tuto knihu nazýváme „Skutky apoštolů“, ve
skutečnosti jsou to však „Dějiny církve“ - těla Pána.

Klič k této kapitole najdeme v kapitole 1,8: „Ale přijmete moc Ducha svatého,
přicházejícího na vás, a budete mi svědkové i v Jeruzalémě i ve všem Judstvu, i
v Samaří a až do posledních končin země.“

Málo bychom zvěděli o bojích mladé církve, kdyby nám je nebyl Lákáš vylíčil. O
Pavlovi bychom podobně nemnoho zvěděli bez Lukáše.

Z jednoho ráje vylévají se čtyři řeky; zde čtyři evangelia vlévají se do jednoho
řečiště.

Rozvoj Skutků apoštolů plyne takto:

I. Založení církve

II. Růst církve

III. Rozeslání misionářů

Myslím, že čím více se přiblížíme způsobu apoštolů  v kázání  evangelia,  tím
větší úspěch budeme mít.

Ve Skutcích apoštolských je deset delších kázání; a proniknete-li plně do jejich
obsahu,  tu podle mého názoru nabudete právě tak postačujícího porozumění pro
knihu samu jako správného kazatelského způsobu. Pět těchto kázání je Petrových,
jedno Štěpánovo a čtyři jsou Pavlova. Slova „my jsem svědkové“ táhnou se celou
knihou.  Mluvíme  dnes  o  „výmluvných  kazatelích“.  Zdá  se,  jako  bychom  vydání
svědectví překonali.

I.  Petrovo kázání o letnicích. Kdosi pravil, že by nyní bylo zapotřebí asi 3000
kázání, aby se obrátil jeden Žid, ale zde bylo obráceno 3000 Židů jedním kázáním.
Když Petr svědčil o Kristu a dosvědčoval, že zemřel a vstal z mrtvých, Bůh ctil toto
svědectví a chce tak učinit i u nás.

II.  Petr  káže v     síní  Šalamounově.   To bylo krátké kázání,  ale  vydalo mnoho.
Před  třetí  hodinou  odpolední  se  nechodilo  do  chrámu,  a  myslím,  že  po  západu
slunce nemohli Židé již nikoho zatknout, a přece bylo v té krátké době obráceno  pět
tisíc. Co kázal? Poslyšte: „Vy pak toho svatého a spravedlivého odepřeli jste se a
prosili jste za muže vražedlníka, by vám byl dán. Dárce pak života zamordovali jste.
Kteréhož Bůh vzkřísil z mrtvých, čehož my svědkové jsme.“ /Sk 3,14.15/

37



III. Petr káže knížatům. Zatkli Petra a Jana a chtěli vědět, jakou mocí všechno
to konají. „Ve jménu Ježíše Krista Nazaretského. . . tento stojí před vámi zdravý“,
odpověděl Petr. Když Bunyanovi řekli, že bude propuštěn, nebude-li již kázat, odvětil:
„Propustíte-li mne dnes, budu zítra kázat.“

IV.  Petrovo svědectví před veleradou. „Přikázali jim,  aby nikoli  nemluvili,  ani
neučili ve jménu Ježíšově.“ Nevím, co byste dělali, kdyby vám to bylo zakázáno. Jistí
kazatelé by si proto nenechali hlavu zešedivět. Bez jména Ježíš by se mohli obejít.
Ale  celá  teologie  učedníků  pozůstávala  v tom,  čemu  se  naučili  za  tři  roky,  kdy
putovali s Ježíšem, poslouchali jeho kázání a viděli jeho zázraky. Tyto věci viděli a
věděli, že se zakládají na pravdě, a když Duch svatý na ně sestoupil, nemohli jinak
než mluvit o tom.

V.  Štěpánovo  kázání. Měl  nejdelší  kázání,  o  kterém nás  uvědomují  Skutky
apoštolské.  Dr.  Bonar  jednou  pravil:  „Napadlo  vás  již,  že  když  Židé  obviňovali
Štěpána, že se rouhá Mojžíšovi, Pán osvítil  jeho obličej takovým jasem, jaký zářil
z obličeje  Mojžíšova?“  Jeden  starý  skotský  kostelník  dával  novému  kazateli  toto
napomenutí:  „Můžete  kázat,  jak  chcete  o  hříších  Abrahamových,  Izákových  a
Jákobových; ale u nich se pak zastavte a neopovažte se přiblížit k našim časům,
nechcete-li toto místo opět brzy ztratit.“ Štěpán takto začal, ale pak přímo přešel na
nedávné ukřižování a tím posluchače popudil proti sobě.

VI. Poslední kázání Petrovo - a první k     pohanům.  

Všimněte si, že totéž evangelium bylo zvěstováno jak pohanům, tak i Židům a u
obojích bylo dosaženo týchž úspěchů.

„Jemuť  všickni  proroci  svědectví  vydávají,  že odpuštění  hříchů vezme skrze
jméno jeho všeliký, kdožkoli  uvěřil  by v něho.  A když ještě Petr mluvil  slova tato,
sestoupil Duch svatý na všecky, kteříž poslouchali slova.“ /Sk 10,43.44/

Nyní se hlavní osoba jednání mění a na scéně se objevuje Pavel.

VII. Pavel káže v     Antiochii Pisidské.   „O čem nyní kážete? Doufám, že nehrajete
stále  na  starých  houslích.“  Ano,  díky  Bohu,  šířím  stále  ještě  staré  evangelium.
Chcete-li  mít  posluchače,  pak  musíte  Krista  vyvyšovat.  On  praví:  „A  já  budu-li
povýšen od země, všecky potáhnu k sobě.“ /Jan 12,32/

„Protož známo buď vám, muži bratři, že skrze toho zvěstuje se vám odpuštění
hříchů.“ /Sk 13,38/

VIII. Pavlovo kázání v     Athénách.   Sklízel ovoce v Athénách proto, že totéž staré
evangelium zvěstoval filosofům.

IX. Pavlovo kázání v     Jeruzalémě.  

X. Pavlova obhajoba před Agrippou. Myslím, že toto kázání je nejvelkolepější,
které Pavel měl. Hlásal totéž evangelium před Festem a Agrippou, tak jak to činil
v Jeruzalémě. Kázal všude mohutnou skutečnost, že Bůh dal Krista jako smírčí oběť
za hříchy, aby celý svět vírou v něho mohl být zachráněn; 

„Ale  s pomocí  Boží  ještě  až  do  dnešního  dne  stojím,  vykládaje  svědectví  i
malému i velkému, nic jiného nevypravuje než to, co ž proroci a Mojžíš zvěstovali,
což se měli státi: že měl Kristus trpěti a z mrtvých vstana první zvěstovati světlo lidu
tomuto i pohanům.“
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Co rozumím mikroskopickou metodou, ukáži vám pojednáním o třetím verši 52.
Žalmu:

„Proč  se  chlubíš  nešlechetností,  ty  mocný? Milosrdenství  Boha  silného  trvá
každého dne.“

Tento verš rozpadá se zřejmě na dvě části. Na jedné straně člověk, na druhé
straně Bůh: člověk - nešlechetnost; Bůh - milosrdenství. Oslovuje se tu určitý člověk?
Ano, Doeg Idumejský, tak udává nadpis žalmu. Historický podklad tohoto žalmu a
verše najdeme podle toho v 1 Sam 22,9. Nyní vezměte konkordanci nebo rejstřík
rčení a studujte slovo „chlubíš se“.  Která jiná slova mají stejný smysl? Jedním je
slovo  „chváliti  se“.  Je  třeba  stále  odsuzovati  „chválení  se“.  Ve  kterém  ohledu
zakazuje  nám  Písmo  chválit  se?  Kdy  jsme  k tomu  povzbuzeni?  „Takto  praví
Hospodin: Nechlub se moudrý v moudrosti své ani se chlub silný v síle své, aniž se
chlub bohatý v bohatství svém. Ale v tomť nechť se chlubí, kdo se chlubí, že rozumí
a zná mne, že já jsem Hospodin, který ž činím milosrdenství, soud i spravedlnost na
zemi; nebo v těch libost mám, dí Hospodin.“ /Jer 9,23.24/

Rozebírejte podobným způsobem obsah slova „nešlechetnost“. A pak se tažte,
zdali toto chlubení se konáním nešlechetnosti může trvat? Ne, „plesání bezbožných
krátké jest a veselí pokrytce jen na chvilku“. /Job 20,5/

„Viděl jsem bezbožníka hrozné síly, an se rozložil jako zelený samorostlý strom.
Ale  tudíž pominul,  a  aj,  nebylo ho;  nebo hledal  jsem ho,  a  není  nalezen.“  /Žalm
37,35.36/

Druhá polovina textu nám dává podnět ke studiu milosrdenství /nebo slitování/
jako jedné vlastnosti Boží. Jak se projevuje v pozemském a v duchovním? Které stati
o  tom  pojednávají?  Je  milosrdenství  Boží  podmíněno?  Neodporuje  jeho
spravedlnosti?

Poněvadž tedy cílem studia Bible, tak i kázání ze záchrana duše, táži se tě: Je
obsaženo evangelium v těchto slovech textu, a to jako vzor, anebo doslovně? Vezmi
list k Římanům 2,4:

„Čili  bohatstvím  dobrotivosti  jeho  a  snášenlivosti  i  dlouhočekání  pohrdáš,
nevěda, že dobrotivost Boží ku pokání tebe vede?“

Tak  zavádí  tento  verš  přímo  na předmět  pokání  a  můžete  se  zvednout  od
studia  verše,  připraveni  v kterékoli  době  mít  krátké  kázání,  jež  se  může  stát
prostředkem k obrácení jedné duše.
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KAPITOLA  DESÁTÁ

Studium předobrazů

Bibli  možno  studovat  tak,  že  se  celá  látka  rozvrhne  na  dějiny,  předobraz,
proroctví, zázrak a podobenství.

Je velmi zajímavé studovat v Bibli  předobrazy. Budeš-li  předmět dobré knihy
vztahovat  na  sebe,  podivíš  se,  jak  tě  to  bude  zajímat.  Věrných  obrazů  nás  a
předobrazů je v Bibli mnoho. Velmi často se jí vytýká, že vypráví o chybách lidí. Ale
my bychom měli uvážit, že není jejím účelem, aby nám říkala, jak jsou lidé dobří,
nýbrž jak se špatní lidé mohou stát dobrými. Především jsou předem vržené stíny;
ale kde je stín, tam musí být také těleso.

Bůh zjevně zvolil  tento prostředek,  aby poučil  národ izraelský o zaslíbeném
Mesiáši. Všechny zákony, obřady a uspořádání Mojžíšovy smlouvy se vztahovaly na
Krista a jeho smlouvu. Osvícené oko zahlédne Krista ve všem. Např. stánek úmluvy
byl  předobrazem člověčenství  Kristova.  U Jana v 1,14  se praví:  „A Slovo to  tělo
učiněno  jest  a  přebývalo  mezi  námi.“  Umývadlo  předznačovalo  posvěcení  nebo
očištění. V listu Efezským 5,26 čteme: „Aby ji posvětil, očistiv obmytím vody skrze
slovo.“  Svícen  byl  předobrazem  Krista  jako  světla  světa.  Chleby  podložení
předznačovaly ho jako chléb života. Velekněz byl stále předobrazem Krista. Kristus
jako Áron je ustanoven od Boha. On žije ustavičně jako náš prostředník; byl přísežně
ve svůj  úřad  ustanoven -  a tak dále.  Velikonoční  beránek,  den přísahy,  udeřená
skála, oběti, útočiště, měděný had - to všechno poukazovalo na budoucí smírčí dílo
Kristovo.

Adam byl rovněž předobrazem Kristovým. Přirovnej oba Adamy. Jeden přinesl
na svět hřích a smrt;  druhý je zase odstranil.  Dále Kain představuje přirozeného,
Ábel zase duchovního člověka. Ábel jako pastýř je předobrazem Krista, nebeského
pastýře.  V Bibli  nenajdeme  krásnějšího  předobrazu  Kristova  nad  Josefa.  Byl
nenáviděn svými bratry, zbaven šatu, prodán, žalářován; vyl povýšen, nosil na krku
zlatý řetěz a všichni se před ní skláněli. Přirovnání života Josefova k životu Ježíšovu
ukázalo by zkušenostmi očividnou podobnost.

Nemoc  malomocenství  je  věrným obrazem  hříchu.  Je  nevyléčitelné,  působí
smrtelně,  je  zákeřné  a  pokračuje  od  malého  počátku  k úplné  záhubě.  Své oběti
odděluje od ostatních lidí, právě tak jako hřích odděluje člověka od Boha. Tak jako
Kristus  měl  moc  očistit  malomocné,  tak  milostí  Boží  očišťuje  nás  jeho  krev  od
všelikého hříchu.

Adam představuje vrozenou hříšnost člověka; Ábel představuje smíření; Enoch
představuje společenství s Bohem; Noe znovuzrození; Abrahám víru; Izák synovství;
Jákob výchovu a službu; Josef oslavení utrpením.

Jiný dobrý způsob studia Bible je zkoumání biblických charakterů. Musíme je
však pozorovat po celý jejich život do kolébky až do hrobu. Nevěřící vyjímají často
určitou část ze života muže - řekněme Jákoba nebo Davida - a posuzují z toho celý
život. „Tito lidé,“ říkávají, „byli podivní světci, a přece je Bůh nepotrestal.“ Sledujete-li
však skutečně celý jejich život, shledáte, že Bůh velmi vážně stíhal jejich pobloudění.
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Jiná paní si  kdysi stěžovala,  jak má malý zájem při  čtení Bible.  Nemůžete-li
vzbudit svůj zájem tímto způsobem, pokuste se o to jiným způsobem. Nedomnívejte
se, že musíte po řadě pročíst celou Bibli.

Zajímavým  předmětem  studia  Bible  je  také  význam  vlastních  jmen.  Je
pozoruhodné, že všechna jména v Bibli, zejména hebrejská, mají svůj zvláštní smysl.
Všimněte si rozdílu mezi Abram /otec výsosti/ a Abrahám /otec množství/ a máte klíč
k jeho životu. Jiným příkladem je Jákob /lstivý/ a Izrael /kníže Boží/. Jména tří dcer /
nejvyšší  krása/.  Tato  jména,  která  znamenají  krásu,  ukazují,  že  Jobova  vyrážka
nezanechala nic ošklivého.

41



KAPITOLA  JEDENÁCTÁ

Studium pojmů

Občas se setkávám s lidmi, kteří se vychloubají tím, že za tolik a tolik měsíců
přečetli Bibli. Jiní čtou Bibli kapitolu po kapitole a tak v jednom roce projdou všemi
jejími knihami; ale myslím, že by bylo skoro lepší v jednom roce věnovat se jediné
knize. Kdybych se v nějaké záležitosti chtěl před soudem dovolat práva, přivedl bych
tolik svědků, kolik by jen bylo možno, aby zjistili onu věc, o které bych chtěl soudce
přesvědčit.  Nepodněcoval bych je, aby svědčili o něčem libovolném, nýbrž právě o
oné pro mne důležité věci. Tak bychom to také měli činit s Písmem.

Zabýval jsem se slovem láska a nevím, kolik týdnů jsem strávil studiem oněch
míst, kde se vyskytuje, že jsem nakonec nemohl nemilovat lidi. Tak dlouho jsem se
sytil láskou, že jsem se úzkostlivě snažil, abych každému, s nímž jsem přicházel do
styku, činil dobře.

Přemýšlejme o  posvěcení. Já raději vezmu konkordanci a porovnám všechna
místa o tomto předmětu - i kdybych měl u toho sedět čtyři nebo pět dní a studovat je,
než bych si dal něco říci o tomto předmětu od lidí.

Myslím, kdybych spočítal všechen čas, v němž jsem se modlil o víru, že by to
vyšlo na měsíce. Když jsem byl představeným křesťanského  spolku mladých mužů
v Chicagu,  říkával jsem:  „Čeho máme nejvíce zapotřebí,  je víra. Kdybychom měli
víru, mohli bychom obrátit celé Chicago“ - nebo správněji řečeno, povznést je. Myslel
jsem,  že  jednoho  dne  sestoupí  víra  shůry  a  zasáhne  mne  jako  blesk.  Ale
nepřicházela.  Jednou  jsem  četl  v  10.  kapitole  k Římanům:  „Tedy  víra  z slyšení,
slyšení pak skrze slovo Boží.“ Dříve jsem Bibli zavřel a o víru se modlil; nyní však
otevírám Bibli a začínám studovat. Od té doby má víra roste.

Povšimněte  si  nyní  učení,  které  Martina  Luthera  vyzbrojilo  takovou  mocí:
ospravedlnění. „Spravedlivý pak  z víry bude  živ.“  /Řím 1,17/  Když  tato  myšlenka
bleskla  jeho  duší,  právě  když  v Římě  po  kolenou  lezl  vzhůru  „na  posvátných
schodech“  /někteří  ovšem  pochybují  o  pravdivosti  tohoto  podání/,  tu  se  zvedl  a
vystoupil jako mocný mezi národy země. Ospravedlnění staví člověka před tvář Boží,
jako kdyby nikdy nehřešil; stojí tu před zrakem Božím, roven Ježíši Kristu. Díky Bohu
v Ježíši Kristu jsme dokonalí, ale mimo něj není žádné dokonalosti. To je tak, jako
kdyby Bůh nahlédl do své hlavní knihy a řekl: „Moody, tvé dluhy zaplatil jiný; ty nejsi
již nic povinen.“

Žádné učení není snad tolik napadáno jako učení o  smíření. Smíření bylo již
předznačeno  v zahradě  Eden,  totiž  utrpením  nevinného  za  viníky,  jak  se  to  jeví
porážením  zvířat  za  hřích  Adamův.  Totéž  nacházíme  v době  Abrahámově  a
Mojžíšově,  jakož  i  ve  všech  knihách  Mojžíšových a  proroků.  Čtěte  Izaiáše 53  a
proroctví Danielovo. Potom přejděme k evangeliím a tu nalézáme slovo Kristovo: „Já
pokládám duší svou, abych ji zase vzal. Nižádný ji nebéře ode mne, ale já pokládám
ji sám od sebe.“

Mluvívá se o obrácení. Co je obrácení? Nejlepší způsob, jak to vyjádřit je hledat
odpověď v Bibli. Mnozí lidé nevěří v náhlé obrácení. Člověk může v okamžiku zemřít;
nemohl by také v jediném okamžiku přijmout život?
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Když jsme s panem Synkeyem působili  na jednom místě v Evropě,  měl  tam
někdo kázání proti zhoubnému učení, které jsme šířili, k němuž také patří učení o
náhlém obrácení. Říkal, že k obrácení je třeba času a vývoje. Víte, co dělám, když
někdo káže proti učení, které hlásám? Zajdu k Bibli a přesvědčím se, co ona o tom
praví;  shledám-li  pak,  že  mám  pravdu,  tedy  mívám více  přednášek  toho  druhu.
V onom městě jsem nyní kázal více o náhlém obrácení než v jiných místech, která
jsem navštívil.  Chtěl  bych vědět,  kolik  času  potřeboval  by onen  pán,  aby  obrátil
Zachea.  Jak  dlouhou  dobu  potřeboval  Kristus  na  obrácení  ženy  u  studnice
Jákobovy?  Jak  dlouhá  doba  uběhla  v chrámě,  než  se  obrátila  hříšnice,  jež  byla
přistižena v hříchu? Jak dlouho trvalo obrácení ženy, která jeho nohy smáčela slzami
a utírala svými vlasy? Neodešla-li,  když k jejím uším dolehla slova Ježíšova: „Jdi
v pokoji.“?

Když Zacheus seděl na fíku, nejevil známky svého obrácení; ale byl obrácen,
když slezl;  musel  být  obrácen ihned v onom okamžiku,  který uplynul,  než uplynul
větev a dotkl se země. Nebylo to náhle? „Ale,“ řekněte, „ to se stalo, protože tu byl
Kristus.“ Přátelé, po Kristově odchodu bývali lidé ještě rychleji obráceni než za jeho
pobytu na zemi. Nebylo-li Petrovým kázáním obráceno v jednom dni tři tisíce duší?
Jindy po třetí hodině odpolední Petr a Jan uzdravili muže u dveří chrámových a vešli
dovnitř,  aby kázali;  a  ještě  než byl  večer,  přibylo  obci  5000  duší  a  k tomu Židů.
Nebylo to ještě rychlejší dílo?

Dejme tomu, že by do našeho odpoledního shromáždění přišel muž a řekl by,
že by se rád stal křesťanem. „Nu, příteli, co vás znepokojuje?“ Nerad by pověděl. Je
velmi rozrušen. Konečně praví: „Vypůjčil jsem si nad svůj úvěr“ - jemnější výraz pro
„já jsem kradl“.

„Vzal jste svému zaměstnavateli peníze?“

„Ano,“  „Kolik?“  „Nezapisoval  jsem  to  nikdy.“  „Tedy  jste  svým  přehmatem
zpronevěřil za poslední rok asi 10 000 marek?“ - „Obávám se, že toho bude tolik.“

„Nuže,  podívejte  se,  pane.  Na  náhlé  obrácení  nevěřím.  V příštím  roce
neukradněte více než 1000 marek a v následujícím ne více než 500; tak pokračujte
po pět příštích roků, až vůbec nebudete krást, jestliže vás šéf přistihne, řekněte, že
máte  v úmyslu  se  obrátit  a  že  znenáhle  dospějete  tak  daleko,  že  již  nikdy  nic
neodcizíte.“

Přátelé, to je úplná karikatura. Bible praví: „Kdo kradl, nekraď více.“ Vidíte, že je
to právě naopak.

Zde  jiná  ilustrace.  Muž  připouští,  že  se  každý  týden  opíjí.  Přijde  do
shromáždění a přeje si, aby byl obrácen. Řeknu mu: „Neukvapujte se s tím. Já jsem
pro to, aby se každý práce dělala důkladně. Opijte se a natlučte své ženě, ale ne
častěji než jedenkrát za měsíc.“ Nebylo by to pro tvou ženu potěšující vyhlídka, že
bude bita po celý měsíc jen jednou? Jednou za měsíc, jen jedenkrát do roka. Po
několika letech by ses opíjel jen jednou na narozeniny nebo o vánocích a konečně
bylo  by obrácení  úplné,  poněvadž se  muselo  postupně uskutečnit.  Oškliví  se  mi
tento způsob učení. Vraťme se k Bibli a vizme, co tato stará kniha o tom učí. Tomu
věřme a pak podle toho jednejme. Záchrana je dílem okamžiku. Připouštím, že lidé
mohou být obráceni a nevědí, kdy překročili hranici mezi smrtí a životem; ale rovněž
pevně věřím, že člověk může být v jednom okamžiku zlodějem a v příštím světcem.
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Duchovní růst je postupný - právě tak jako tělesný -, avšak přechod od smrti do
věčného  života  uskutečňuje  se  rychlostí  myšlenky.  „Kdož  věří  v Syna,  má  život
věčný.“ /Jan 3,36/

Mnozí  říkávají,  že  jsou  nebeského  smýšlení.  Nuže,  čtěte  a  mluvte  o  nebi.
Jednou jsem kázal „o nebi“ a po shromáždění přišla ke mně jistá paní a pravila:
„Považte, pane Moody, neměla jsem tušení, že tolik veršů v Bibli jedná o nebi.“ A to
jsem se ze sta míst zmínil sotva o jednom.

Když  jste  na  cestách,  toužíte  po  zprávách  ze  svého  domova.  Přelétnete
všechny odstavce deníku, až se váš pohled dotkne jména vašeho města nebo vaší
země. Nuže, vlastí křesťana je nebe. Písmo obsahuje písemné potvrzení o vlastnictví
všeho, co smrtí má se stát naším majetkem. Je-li vaše jméno v závěti,m pak již není
pro vás suchým dokladem. Proč tedy křesťané nemají větší zájem o Bibli?

Dále  slýcháváme  také  od  lidé,  že  nevěří  na  probuzení.  Není  na  světě
náboženské  společnosti,  která  by  neděkovala  probuzení  za  svůj  vznik.  Máme  tu
církev katolickou a biskupskou církev, které se chlubí, že jsou apoštolské a trvají od
prvních  letnic;  luteránská,  jež  se  odvozuje  od  Martina  Luthera,  atd.  Ty  všechny
vznikly z probuzení, a přece lidé mluví proti probuzení. Mohl bych stejně dobře tvrdit,
že jsem neměl matku jako, že není probuzení. Nebylo-li všeobecné probuzení za
Jana Křtitele? Neopakovalo-li se Ježíšovy učitelské činnosti?

Mnozí  lidé  myslí,  poněvadž  se  při  probuzení  vyskytují  jednotlivé  případy
povrchního obrácení,  že by se takovému probuzení  měli  vyhnout.  Zapomínají  na
podobenství  o  rozsévači,  ve  kterém  Kristus  sám  nás  varuje  před  povrchními
posluchači, kteří slovo s radostí přijímají, ale brzy odpadnou. Kdyby pokaždé ze čtyř
posluchačů jeden byl skutečně obrácen - jak nám podobenství předvádí -, pak by
probuzení přece dobře účinkovalo.

Kdybys chtěl věnovat jeden měsíc studiu  pojmu obrození nebo království Boží
nebo  novozákonní  církev nebo  božství  Kristovo nebo  vlastnostem  Božím,
napomáhalo by ti to podstatně ve tvém vlastním duchovním životě, aby ses snažil,
„vydati sebe Bohu milého dělníka, za nějž by se nebylo proč styděti, kterýž by právě
slovo pravdy rozděloval“. /2 Tim 2,15/

Chystejte si studium o Duchu svatém. Asi na pěti stech míst se o něm jedná.
Tento předmět musíte studovat ve svém vlastním zájmu. Vezměte si také  opětný
příchod Kristův. Vím ovšem, že je to sporný bod. Někteří říkají, že přijde na konci,
jiní,  že  na  počátku  tisíciletého  království.  Co  praví  Bible,  je  pro  nás  jedině
směrodatné.  Proč nejdete  k Bibli  a nehledáte  samostatné vysvětlení této otázky?
Takové objasnění má větší cenu než vše, co o tom kdo může povědět.  Tak také
oddělení je  důstojným předmětem zkoumání.  Křesťanský člověk měl  by po  mém
soudu vést  oddělený život.  Hranice mezi  církví  a  světem za dnešních dnů skoro
vymizela.  Nemohu  sympatizovat  s takovou  myšlenkou,  že  má-li  být  určeno
příslušnost člověka k církvi, musí se vyšťárat stará kostelní kniha a prolistuje se. Měli
bychom žít tak, aby každý naše křesťanství mohl vidět. Bible po nás žádá oddělený
život.  Takto  se  snad  umenší  tvůj  vliv,  ale  zároveň  tím  velmi  získáš.  Daniel  byl
v Babylóně  nepochybně  po  jistou  dobu  nejpopulárnějším  mužem;  ale  díky  Bohu
přežil všechny své vrstevníky a soupeře. Kdo byl nejvyšším v Babylóně? Když tam
Bůh  chtěl  vykonat  práci,  věděl,  kde  nalezne někoho,  kdo  bude k tomu vhodným
nástrojem. Můžete být na světě, ale nesmíte být ze světa. Kristus nebral své učeníky
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ze světa, ale prosil, aby mohli zůstat uchráněni před zlem. Je-li loď ve vodě, je to
v pořádku, ale vnikne-li voda do lodi,  pak už to není, jak by to mělo být. Světský
křesťan se podobá děravému plavidlu na moři.

Vzpomínám si, že jsem se kdysi zahloubal do milosti Boží. Dříve jsem neznal
rozdíl mezi zákonem a milostí. Ale když se ve mně rozbřesklo poznání pravdy a já
jsem postřehl  rozdíl,  zabýval jsem se celý týden studium milosti  a byl jsem tímto
předmětem tak naplněn, že jsem nemohl zůstat doma, ale prvního lepšího člověka,
kterého jsem potkal, musel se otázat: „Víte něco o milosti Boží?“ Oslovený považoval
mě za šílence, ale tím jsem se nedal zmást a po celou hodin jsem mluvil o milosti
Boží.

Studujte  také  modlitbu.  „Chcete-li  něco  pořídit  před  trůnem  milosti,“  praví
Spurgeon,  „přijďte  s modlitbou  prostou,  s modlitbou,  jež  vychází  z hloubi  vašeho
srdce, ne že jste si to pomyslili, ale proto, že Duch svatý působil v srdci. I když bude
vaše řeč zajíkavá a věty nesouvisle,  Bůh vás přece  slyší.  Snad se můžete  lépe
modlit  beze slov než slovy.  Jsou modlitby,  které  jsou příliš  těžké,  aby mohly být
vyjádřeny lidskou řečí.“

Někteří  lidé  říkají:  „Nevěřím v jistotu  spasení.“  Já  jsem však  ještě  nepoznal
žádného pilného čtenáře Bible, který by tomu nevěřil; neboť tato kniha neučí ničemu
jinému. Pavel praví: „Vím, komu jsem uvěřil.“ Job praví: „Vím, že Vykupitel můj živ
jest.“ To neznamená: „doufám“, „myslím“, nýbrž „vím“.

Nejlepší knihu o jistotě spasení napsal Jan. Psal dopis o tomto předmětu, který
najdete na konci biblické sbírky knih. Někdy se najde slovo, jehož možno použít na
způsob  klíče  k tomu  dopisu,  kterým  se  nám  dopis  otevře.  Nuže,  když  otevřete
v Janovi 20. kapitole 31. Verš, najdete toto místo: „Ale tito zapsáni jsou, abyste věřili,
že Ježíš jest Kristus, Syn Boží, a abyste, věřící, život měli ve jménu jeho.“

Jestliže se pak obrátíte k 1. Janově 5,13, čtete tam: „Tyto věci psal jsem vám
věřícím ve jméno Syna Božího, abyste věděli, že máte věčný život, a abyste věřili ve
jméno Syna Božího.“

Celá epištola pojednává o jistotě. Nepochybně Jan našel některé lidi, kteří o
jistotě  spaseni  měli  takové  pochybnosti,  a  proto  byli  na  pochybách,  budou-li
zachráněni či ne. I řekl si: „Chci přece tyto pochybnosti  konečně odstranit“, načež
napsal onen 13. Verš v páté kapitole svého prvního dopisu.

Slyšel jsem od lidí, že nemají právo říci, že budou opravdu zachráněni. Jejich
kazatel pravil, že nikdo nemůže vědět, bude-li spasen či ne; a oni věří tomu, co řekl
kazatel, místo aby se tázali, co praví slovo Boží. Jiní čtou Bibli, aby do ní vnášeli své
oblíbené ideje a aby je takto dokazovali, a když se jim to nedaří, pak vůbec nechtějí
číst.  Krásně  bylo  řečeno,  že  Bible  se  nemá  číst  ani  modrými  brýlemi
presbyterianismu, ani červenými metodismu, ani fialovými episkopalismu, nýbrž jen
jasným sklem Ducha svatého. Když otevřeš svou Bibli a týden budeš prozkoumávat
jistotu spasení, brzy uvidíš - v předpokladu, že věříš v Ježíše -, že tvou předností je
jistota být dítkem Božím.

Potom  pozorujte  zaslíbení  Boží.  Nechť  se  člověk  živí  po  jeden  měsíc
zaslíbeními Božími a jakkoli by byl sklíčen a den co den by měl neklid, nebude již
naříkat  na  svou  bídu.  Někdy  slýchám  mluvit  lidi:  „Ach,  moje  křehkost.  Jak  jsem

45



nedokonalý.“ Přátelé, to není jejich nedokonalost, nýbrž jejich lenost, které by měli
litovat. Kdyby chtěl člověk probrat všechna zaslíbení od první knihy Mojžíšovy až po
Zjevení, daná Abrahamovi, Izákovi, Jákobovi, Židům, pohanům a všem lidem; kdyby
tomu mohl věnovat jeden měsíc, aby se kochal nádhernými zaslíbeními Božími, pak
by nevěšel hlavu a nenaříkal by na svou chudobu, nýbrž zvedal by hlavu s důvěrou a
zvěstoval by bohatství jeho milosti, poněvadž by ani jinak jednat nemohl.

Po požáru v Chicagu přišel ke mně člověk a pravil s účastí: „Chápu poněkud
ztrátu, kterou jste utrpěl ohněm, pane Moody.“ „Jak to, pane,“ tázal jsem se; „jste
úplně nesprávně informován.“ „Skutečně? Bylo mi s určitostí řečeno, že jste všeho
pozbyl.“ „Ne, to je omyl, velký omyl.“ „Zachránil jste tedy mnoho?“ tázal se. „Ano,“
odpověděl jsem, mnohem více jsem zachoval, než ztratil; ačkoli nemohu říci, kolik
jsem ztratil.“ No, to rád slyším, pane Moody; nevěděl jsem, že jste před požárem byl
tak  bohat.“  „Ano,“  pravil  jsem,  „já  jsem značně bohatší,  než tušíte;  a  zde je  můj
úřední  doklad  o  vlastnictví  -  „kdo  zvítězí,  obdrží  dědičně  všecko.“  Říká  se,  že
Rotschildové nedovedou vůbec říci, jak jsou bohatí;  a se mnou je tomu podobně.
Celý svět je můj; jsem spoludědicem Krista, Syna Božího. Jednou kdosi správně řekl:
„Bůh dal zaslíbení, víra si je přisvojila; naděje je předem požívá; trpělivost posléze
klidně čeká na jeho vyplnění.“
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KAPITOLA  DVANÁCTÁ

Studium Slova

Bibli  možno  s úspěchem  studovat  takto:  Vezměte  si  Slovo  a  s konkordancí
jděme mu všude po stopách. Nebo sledujme Slovo, jež se v knize častěji opakuje.

Nedávno  se  mi  dostalo  podivuhodného  požehnání  zkoumáním  sedmera
„blahoslavenství“ ve Zjevení Janově. Kdyby Bůh nebyl chtěl,  abychom porozuměli
této knize, nebyl by nám ji vůbec dal. Mnozí říkají, že je tak temná a tajuplná, že
obyčejní čtenáři ji nemohou  porozumět. Ale pokračujme jen a zahloubejme se do ní,
pak se znenáhla ukážou ukryté v ní poklady. Jednou kdosi řekl: „Je to jediná kniha
Bible, ve které se nám oznamuje, že ďábel bude spoután; a poněvadž to ďábel ví,
stále obchází mezi křesťany a říká: „Nemá to smyslu pro vás číst Zjevení, protože
nemůžete porozumět této knize.“ Příčina však spočívá v tom, že nechce, abyste se
někde dověděli o jeho porážce. Obraťme nyní pozornost na blahoslavenství v této
knize:

„Blahoslavený, kdož čte, i ti, kteříž slyší slova proroctví tohoto, a ostříhají toho,
což napsáno jest v něm, nebo čas blízko jest“ /Zj 1,3/.

„I slyšel jsem hlas z nebe řkoucí ke mně: Piš. Blahoslavení jsou od této chvíle
mrtví,  kteříž  v Pánu  umírají.  Duch  zajisté  dí  jim,  aby  odpočinuli  od  prací  svých,
skutkové pak jejich jdou za nimi“ /14,13/.

„Aj přicházímť jako zloděj. Blahoslavený, kdož bdí a ostříhá roucha svého, aby
nah nechodil, aby neviděli hanby jeho“ /16,15/.

„I řekl mi: Piš: Blahoslavení, kteří jsou k večeří svatby beránkovi povoláni. A řekl
mi: Tato slova Boží jsou pravá“ /19,9/.

„Blahoslaveny a svatý, kdož má díl v prvním vzkříšení. Nad těmi ta druhá smrt
nemá moci, ale budou kněží Boží a Kristovi a kralovati s ním budou tisíc let“ /20,6/.

„Aj přijduť rychle. Blahoslavený, kdož ostříhá slov proroctví knihy této“ /22,7/.

„Blahoslavení, kteříž zachovávají přikázání jeho, aby měli právo k dřevu života,
a aby branami vešli do města“ /22,14/.

Rovněž s velkým požehnáním můžete zkoumat ve zjevení osmero „kdo vítězí“.
Vedou taktéž vzhůru k nebeskému trůnu; šplhejte se ze nimi k trůnu Božímu.

Hojného požehnání  dostalo  se mi tím,  že jsem v evangeliu  Janově sledoval
slovo „věřiti“. S výjimkou dvou kapitol každá kapitola mluví o víře. Jak jsem již dříve
řekl, Jan napsal své evangelium, abychom mohli uvěřit. Celou knihou zaznívá: „Věř.
Věř.“ Chceš-li někoho přesvědčit, že Kristus je Synem Božím, je evangelium Janovo
k tomu pravou knihou.

Všimněte  si  dále  šesti  „dražších“ věcí  v epištolách  Petrových nebo  v dopise
Efezským  šestkrát  uvedeného  „choditi“ /obcovati/.  Také  v epištole  Římanům  5
opakuje  se  pětkrát  „více“  nebo  v Janovi  1  se  dvakrát  vyskytuje  „přijmouti“,  nebo
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sedmkrát slovo „srdce“ v Přísloví 23,  jsou hodna zevrubného pozorování.  Rovněž
v Přísloví často přichází rčení „bázeň Hospodinova“:

„Bázeň Hospodinova je počátek umění“ /1,7/.

„Bázeň Hospodinova je v nenávisti míti zlé“ /8:13/.

„Bázeň Hospodinova přidává dnů“ /10,27/.

„V bázni Hospodinově jestiť doufání silné“ /14,26/.

„Bázeň Hospodinova jest pramen života“ /14,27/.

„Lepší  jest  maličko s bázní Hospodinovou,  než poklad  veliký s nepokojem“  /
15,16/.

„Bázeň Hospodinova jest cvičení se moudrosti“ /15,33/.

„V bázni Hospodinově uchází se zlého“ /16,6/.

„Bázeň Hospodinova k životu“ /19,23/.

„Pokory a bázně Hospodinovy odplata jest bohatství a sláva i život“ /22,4/.

„Choď v bázni Hospodinově celý den“ /23,17/.

Jiný přítel mi nedávno dal několik klíčových slov. Pravil: „Petr psal o naději - kdy
se  zjeví  arcipastýř;  Pavel  psal  o  víře a  Jan  o  lásce. Víra,  naděje,  láska  byly
charakteristické znaky těchto tří mužů a klíče k celému jejich životu. Jakub psal o
dobrých skutcích a Juda o kacířství.“

V listech Pavlových označil kdosi jako klíčové slovo „v Kristu“. V listě Římanům
nacházíme ospravedlnění vírou v Krista; listy Korintským ukazují posvěcení v Kristu;
list  Galatským:  synovství  nebo  svobodu  v Kristu;  v listě  Kolossenským  máme
dokonalost v Kristu;  v listech Tesalonickým naději v Kristu.

Jsou různé systémy takových hesel,  uveřejněných zkoumateli  Bible,  jež nám
mohou posloužit, abychom porozuměli Bibli, a každému prospěje, kdo si osvojí ten
neb onen systém.
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KAPITOLA  TŘINÁCTÁ

Poznámky v     Bibli  

Neboj se vypůjčit si nebo půjčit Bibli. Před nějakou dobou mě žádal kdosi, aby
si  směl  vzít  domů,  že  si  z ní  něco  vypíše.  Kdy  mi  ji  vrátil,  našel  jsem v ní  tyto
poznámky:

„Ospravedlnění, změna postavení - nový stav před Bohem.“
„Pokání, změna smýšlení - nové myšlenky o Bohu.“
„Znovuzrození, změna povahy - nový život pro Boha.“
„Synovství, rodinná změna - nové příbuzenství s Bohem.“
„Obrácení, změna života - nový život pro Boha.“
„Posvěcení, změna služby - oddělení pro Boha.“
„Oslavení, nový stav - nové postavení u Boha."

Týmž rukopisem našel jsem tyto řádky:
„Ježíš sám.
Světlem nebe je tvář Ježíšova.
Radostí nebe je přítomnost Ježíšova.
Melodií nebes je jméno Ježíšovo.
Téma nebe je dílo Ježíšovo.
Zaměstnáním nebes je sloužení Ježíši.
Plností nebes je Ježíš sám.
Trvání nebe je věčnost Ježíšova.“

Starý písař praví, že některé knihy mohou být ochutnány a jiné pohlceny, jiné
zase musí být rozžvýkány a stráveny. Bible je kniha, kterou jako bezedný pramen
nikdy nelze vyčerpat. Z jejích listů stále vyzařuje nové světlo.

Proto  ono  velké  kouzlo  pravidelného  a  horlivého  studia  Bible.  Proto  také
potřeba  činit  si  poznámky  v Bibli.  Nemáš-li  neobyčejnou  paměť,  nemůžeš  si
zapamatovat vše dobře, co slyšíš. Spoléháš-li jen na své ucho, za jeden nebo dva
dni ti opět unikne slyšené, ale činíš-li si v Bibli poznámky a takto přibíráš ku pomoci
své oči, pak to nikdy neztratíš. Totéž platí o tom, co čteš:

Poznámky v Bibli  měly být pomocníky paměti.  Správně používány spíš bystří
paměť, než otupují, neboť jimi jsou čtenáři stále uváděny na oči určité předměty při
čtení Bible a pilný čtenář se jím i nazpaměť naučí. Taková poznámka pomáhá vám
vyhledávat  texty.  Ušetří  vám  námahu  při  psaní  osnovy  vašich  proslovů.  Jsou-li
jednou napsány poznámky na okraji, jste stále připraveni vykonat svědectví.

Již po mnoho let používám jedné Bible, jež má pro mne neobyčejnou cenu:
řeknu vám, proč. Mám v ni totiž tak mnoho míst poznačených, že bývám-li někdy
vyzván, abych promluvil, jsem vždycky na to připraven. Na okraji mám poznačena
malá slůvka a ta pro mne znamenají celá kázání. Ať mluvím o víře, naději, lásce, o
jistotě spasení nebo o kterémkoli jiném předmětu, napadá mi vše znova; a proto i
když budu neočekávaně vyzván, abych, budu pokaždé připraven. Každé dítko boží
by se mělo podobat  vojákovi,  který má stále pohotovost.  Když královská armáda
bude třeba zítra odkomandována do Indie, voják bude na cestu připraven. My však
nemůžeme  být  připraveni,  jestliže  nestudujeme  Bibli.  Slyšíte-li  o  něčem dobrém,

49



ihned si to zapište,  neboť je-li  to dobré pro vás,  bude to také dobré pro někoho
jiného.  Měli  bychom nebeské peníze uvést  do  oběhu  právě tak,  jako naši  státní
měnu.

Slýchávám někdy od lidí, že nevědí, o čem mluvit. „Čím srdce překypuje, toho
jsou ústa plna.“ Budete-li naplněni Písmem, nebudete moci jinak než o něm mluvit.
Vypuďte takto svět ze svých srdcí, abyste je naplnili  něčím jiným. Jeden muže se
pokusil  stavět  letadlo.  Zhotovil  křídla a naplnil  je  plynem.  Pravil,  že sice nemůže
opravdu létat, ale poněvadž plyn je lehčí než atmosférický vzduch, pomůže mu to
přes spoustu překážek. Taktéž vy shledáte, že naplníte-li se nebeskými pravdami,
jež jsou lehčí než spodní atmosféra, pomohou vám přenést se přes mnohé potíže.

Poznámky  v Bibli  učiní  ti  z Bible  novu  knihu.  Jestliže  v blízkém  okolí  tvého
rodiště,  kde jsi prožil své mládí, stála bříza, budeš na ni vzpomínat po celý život.
Dělej  si  poznámky v Bibli  i  stane se pro tebe  ne suchou a nudnou,  ale  neustále
krásnou knihou. Čtené působí trvalejším vlivem na paměť než slyšené.

Je mnoho způsobů, jak možno si dělat poznámky. Někteří používají šesti až
osmi barevných inkoustů nebo tužek. Místa, která jednají o hříchu, označí si černě,
místa vztahující se ke kříži červeně, o nebi jednající modře atd. Jiní si volí poznámky
symbolicky. Vztahují-li se některá místa na kříž, vpíší na okraj “+”. Někteří vpisují “E”
na okraj, aby vyznačili, že ve verši vedle je obsaženo evangelium.

Přitom však může nastat nebezpečí, že věc se přehání, takže poznámky více
vynikají než sám biblický text. Když se systém příliš komplikuje, stává se břemenem
a můžeme se snadno zmást. Je snazší zachovat text než význam všech značek..

Černý inkoust stačí pro každý účel. Já jiného nepoužívám; ovšem s výjimkou
červeného tam, kde chci upozornit na “krev”.

Nejjednodušším způsobem si možno označit místa tak, že slova podtrhneme
nebo  vedeme  svislou  čáru  podél  verše.  Jinou  dobrou  metodou  je,  že  pérem
obtáhneme tištěná písmena, takže se stanou výraznějšími. Slovo má potom vzhled,
jako bylo silně vytištěno.

Když se v kapitole nebo v knize často opakuje slovo nebo obrat,  napiš si na
okraj textu běžná čísla. Tak nacházíme ve druhé kapitole proroka Abakuka pětkrát
“bědě” proti pěti všeobecným hříchům: /1/ verš 6; /2/ verš 9; /3/ verš 12; /4/ verš 15; /
5/ verš 19. Občísluj si takovým způsobem také deset ran. Vyskytuje-li se ve verši
řada zaslíbení a napomenutí, pak je lépe psát malé číslice před začátkem každého
zaslíbení nebo napomenutí. V 1. Mojžíšově 12,2.3 máme např. sedm zaslíbení: /1/
“A učiním tě v národ veliký; /2/ a požehnám tobě; /3/ a zvelebím jméno tvé; /4/ a
budeš požehnání;  /5/  Požehnám také dobrořečícím tobě; /6/  a zlořečícím zlořečiti
budu; /7/ ano požehnány budou v tobě všecky čeledi země.“ V první kapitole Přísloví
máme /1/ hloupí, /2/ posměvači, /3/ blázni. 

Písmeno  “X” napiš na okraj vedle takových věcí, kterých se všeobecně dbá,
např.  zákony,  vztahující  se  na  ženy,  jež  nosí  mužské  šaty,  a  ohledně  ptačího
hnízda /5. Moj. 22,5.6/; dále spánek dělníka proti nespavosti boháče. /Kaz. 5,11.12/

Účinným shledáváme také poznámky tímto způsobem:
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1.  Vzájemné  vztahy. V  1.  Moj.  naproti  1,1  napiš:  “Věrou“,  Židům  11,3,
poněvadž  tu  čteme:  “Věrou  rozumíme,  že  učiněni  jsou  věkové  slovem  Božím.”
Tamtéž vedle 28,12 napiš: “Vyslyšení modlitby 1. Moj. 35,5”. Vedle Mat. 6,33 napiš:
“1.  Král.  3,13” a  "luk.  10,42",  kterážto  místa  dávají  nám  příklady  o  důležitosti
dychtěni po království Božím. Vedle 1. Moj. 37,7 poznamenej:  "1. Moj. 50,18", kde
nacházíme naplnění snu.

2. Spojovací čáry na stranách podél textu. Tak u Daniela 6 možno spolu spojit
"on  vysvobodí  tebe" /verš  16/  ,  “mohl-liž  tě  vysvoboditi” /verš  20/  a  “kterýž
vysvobodil” /verš  27/.  V Žalmu  66  spoj  "Pojďte  a  vizte" /verš  5/  s  /veršem  16/
"pojďte, slyšte".

3. Označení odchylného způsobu v     revidovaném překladu.  

4.  Slova,  která  během  času  změnila  svůj  význam, nebo  označení  slov,  u
kterých český překlad nevyjadřuje plný význam slov v původním jazyku, jako u jména
"Elohim" v 1. Moj. 1,1; Jehovah Elohim, 1. Moj. 2,4; El Šaddai, 1. Moj. 17,1 atd.

5.  Nesprávné rozdělení kapitoly.  Poslední verš u Jana 7 zní  “I šel každý do
domu svého”, a v 8. Kapitole začíná:  “Ježíš pak odešel na horu Olivetskou.“ Zde
zřejmě nemělo se dělit, neboť obě věty k sobě patří.

6.  Na počátku  každé  knihy  napiš  krátký  obsah   podobný  nadpisu  u  kapitol
v některých vydáních Bible.

7. Klíčová slova a klíčové verše.

8. Označ si všechna místa, která způsobila náboženský převrat ve tvém životě.
Slyšel jsem jednou kazatele F.B. Meyera kázat o 1. Kor. 1,9; prosil své posluchače,
aby si ve svých  Biblích označili, že byli toho dne "povoláni k účastenství Syny jeho
Jezukrista, Pána našeho".

Když kazatel cituje úvodní text, podtrhni si jej; po čas kázání napisuj na okraj
některé slova, hesla, která ti mohou v paměti vybavit celé kázání. Pomocí takových
poznámek  mohu  si  vzpomenout  na  mnohá  kázání.  Pomocí  takových  poznámek
mohu  si  vzpomenout  na  mnohá  kázání,  která  jsem  již  před  lety  slyšel.  Každý
jednotlivec měl by si poznamenat některá slova nebo myšlenky z kázání a potom jít
jinde a kázat je opět jiným. Měli bychom mít čtyři uši: dvě pro sebe a dvě pro jiné lidi.
Jestliže se zdržuješ na jiném místě a nevíš, co bys pověděl,  tedy vystup a řekni:
„Slyšel  jsem kohosi  říci to  a to.“  Lidé tě vždy poslechnou rádi,  když jim podáváš
nebeský pokrm. Z nedostatku tohoto pokrmu svět hyne.

Před několika lety jsem slyšel kázat jednoho Angličana na zvláštní text /Přísl.
30,24-28/.  "Čtyři tyto věci jsou malé na zemi, avšak jsou moudřejší nad mudrce."

"No", pomyslel jsem si, "co uděláš z těchto čtyř malých věcí? Vídával jsem je
hodně často." Potom pokračoval: "Mravenci, lid nesilný, kteříž však připravují v létě
pokrm svůj." I pravil: "Boží lid podobá se mravencům." "Ó", myslil jsem si, "viděl jsem
jich  již  mnoho,  ale  nikdy  ani  jednoho,  který  by  se  mi  podobal."  "Podobá  se
mravencům",  pravil,  "neboť  ukládá  své  poklady  v nebi  a  připravuje  se  na
budoucnost.  Ale  svět  běží  cestou  záhuby  a  nemyslí  na  přikázání  Boží,  aby  si
nashromáždil nepomíjející poklady."
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"Králíkové, lid nesilný, kteříž však stavějí v skále dům svůj." Řekl: "Králíci, jsou
velmi slabí tvorové, kdybych po jednom z nich mrštil holí, mohl bych ho zabít; ale oni
jsou  velmi  chytří  a  stavějí  svůj  příbytek  na  skále,  kde  jsou  chráněni  před
nebezpečím. Takové jsou také dítky Boží, i když slabé, avšak velmi moudré; neboť
stavějí na skále věčnosti,  kterou je Kristus." "Vskutku",  řekl jsem si, "podobám se
králíku."

Potom přešel k tomuto verši: "Krále nemají kobylky, avšak vycházejí po houfích
všechny."

Byl jsem zvědav, co z toho vyvodí.  "Hle," pravil,  "lid Boží nemá pozemského
krále. Svět praví: César je naším králem; ale on není našim králem, naším králem je
Pán vojenských houfů.  Kobylky táhnou v houfech;  Lid Boží také. Zde je vojenský
houf presbyteriánský, tam vojenský houf anglikánský a tu vojenský houf metodistický
atd.  Ale zakrátko přijde  velký Král a zruší tyto různé houfy;  potom budou všichni
jedno  – jeden pastýř a jedno stádo." Když jsem slyšel  tento výklad, řekl jsem si:
"Chtěl bych se podobat kobylkám." Přátelé, jsem syt toho ubohého sektářství a přál
bych si, aby bylo docela zrušeno.

On však pokračoval: "Pavouk rukama dělá a bývá na palácích královských."

Když přešel  k pavouku,  řekl  jsem si:  "Toho vůbec nechci.  Již pomyšlení,  že
bych byl přirovnán k pavoukovi, bylo mi odporné." Ale on řekl: "Přijdete-li do paláce
králova,  můžete  vidět  pavouka  jak  visí  na  své  tenké  pavučině,  s posměchem  a
pohrdáním  hledí  dolů  na  zlatoskvoucí  komnatu  a  přidržuje  se  vyšších  věcí.  Tak
každé  dítko  Boží  mělo  by  podobně  jako  pavouk  toužit  po  neviditelných  věcech
nebeské říše. Vidíte tedy, bratři,  my, kteří patříme k Božím dítkám, podobáme se
mravencům, králíkům, kobylkám a pavoukům – těmto malým ale náramně chytrým
tvorům." Napsal jsem si na okraj své Bible a vzpomínka na to je mi ještě nyní tak
blahodárná, jako když jsem to poprvé slyšel.

Jistý můj přítel slyšel v Edinburgu vynikajícího skotského kazatele, který mluvil
na text "A uzří jej všeliké oko", a zakončil své kázání slovy: "Ano, všeliké oko. Adam
ho uvidí a při pohledu na něho zvolá: "To je On, který mi byl zaslíben v onen temný
den, kdy jsem zhřešil." Abrahám ho uvidí a zvolá: "To je On, kterého jsem zdaleka
viděl,  ale  nyní  tváří  v tvář." Maria  ho  uvidí  a  nyní  s novým  zájmem  zapějí  svůj
chvalozpěv. A také já ho uvidím a v onen velký okamžik budu zpívat:

"Skálo spásy, otevři se, 
propůjč mi věčné útočiště v sobě."

Otevřte si 2 Moj 6:6-8. V těchto verších nacházíme šest slibů:

Vyvedu vás z robot egyptských – Vytrhnu vás z služby jejich – Vysvobodím vás
v ruce vztažené  – Vezmu vás k sobě za lid  – Budu vám za Boha  – Uvedu vás do
země a dám ji vám k dědictví.

Potom Izaiáš 41,10:
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"Nebojž  se,  nebo  jsem  já  s tebou;  nestrachuj  se,  nebo  já  jsem  Bůh  tvůj.
Posilním tě a pomáhati budu tobě a podpírati tě budu pravicí spravedlnost své."

Poznamenej, co Bůh praví:
Já jsem s tebou  – Já jsem Bůh tvůj  – Posilním tě  – Pomáhati  budu tobě  –

Podpírati tě budu.

Dále Žalm 103,2:
"Dobrořeč duše má Hospodinu a nezapomínej se na všecka dobrodiní jeho."

"Kterýž odpouští tobě všecky nepravosti, – kterýž uzdravuje všecky nemoci tvé,
– kterýž vysvobozuje od zahynutí život tvůj,  – kterýž tě korunuje milosrdenstvím a
mnohým slitováním, – kterýž nasycuje dobrými věcmi ústa tvá."

Žalm  23.  Myslím,  že  o  žalmu  23  jsem  slyšel  více  dobrých  kázání,  než  o
kterýchkoli jiných verších Písma svatého. Přál bych si, abych si byl před lety, když
jsem je poprvé slyšel, začal dělat poznámky. Ve stáří padesáti let mnohé vypadne.
Proto  by  mladší  lidé  neměli  otálet  se  svým  vzděláním.  Ale  teď  ještě  několik
poznámek k žalmu:

Se mnou "Hospodin"
Pode mnou "zelené pastvy"
Vedle mne "vody tiché"
Přede mnou "stůl"
Kolem mne "moji nepřátelé"
Za mnou "dobrota a milosrdenství"
Přede mnou "dům Hospodinův".

"Buď  požehnán  den," praví  starý  učenec  Boží,  "kdy  zrodil  se  23.  Žalm."
Používá se ho častěji než kteréhokoli jiného odstavce v Bibli.

Verš 1: Šťastný život – verš 4: Šťastná smrt – verš 6: šťastná věčnost.

Otevřme si nyní Izaiáše 32. Ve verši 2 si poznamenejme čtyři zaslíbení:

1.  Skrýše před nebezpečím, 2.  Schrána před bouří,  3. Potoky vod, 4.  Skála
věčnosti.

Teď se obraťte k Novému zákonu, a to nejdříve k Janovi 4,47-53.

Královský služebník slyšel o Ježíšovi;
šel k němu, prosil ho, věřil v něho, věděl, že jeho prosba bude vyslyšena.

 Potom, prosím, otevřte si Matouše 11,28-30.

“Pojďtež ke mně všichni, kteříž pracujete a obtíženi jste, a já vám odpočinutí
dám. Vezměte jho mé na se a učte se ode mne, neboť jsem tichý a pokorný srdcem,
a naleznete  odpočinutí  dušem svým.  Jho mé zajisté  jestiť  rozkošné a  břímě mé
lehké.”

Bylo řečeno, že tyto verše obsahují jediný popis, který máme o srdci Ježíšově.
Zde jest:

něco učinit - jít ke Kristu,
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něco odložit - naše břímě,
něco vzít - jeho jho,
něco nalézt - pokoj pro duše.

Nyní čti Jana 14,6:
“Já jsem ta cesta, i pravda, i život.”
Cesta - následujte mne.
Pravda - učte se ode mne.
Život - zůstaňte ve mně.

Nekupuj  si  Bibli,  kterou  bys  nemohl  opatřit  poznámkami.  Bible  s vloženými
bílými listy je nejlepší, protože poskytuje nejvíce místa na poznámky.

Piš krátce a stručně. Nehemiáš 13,18: “Výstražný příklad z dějin.”

Nevyznačuj si místa proto, že jsi je viděl vyznačená v jiné Bibli. Nepřejdou ti do
masa a do krve, nerozumíš-li jim, pak je neoznačuj.

Nechoď kolem zlatého jádra, aniž by ses pokusil je zvednout. Potom zapisuj.
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KAPITOLA  ČTRNÁCTÁ

Jak se chovat k     hledajícím duším  

Osobní styk s     dušemi má nejvyšší důležitost  

Nikdo nemůže říci, jak mnoho duší bylo ztraceno pro království Boží, protože
bylo  opomenuto,  aby  po  kázání  evangelia  následoval  osobní  rozhovor.  Je
politováníhodné, že tak málo členů církve je schopno hovořit s hledajícími; a přece
by mohli  a měli  právě touto prací poskytnout kazateli kazateli  neúčinnější pomoc.
Nikoli  kázáním,  nýbrž  po  kázání  ve  shromážděních  pro  hledající  bylo  ke  Kristu
přivedeno  nejvíce  lidí.  Kázáním se  snad  probudí,  ale  nejčastěji  Bůh  použije  pak
jiného k tomu, aby jim cestu ke spasení vyložil a sklíčené pohnul k rozhodnutí.

Někteří nechtějí uznat prospěch ze shromáždění po kázání a myslí, že by byla
něčím novým, pro co bychom neměli podklad v Písmu. Ale to nejsou novoty. Čteme
o nich v celé Bibli. Když kázal Jan Křtitel, býval jinými přerušován.

A bylo by dobře, kdyby mnohý kazatel, když se jeho kázání vznáší ve vysokých
sférách, byl přerušen otázkou, co tím vlastně míní. Jedinou bezpečnou cestou, jak
poznat,  zda lidé pochopili,  je,  že klademe otázky. Nevím, co by si  počali  někteří
mužové, kteří celou svou řeč mají napsanou, kdyby najednou přišel někdo  a zeptal
se: “Co mám činit, abych byl spasen?” A přece by takové otázky způsobily  mnohem
více dobrého než cokoli jiného. Vzbudily by ducha otázky o Bohu. Takovou otázkou
by bylo vyvoláno několik osvěžujících řečí o Kristu.

V každé  církvi  by  se  měli  konat  trojí  pobožnosti:  modlitební  shromáždění,
v němž  se  děkuje  Bohu  a  prosebnými  modlitbami  se  veřejně  vzývá jeho  jméno;
poučná kázání jen pro věřící, při kterém by nebylo nutné obracet se k neobráceným /
ačkoli mnozí kazatelé nikdy neukončí kázání, aby nehlásali evangelium/; a konečně
evangelizační  shromáždění, ve  kterém  by  se  hříšníkům  oznamovalo  poselství
spasení.  Nedělní  ráno je  nejvhodnější  dobou pro poučení  obce;  nedělní  večer je
však nejpříznivější dobou celého týdne, kdy možno zvěstovat prosté evangelium o
Synu  Božím.  Jestliže  jste  tak  udělali  a  pocítili  přitom  síly  neviditelného  světa  a
shledali, že jsou zde třesoucí se duše, neříkejte, jak jsem to kdysi slyšel od jednoho
jinak znamenitého kazatele: “Jsou-li v tomto shromáždění někteří obávající se o své
duše, prosím je, aby přišli v pátek večer do mého pokoje, kde je s potěšením přijmu.”
Až potud bude dojem nadobro setřen. Mluv s nimi ještě v týž večer, dokud ďábel
nemůže vyjmout dobré símě z jejich srdcí. Kdekoli se káže evangelium, tam by měl
být očekáván bezprostřední úspěch.  Kde se tak děje,  tam se obec Kristova bude
těšit neustálému zjevení milosti.

“A když bylo propuštěno shromáždění, šlo mnoho Židů a nábožných, znovu na
víru obrácených za Pavlem a Barnabášem, kteříž promlouvajíce k nim, radili jim, aby
trvali v milosti Boží.” /Sk. 13,42/ Co by byli Pavel s Barnabášem pořídili, kdyby byli
prostě dali požehnání a poslali  tyto lidi domů? Je k pláči,  že máme tisíce a tisíce
členů církve, kteří se nijakým způsobem neúčastní spolupráce v království Božím.
Vyznají se v bazaru, v dražbě nebo v losování a ve spolcích, ale prosí-li je někdo,
aby se posadili a muži nebo ženě ukázali cestu do nebeského království, odpovídají:
“Ó, k tomu nemám dostatečné nadání. AŤ to dělají diakoni nebo někdo jiný.” To je
zcela nesprávné.  Právě v tomto bodu by bylo třeba církev lépe vést.  Jsou mnozí
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členové, kteří chodí jako o berlích. Umějí dobře zjistit, že sami jsou zachráněni, a
myslí, že je to vše, co je v tomto století činí křesťanem. Že jsou tu proto, by jiným
pomohli, to jim ani na mysl nepřipadne. Myslí si, že dovedou-li sami jít rovně, tedy to
jde překrásně i kolem nich. Co Duch Svatý přeje si jimi vykonat, o tom nemají tušení.

Stejně, i když jsi sláb, přece tě Bůh může upotřebit; ano, naprosto nevíš, jaký
proud požehnání můžeš uvést do pohybu, bude-li Bůh chtít. Jan Křtitel zemřel jako
mladý muž; přivedl Ondřeje ke Kristu; Ondřej přivedl k němu Petra a tak tekl proud
dále.

Připouštím, že nelze stanovit pozitivní pravidla pro práci s hledajícími dušemi.
Olovění vojáčci jsou si navlas podobni,  ale ne tak lidé. Matouš a Pavel byli zcela
rozdílní.  Lidé,  s nimiž rozmlouváme,  mohou být  tak  rozdílní,  že  to,  co  je  jedněm
lékem, může být druhým jedem. Starší a mladší syn v Luk. 15 jsou přímo opačných
povah,  a  co  bylo  jednomu  dobrou  radou,  bývalo  by  mohlo  druhého  přivést  do
záhuby.  Bůh neučiní  dvě osoby stejné.  Kdybychom dělali  lidi  my,  byli  bychom je
pravděpodobně vyrobili všechny jako ulité v jedné formě. Ale to není Boží způsob.
Ve vesmíru vládne nekonečná rozmanitost. Žalářník ve Filipis potřeboval zvláštního
zacházení. Kristus jinak jednal s Nikodémem než se ženou u studnice Jákobovy. 

Velkou chybou je také, když v rozmluvě s hledajícími dušemi stále vyprávíme o
svých vlastních zkušenostech. Zkušenost se může také uplatnit, ale myslím, že má
málo co dělat nebo někdy nic s hledajícími. Muži, se kterým chcete mluvit, nezáleží
tolik na tom, aby znal vaše zkušenosti, ale mnohem více, aby sám něco poznal.

Dejme tomu, že Bartimeus by byl šel do Jeruzaléma k slepému do narození a
byl by řekl: “Nuže, příteli, vypravuj mi, jak tě Pán uzdravil,” a slepý z Jeruzaléma by
byl  odpověděl:  “Plivl  na  zem  a  blátem  z hlíny  mi  pomazal  oči.”  “Cože”,  praví
Bartimeus, “tomu nevěřím, že jsi takto nabyl zraku. Kdopak někdy slyšel, aby slepý
takto prohlédl? Oči pomazat blátem - to je dobré na oslepnutí.” Oba muži byli slepí,
ale  oba  nebyli  stejným  způsobem  vyléčeni.  Mnozí  lidé  zůstávají  mimo  království
Boží, protože čekají na nějaké něčí zkušenosti - zkušenosti své babičky nebo tetičky
nebo jiného člena rodiny. Mám přítele, který, kdykoliv onemocní, ulehne do postele a
pije horkou vodu a může na to spolehnout, že se takto opět uzdraví. Jednou v létě
jsem se necítil dobře a můj přítel byl ihned pohotově se svou radou: “Napij se trochu
horké  vody  a  jdi  do  postele  a  bude  opět  všechno  v pořádku.  Co  ti  je,  na  tom
nezáleží, tento prostředek léčí všechno.” Tak mnozí používají Bible; znají jeden nebo
dva verše,  které  se jim staly požehnáním,  a  nyní  jimi  krmí každého.  Jeden  muž
nalezl pokoj pod železničním mostem a nyní všem hledajícím dává radu:  “Jděte a
pod mostem padněte na kolena. Pán vás vyslyší a zachrání. Mohu vám to potvrdit
z vlastní zkušenosti.”

Potom je také velmi důležité, abyste se v určitý čas zabývali jen jednou duší.
Lékař také nedá všem svým pacientům heřmánek, nýbrž řekne:  “Musím vědět, co
kterého z vás bolí.” Prohlédne jim jazyk a táže se na příznaky nemoci.  Jeden má
snad revmatismus, jiný tyfus, třetí může trpět úbytěmi. Musíme umět studovat Bibli,
potom však také lidskou povahu.

Není dobře přebíhat od jedné duše k druhé a zvolat na ni jen několik slov pro
povzbuzení. Je mnohem lépe zůstat odpoledne nebo večer u jedné nebo dvou duší.
Stavíme pro věčnost, měli bychom si dát čas. Práce potom nebude povrchní.
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Je velmi prospěšné vždycky podle možnosti rozdělit hledající na skupiny a pro
jednotlivé skupiny z Písma vyhledat vhodné odstavce a probírat je s nimi.

Především je třída lidí, kterým chybí jistota spasení. Jsou sice členy, ale ovšem
i v církvi je mnoho lidí, kteří potřebují, aby se s nimi pracovalo tak, jako se děje mimo
církev. První list Janův sleduje účel, aby se této třídě pochybujících věřících pomohlo
na  správnou  cestu;  a  takových  je  velké  množství.  Jistá  paní  mi  jednou  řekla:
“Pokládám za opovážlivost říci: vím, že jsem zachráněna.” Odpověděl jsem, že já
pokládám za opovážlivost pochybovat o tom, když nás o tom Bůh ujistil.  Jan psal
svou první kapitolu jedině za tím účelem, aby pomohl lidem z hradu pochybovačnosti
a naučil je, jak si své spasení mohou zajistit.

Frances  Ridley  Havergal  pravil  kdysi:  “Pozbyl  jsem  těžkého  břemene
pochybnosti. Dříve jsem nemohl pochopit, proč bych měl být spasen; nyní nemohu
pochopit,  proč  bych neměl  být  spasen,  když Kristus  za hříšníky zemřel.  Na  této
skutečnosti zaujal jsem své stanovisko, na němž nyní spočívám.”

Jinou třídou jsou odpadlíci. Vždycky se setkáte s tím, že ze všech probuzených
značná  část  odpadne,  a  přejete  si  vědět,  jak  s nimi  jednat.  Odpadlíci  způsobují
nesmírné škody. Jeden odpadlík může způsobit více zla než dvacet křesťanů dobra.
Neobrácení říkají s poukazem na ně: “Zde máme lidi, kteří zkusili tento zbožný život.
Je-li  takový život  radostný,  jak  ujišťujete,  jak  to  tedy  přijde,  že tak  mnozí  cítí  se
zklamáni a vracejí se k světu? Tento důkaz se těžko vyvrací. Proto je nejvýš důležité,
aby se tyto kameny názorů odstranily z cesty. Při rozhovoru s odpadlými používám
všech biblických knih, ponejvíce proroka Jeremiáše. Někteří berou toliko Nový zákon,
ale  já  zde  rád  používám  také  Starého  zákona.  Zdá  se,  jako  by  celá  kniha
Jeremiášova byla napsána jen pro odpadlé:  “Protož ty přepas bedra svá, a vstana
mluv  k nimi,  cožkoli  já  přikazuji  tobě” /1,17/.  Bůh  tu  mluví  prostřednictvím
Jeremiášovým. “Takto praví Hospodin: Jakou shledali otcové vaši při mně nepravost,
že se vzdálili  ode mne?” /2,5/  Co vám tedy udělal  Kristus,  že ho chcete opustit?
Oklamal  vás  někdy? Opustil  vám nebo  vás  týral?  Tuto  otázku  dával  jsem často
padlým a všichni museli říci: Ne. Obvyklou odpovědí bylo: “Vyznavač křesťanství mě
oklamal a obelhal.” Ach, vaše oči jsou obráceny od Mistra. Nestarejte se o to, co jiní
udělali,  hleďte  jen  na  něho.  Dívat  se na člověka  ještě  nikdy  nikomu neprospělo.
“Jakou nepravost shledali jste při mně?” Zhola nic. Sami jste si připravili trampoty.

Vzpomínám si na rozhovor s jedním odpadlíkem, jemuž jsem řekl:  “Kdybyste
mohl jednat s Kristem jen jako s každým pozemským přítelem, pak byste nikdy od
něho  neodešel.” “Jak  to  myslíte?” “Viděl  jste  někdy,  že by  odpadlík  šel  do  své
komůrky, tam poklekl a řekl Pánu, že již je unaven jeho službou, a proto že se s ním
loučí  a vrací  se k světu? Když opouštíte  přítele,  řeknete  mu přece  nashledanou,
není-li pravda? Jednáte tedy s Kristem, jak byste nejednal se žádným pozemským
přítelem.”

“Nebo dvojí zlost spáchal lid můj: Mne opustili, pramen vod živých, aby sobě
vykopali čisterny, čisterný děravé, kteréž nedrží vodu.” /Jer 2,13/

Toto  jde k srdci  každému poctivému odpadlíkovi.  Mnozí  ani  nejsou skuteční
odpadlíci, jak pravil starý polní kazatel, neboť nebyli nikdy skuteční stoupenci. Přilnuli
ke kazateli nebo k církvi anebo k pěveckému sboru, ale nikoli ke Kristu, vůbec nikdy
nebyli  obráceni.  Ale  člověk,  který  znal  Pastýře  -  ó,  ten  uslyší  jeho  hlas.  Jestliže
najdeš skutečného odpadlíka, který Pána někdy poznal a miloval, přistup s ním co
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nejrychleji k těmto slovům: “Lid můj vykopal sobě čisterny, čisterny děravé.” Potom
se  obrať  přímo  na  něho  a  řekni:  “Nejsou  to  právě  tvé  trampoty?  Může  tě  svět
uspokojit? Může voda tohoto světa uhasit tvou žízeň?” Ale je-li on pravým dítkem
Božím, zalekne se a řekne: “Ne.” Potom čti s ním:

“Trestati tě bude zlost tvá a odvrácení tvá domlouvati budou tobě. Poznejž tedy
a viz, že zlá a hořká věc jest, že opouštíš Hospodina Boha svého a není bázně mé
při tobě, dí Panovník Hospodin.” /Jer 2,19/

Znal  jsem  odpadlé,  jejichž  odpadnutí  přivodilo  záhubu  rodiny  a  jejichž  děti
vyrostly jako lháři. Když se takovým odpadlíkům přečtou ona slova, říkávají: ”Co je to
v Bibli? To je docela můj případ. Nouze a bída uhostili se v mé rodině.” Tu nejlépe
pomáhá dostat takové lidi ve spojení se Slovem Božím.

“Zdali se zapomíná panna na ozdoby své a nevěsta na tkanice své? Lid pak
můj zapomněl se na mne za dny nesčíslné.” /Jer 2,32/

Kdyby někdo ztratil  náušnici,  nepochybně by ji  po celé dni  hledal.  Ale ty jsi
ztratil  naději  v Krista  a  nenamáháš  se,  abys ji  opět  nalezl.  Kdybys ztratil  prstem
s démantem,  jak  by  ses  namáhal,  abys  jej  opět  nalezl.  Na  tuto  okolnost  jsem
pomáhal již mnoha odpadlým. Vzpomínám si, že jsem četl jedné paní:  “Madame,
vaše náušnice má ve vašich očích větší cenu než království Boží. Víte o tom?” “Ne,
jak  to?” “Nuže,  kdybyste  ztratila  náušnici,  nehledala  byste  ji  horlivě?” “Zajisté.”
“Ceníte se také tolik pokoj,  který jste ztratila? Vy jste ztratila pokoj Boží a radost
v Pánu,  hledala  jste  ji?” Takovým  způsobem  možno  nejsnáze  pobloudilé  opět
napravit.

Hleďte, jak Pán jednal s odpadlými, aby je pohnul k návratu:

“Navrať se vzpurná dcero izraelská, dí Hospodin, a neoboří se tvář má zuřivá
na vás; nebo já dobrotivý jsem, aniž držím hněvu na věčnost.”  /Jer 3,12/

 To jsem jednou četl zoufalému odpadlíkovi:  “Cože”, pravil,  “to je v bili, je to
vše, co Bůh ode mne žádá?”

Přečtěte jim také úvodní slova z Ozeáše 14:

“Obratiž se,  ó, Izraeli,  cele k Hospodinu Bohu svému, nebo jsi padl příčinou
nepravosti  své.  Vezměte  s sebou  slova  a  obraťte  se  k Hospodinu  a  rcete  jemu:
Sejmi všelikou nepravost a dej to, což dobrého jest, a budemeť se odplaceti volky rtů
našich. Uzdravím odvrácení jejich, budu je milovat dobrovolně; nebo odvrácen bude
hněv můj od nich.”

Potom  použijte  jako  ilustrace  příběhu  o  ztraceném  synu  a  také  o  Petrovi,
kterého Bůh po hlubokém a děsném pádu opět pozvedl a který směl být účasten
požehnání o letnicích.

Jedno u všech odpadlých je nevyhnutelně nutné: musí z jámy touž cestou, po
které se tam dostali: “Čiň pokání a první skutky.” /Zj 2,5/.
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Ale nesmějí znovu prožívat dřívější zkušenosti. Bůh se nikdy neopakuje. Zde se
mnozí klamou: čekají na své dřívější zkušenosti. Bůh však chce, aby nabyli nových a
snad lepších zkušeností.

Nyní přejděme k jiné třídě, totiž k takovým lidem, kteří ještě nejsou přesvědčeni
o svém hříchu. Kážeme-li slovo, padá jako símě na rozličnou půdu a musíme bez
okolků dále kázat, stejně, ať je půda jakákoli. Někteří rolníci obdělávají úrodnou prsť,
ale  jiní  se musí  lopotit  na  kamenité  půdě.  Nesmíme odsuzovat  lidi,  jejichž  srdce
pokládáme  za  tvrdé  a  nepřístupné,  a  říkat:  “Tito  lidé  nejsou  hodni,  aby  se  jim
nabízelo  evangelium.” Naší  povinností  je  nabízet  evangelium  každému.  Všude
musíme  rozsévat  semena.  Ale  ve  shromáždění  po  kázání  by  bylo  velkým
přehmatem, kdybychom chtěli, aby si lidé, kteří nejsou dosud přesvědčeni o svých
hříších, osvojili určitá místa Písma, jež nejsou pro ně vhodná. Oni potřebují zákon.
Nebylo by účelné mířit k nim se slovy míru, když nic nevědí o boji, nebo podávají jim
lék,  když  nepociťují  nemoc.  Tu  platí  především,  aby  se  použilo  nože  na  ránu.
Nenabízej útěchu evangelia někomu, kdo neví,  že je vinen před Bohem. Musíme
podat vhodnou dávku zákona, aby se zapudilo samoospravedlňování.

Lituji kazatele, který káže jen jednu stranu pravdy - vždy evangelium a nikdy
zákon. Bůh se dává najít člověkem v tom okamžiku, kdy se člověk vzdává. Farizeus
byl velmi vzdálen od Boha. Celník byl přenesen na práh nebeského království dříve,
než se setkal s Bohem. Tito dva muži jsou typy dvou tříd, se kterými se setkáváme
ve shromáždění po kázání. Těm prvním dej zákon a nic jiného než zákon; a nechoď
k nim se slovy útěchy. K takovým bych nikdy nemohl říci:  “Pojďtež ke mně všichni,
kteříž pracujete a obtíženi jste.” Oni nejsou obtíženi. Nosí hlavu tak vysoko, že jsou
v nebezpečí,  aby  nenarazili  a  neupadli  na  znak  -  tak  jsou  plni  sebeklamu  a
sebeospravedlňování. Takoví lidé potřebují zákon. “Není, kdo by činil dobré, není ani
jednoho.” Všichni my jako ovce zbloudili jsme.” Předčítej jim popis jejich vlastního
srdce, aby se uviděli, jak Bůh vidí. Ale nezapomeň, že převádět od hříchu je dílem
Ducha  svatého.  Tvým  úkolem  je  jen  objasnit  pravdu,  ostatní  přenech  Duchu
svatému. Vykonal-li jsi poctivě svůj úřad, pak není tvou vinou, jestliže člověk nebyl
přesvědčen.  “A onť přijda, obviňovati bude svět z hříchu.”

Nyní  přicházíme  k jiné  třídě;  totiž  k těm,  kteří  jsou  o  hříchu  hluboce
přesvědčeni. Takovým bych v prvé řadě přečetl Mat 11,28:

“Pojďtež ke mně všichni, kteříž pracujete a obtíženi jste, a já vám odpočinutí
dám. Vezměte jho mé na se a učte se ode mne, neboť jsem tichý a pokorný srdcem,
a naleznete odpočinutí duším svým. Jho mé zajisté jestiť rozkošné a břímě lehké.”

To je zároveň mírný a posilující balzám na raněné srdce probuzeného. Použíj
zde výhradně textu se slůvkem  “přijď”.  Toto slovo se v Bibli  vyskytuje 1 900krát.
Objevuje se již v 1. knize Mojžíšově a vine se celou Biblí až do poslední kapitoly
Zjevení  Janova.  ”Pojď.  Pojď.” Když  mluvíme  s neobrácenými,  čiňte  tak  co
nejsrozumitelněji.  Mluvívám  někdy  takto.  “Pojď  je  prvním  slovem  matky  k jejímu
dítěti.  Chce-li  je  naučit  běhat,  postaví  se vedle židle,  poněkud odstoupí  a  řekne:
“Pojď”,  a  malá  bytost  cape  podél  židle,  aby došla  k matce.  To   znamená  slovo
“přijíti”. Nemůžeš-li přijít jako svatý, pak přijď jako hříšník. Cítíš-li, že je tvé srdce tak
tvrdé, že nejsi s to přijít, Bůh tě chce mít právě takovým, jakým jsi.
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“A dám vám srdce  nové a  ducha  nového  dám vám do  vnitřností  vašich  a
učiním, abyste v ustanoveních mých chodili a soudů mých ostříhali a činili je.” /Ezech
36,26-27/

Jsi-li v trampotách a obtížen, tu přijď a Pán ti požehná. Vzpomínám si na jistého
muže  v severní  Anglii,  který  se  setkal  se  zdatným  pracovníkem  v díle  Božím,
Skotem. Pravil mu, že se cítí jako řetězem spoutaný, a že proto nemůže přijít k Bohu.
“Nuže”, odpověděl Skot,  “proč nejdete zároveň s tím řetězem?” “Ach, ano, na to
jsem nikdy ani nepomyslil,” odvětil muž - a přišel. Další rčení také může zde velmi
prospět.

“Amen, amen, pravím vám: Kdo věří ve mne, máť život věčný.” /Jan 6,47/

Podobně tato:

“Toho, kdož ke mně přijde, nevyvrhnu ven.” /Jan 6,37/

Ďábel se dvojím způsobem pokouší zadržet duše. Nejdříve se snaží co nejdéle
odklonit jejich pozornost do jejich vlastního srdce, hlavně tím, že je upozorňuje na
slabosti a chyby sousedů; když se mu to již nedaří, říká jim: “Ó, ty jsi tak špatný, že
Pán tě přijmout nemůže.” Takový zkormouceným ukažte, že Kristus přišel, aby právě
ty špatné zachránil.

“Poďtež nu  a  poukažme sobě,  praví  Hospodin:  Budou-li  hříchové vaši  jako
červec  dvakrát  barvený,  jako  sníh  zbělejí;  Budou-li  červení  jako  šarlat,  jako  vlna
budou.” /Iz. 1,18/

Stejně tak, i když hříchy tak pevně lpí jako barva, přece krev Ježíše Krista může
je zahladit.

“Já, já sám shlazuji přestoupení tvá pro sebe a na hříchy tvá nevzpomínám.” /
Iz 43,25/

“Zahladím jako hustý oblak přestoupení tvá a jako mrákotu hříchy tvé; navratiž
se ke mně, nebo jsem tě vykoupil.” /Iz 44,29/

Vysvětlete  jim,  že  se  to  již  stalo.  Mnozí  lidé  jsou  na  pochybách  o  božství
Kristově. Velmi často si přejí diskutovat o této otázce, ale nepouštějte se s nimi do
takové diskuse. Nikdy jsem neslyšel, že by to vedlo k něčemu dobrému; obyčejně
bývají na konci dále od cíle než na počátku. Jednou jsem byl uveden ke skeptikovi,
který se pokoušel svým rozumem pochopit bytost Kristovu. Řekl jsem mu: “Vy jste se
doposud pokoušel proniknout svým rozumem na území, které není dílem rozumu,
nýbrž  zjevení.“ Takovým  lidem  dejte  Bibli.  Jestliže  Bible  a  Duch  svatý  jim
nepomohou,  pak nevím, kdo by to mohl.  Jsou různá místa, která se pro ten účel
zvláště hodí.

“První člověk z země zemský, druhý člověk sám Pán z nebe.“ /1 Kor 15,47/

To  je  svědectví  Pavlovo.  Někdy  se  tážou:  “Kde  řekl  někdy  Kristus,  že  je
Bohem?”
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“Totoť jest pak věčný život, aby poznali tebe samého pravého Boha a kteréhož
jsi poslal, Ježíše Krista.” /Jan 17,3/

Potom vizte, co dosvědčil před veleknězem:

“Jsi-liž ty Kristus, ten Syn toho Požehnaného? A Ježíš odpověděl: Jáť jsem.” /
Mar 14,61.62/

Toto  svědectví  stálo  Ježíše  život,  neboť  velerada  obvinila  ho  z rouhání  se
Bohu, zločinu, který podle židovského zákona byl trestem smrti. Dosvědčil,  že byl
více než pouhým člověkem.

Táži se takových tápajících pochybovačů: Kam tedy s ním? Vy pravíte, že byl
dobrým člověkem; jak je možné, když se snaží vás klamat? Kdyby nebyl tím, co o
sobě tvrdil,  tedy byl  podvodníkem.  Jak mohl  být  dobrým člověkem, a přece nám
dovolit, abychom z něho udělali modlu? Mojžíš a Eliáš dělali něco podobného; byl
tedy méně dobrý než oni? Byl-li však špatným člověkem, pak je to nanejvýš podivné,
že odmítl všechnu moc a čest, jež mu kynula, a zemřel jako zločinec na kříži a byl
pochován v hrobě chudáka. On prohlásil,  že je roven Bohu.  Jak to tedy mohl říci
dobrý člověk, byl-li pouhým člověkem? Prohlásil, že je všudypřítomný. To Mojžíš a
Eliáš o sobě říci nemohli.

“Já jsem ta cesta, i pravda, i život. Žádný nepřichází k Otci, než skrze mne.” /
Jan 14,6/

Žádný pouhý člověk to nikdy nevyslovil.

Zde je jiný verš: “A přistoupiv Ježíš, mluvil jim řka: Dána jest mi všeliká moc na
nebi i na zemi.” /Mat 28,18/

Který člověk  to  kdy  o sobě řekl?  Když odpustil  hříchy šlakem poraženému,
ozvala se otázka:  “Co tento tak mluví rouhavě? Kdo může odpustit  hříchy, jedině
sám Bůh.” Po pravdě, žádný člověk nepožadoval tuto moc, až přišel Kristus. Dále
dovolil lidem, aby se mu klaněli. Žádný dobrý člověk, ani žádný anděl nenechal se
kdy zbožňovat.  Kdyby to byl  učinil  pouhý člověk, pak by to nebyl mohl  být dobrý
člověk. Ale když slepý od narození, kterému Kristus navrátil zrak, řekl: “Věřím, Pane,
a klaněl se mu,” Kristus se nebránil.

“Já pak viděl jsem a slyšel tyto věci. A když jsem viděl a slyšel, padl jsem,
klaněti se chtěje před nohami anděla toho, kterýž mi tyto věci ukazoval. Ale řekl mi:
Hleď, abys tyto věci nečinil. Neboť jsem spoluslužebník tvůj.” /Zj 22,8.9/

Když Pavel a Barnabáš v Lystře uzdravili mrzáka, přišli lidé a chtěli jim přinášet
oběti a ctít je jako bohy; oni to však nechtěli připustit. Kristus naproti tomu dovolil
lidem, aby ho vzývali.

“Ti, pak kteříž na lodi byli, přistoupivše, klaněli se jemu, řkouce: Jistě Syn Boží
jsi.” (Mat 14,33/

On je pro to nekáral.

“A aj, malomocný přišed, klaněl se jemu řka: Pane, kdybys jen chtěl,  můžeš
mne očistiti.” /Mat 8,2/
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O kanaánské ženě čteme:

“Ale ona přistoupivše, klaněla se jemu, řkoucí: Pane, pomoz mi.“ /Mat 15,25/

Ještě mnohá místa jiná by bylo možno uvést, ale tato postačí, aby se ukázalo,
že Kristus skutečně vzýván byl a že to nikdy nezakazoval. Požadoval být Bohem-
člověkem. Požadoval být tím, čím byl, než ‘o jitřní hvězdy spolu chválily. “Prve nežli
Abraham byl, já jsem.” On byl  “jednorozený ten Syn, kterýž jest v lůnu Otce.” Jak
možno číst v Bibli a neuznávat, že je to pro nás tajemstvím. Nevím, co by mohlo být
hojivějším pro pochybovače než slova Boží.

Setkáš-li se s někým, koho znepokojuje otázka o božství Kristově, nestěžuj si
na to, neplísni ho a nezatracuj, abys ho pak ponechal sobě samému. Je dost lidí,
kteří kdyby uviděli takovému člověka ve shromáždění, po kázání by řekli: “Hu, tento
člověk nevěří v božství Kristovo. To je pohan. S tím vůbec nemluvme.” Ne, to není
pravá cesta. Kristus se neustále zabýval lidmi, kteříž mívali tytéž názory. Jak jemně a
šetrně jednal s lidmi. Jak tedy jinak měli bychom s nimi zacházet než uvádět jim na
oči  Krista  jako  Boha  člověka?  Někdy vidíme na  něm jeho  lidskou  povahu,  jindy
vystupuje do popředí jeho božská povaha. Když přikazoval vlnám, aby se uklidnily, a
bouři, aby se utišila, mluvil jako Bůh; ale když zvolal: “Bože můj, Bože můj, proč jsi
mne opustil?” promluvil jako člověk.

Mnozí se obávají, že nevytrvají. Takovým duším by bylo třeba důkladně klást na
srdce pravdu, že to je Kristus, který je bude chránit.

“A jáť život věčný dávám jim a nezahynouť navěky, aniž jich kdo vytrhne z ruky
mé.” /Jan 10,28/

“Nedopustiť,  aby  se  pohnuti  měla  noha  tvá,  nedřímeť  strážný  tvůj.” /Žalm
121,3/

“A pro tu příčinu toto trpím, ale nestydímť se za to: nebo vím, komu jsem uvěřil,
a jist jsem tím, že mocen jest toho, což jsem u něho složil, ostříhati až do onoho
dne.” /2 Tim 1,12/

“A vysvobodíť  mne  Pán  od  každého  skutku  zlého,  a  zachová ke  království
svému nebeskému, jemuž sláva na věky věků. Amen.”

Je-li náš život skryt v Kristu, jak se k němu může dostat moc temna? Ó, jakému
bezpečí  těší  se  věřící  v Krista.  Vše,  co  mám  činit,  je  to,  že  máme  toliko  jemu
důvěřovat a být si jisti  tím, že On může nás zachovat. Ve 2 Kor 1,10 nacházíme
třikrát “vytrhnouti”:

”Kterýž  od  takové  smrti  vytrhl nás,  a  vytrhuje,v  něhož  doufáme,  že  i  jistě
vytrhne.”

Mnohé duše se znepokojují  při  pomyšlení na budoucnost.  O budoucnost  se
postará již Bůh; jejich starostí by mělo být, aby v přítomnosti důvěřovali v Boha.

Mnozí nově obrácení někdy říkávají:  “Strachuji si, já jsem opět hřešil, a proto
nemohu být nikdy obrácen.” Uveď takovým duším 1. kapitolu Janovu 2,1:
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“Synáčkové  moji,  totoť  vám  píši,  abyste  nehřešili,  Pakliť  by  kdo  zhřešil,
přímluvce máme u Otce, Ježíše Krista spravedlivého.”

Nechci brát hřích na lehkou váhu; ale je přece pro mne útěchou, že můj Pán
ohledně hříchu učinil opatření. Jan psal tato slova ve vysokém věku, když z vlastní
zkušenosti sdostatek věděl, může-li křesťan ještě hřešit či nikoli.

Jiná třída lidí se stěžuje, že v sobě necítí síly. Nuže, to je dobrá známka, když
tomu tak je. Čím slabšími jsme v sobě, tím lépe. Co je víra? Opírání naší slabosti o
Boží sílu. Je velmi prospěšné všímat si své vlastní slabosti. Jsme-li slabí, pak nás
může Bůh napřímit  a tak svoji  milost  na nás oslavit.  Vzpomínám si,  že za mého
působení  v New  Yorku  -  na  hipodromu  -  byl  ve  shromáždění  po  kázání  chudý
nešťastný člověk, kterému věnovala mnoho námahy jedna křesťanská paní. Když
mu objasnila cestu spasení, onen muž uvěřil v Krista a šel domů. Jak sáhl rukou do
kapsy, našel tam čtyřicet feniků. Již od mnoha let nemohl strpět v kapse tolik peněz.
Když dříve měl u sebe něco peněz, pak nemohl přejít kolem žádné hospody; táhlo
ho to neblahou mocí dovnitř a každý fenik musel vydat za kořalku. Když tedy toho
večera  ucítil  v kapse  peníze,  prosil  Pána,  aby  byl  schopen  podržet  je  u  sebe
čtyřiadvacet hodin; pak již také nechtěl pochybovat o tom, že Bůh by byl s to chránit
jej. I ponechal peníze u sebe. Následujícího dne přišel do shromáždění, vypravovat
svůj příběh a vysoko držel sáček s penězi, jako důkaz, že ho Bůh chránil. Pokaždé,
když nyní  přijdu  do  New Yorku,  ptávám  se  ho:  “Jak  se  daří  čtyřicetifenikovému
muži?” Čím to je, že ona tenounká lodyha udržuje se tak mnoho stop nad zemí?
Sama stát nemůže. Je to silný dub, na který se  zachytí a který ji udržuje. Obejměte
podobně Kristův kříž, pak vás Kristus bude chránit. Necítíme se zcela bezpečni pod
ochranou silné vlády? Naši vyslanci stojí beze strachu na cizích dvorech, poněvadž
mají za sebe velkou moc.

Ve  správě  o  irské  církevní  misii  vypráví  kanonikus  Hoar  o  malém  chlapci
v jedné škole pro otrhance v Dublině.  Hoar mluvil  o Kristu jako o skále,  na které
stojíme, a pak se tázal: “Ale jsem-li ubohý, třesoucí se hříšník, co mi pomůže skála?”
Na to odpověděl v cáry oděný malý chlapec: “Mé nohy se mohou na skále třást, ale
skála pode mnou se třást nemůže.”

Potom je ještě jiná třída lidí,  kteří mají starosti  se svými city. Obávají se, že
nemají pravé cítění nebo že cítí příliš málo.  Tak upadají  do pochybností,  zatímco
ďábel se snaží, aby je několik týdnů v nich zadržel a potom je opět do jámy svrhl.

Zde  chci  zdůraznit,  že  ohledně  našeho  spasení  v celém  Písmě  není  ani
jediného slova o citech.  Není tam:  “Kdo cítí”,  nýbrž  “Kdo věří”.  Pracuji  mnoho a
nemívám tomu přiměřeně příjemné pocity. Poslušnost znamená jít správnou cestou,
stejně tak,  mám-li přitom přiměřené pocity či nikoli.  Častokrát to bývá proti  našim
citům. Víra je tedy jedno, pocit cosi jiného. Co osvobodilo otroky v Americe? Jejich
city? Dejme tomu, že by se ti pokusili představovat si, že jsou svobodni, a byli by
podle tohoto pocitu jednali. Příliš brzy by byli uslyšeli práskání biče dozorce otroků.
Ne, byla to proklamace Lincolnova, která je osvobodila. A proklamace evangelia zní:
“Kdo věří, má život věčný.” Vzpomínám si ještě velmi dobře na dobu, kdy jsem se,
ach tak vroucně modlil o cit. Myslel jsem , že víra je pocit, a očekával jsem, že se
dostaví  nový,  neznámý  pocit;  ale  nic  takového  nepřicházelo.  Potom  jsem  našel
přísloví: “Víra z kázání, kázání pak skrze slovo Boží.”
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Nesmíme čekat na city. Slyšel jsem o muži, který jednoho velmi chladného dne
seděl  pod stromem. Když s ho někdo tázal,  co tam dělá,  odpovídal:  “Čekám, až
budu cítit, že je mi teplo, pak vstanu a porazím tento strom.” Kdyby byl hned začal
ten  strom podsekávat,  byl  by  se  brzy zahřál.  “Ale,” namítne  hledající,  “slýchám
vyprávět křesťany, jaké pocity mají.” To přijde teprve potom; budeš-li jen nejdříve
obrácen,  budeš  i  v tom  mít  jasno.  V každém  případě,  když  Kristus  uzdravoval
nemocné,  uzdravení  předcházelo  a  pak  následoval  pocit.  Pravil  k muži  s uschlou
rukou: “Vztáhni tu ruku svou.” Muž se napřed nerozmýšlel, aby v sobě poznal, zdali
věří dobře celým nebo jen polovičním srdcem, nýbrž napřáhl ruku a v tom okamžení
ji  Pán  uzdravil.  Zacheovi  řekl:  “Spěšně  sestup  dolů.” a  Zacheus  neodpověděl:
“Pane, já necítím správně.” Pán přece také řekl jen: “Sestup dolů.”

Co Bůh požaduje, je poslušnost. Co mají lidé dělat, je prosté: chtít a činit, co jim
Bůh praví. O city se starat není zapotřebí.

Jiná třída lidé říká, že nemohou věřit. Když někdo praví, že nemůže věřit, je tu
pouze  otázka,  zdali  může  věřit  Pánu.  Takového  tlačím  vší  silou  k tomuto  bodu.
Vyzvu každého nevěřícího, aby mi označil zaslíbení, které Bůh nedodržel. Již před
6000 let se ďábel pokoušel objevit, že Bůh své slovo zrušil. Jaký jásot by nastal u
satana, kdyby se ukázalo, že Bůh zrušil své slovo. Nedodržel své slovo Abrahámovi
a Mojžíšovi? Není každý Žid svědectvím toho, že Bůh své slovo neruší?

“Pojď, příteli”, můžete říci takovému, “víš o jediném případu, kde Bůh své slovo
zrušil?” Přidržte nevěřícího u tohoto bodu. Je to tak snadné. Jednou mi kdosi pravil:
“Myslím,  že  učení,  které  vy  kážete,  je  nejnerozumnější,  které  jsem  kdy  slyšel.”
“Která část?” “No, vy kážete zhoubné učení, že pouhou vírou budeme zachráněni.”
“Ovšem,” odpověděl  jsem,  “díky Bohu činím to.  Je to učení  Písma a snažím se
kázat Písmo.” “Ale,” odvětil, “to je proti rozumu.” ”Na tom nemohu nic změnit. Bůh
stojí nad rozumem.” Potom pravil:  “Nechápu, jak může myslící člověk předstoupit
před posluchače a říci, že je vírou zachráněn, když to, čemu člověk věří, nemá vliv
na  jeho  život.” “Je  to  vaše  nesnáz?” řekl  jsem.  “Ve třech  minutách  vám mohu
ukázat, že jste opravdu ovlivňován tím, čemu věříte. Kdyby někdo přišel a zvolal, že
tento  dům  je  v plamenech  a  my  bychom  tomu  uvěřili,  nevyskočili  bychom  a
nechvátali co nejrychleji ven?” “Zajisté.” “Pak také mám za to, že nemůžete popírat,
že jste ovlivňován tím, čemu věříte.” Jestliže člověk věří této svaté knize, jeho víra
mění jeho život rychleji, než cokoli jiného.

Někdy  se  říkává:  “Nemůžete  mě  přesvědčit,  že  můžeme  být  ihned  docela
zachráněni.” Nuže, když čtu Bibli, nenalézám jiné možnosti záchrany.  “Odplata za
hřích jest smrt, ale milost Boží život věčný v Kristu Ježíši, Pánu našem.” Přijmeš-li
dar,  musí být  okamžik,  kdy jsi  jej  ještě nepřijal  a jiný okamžik,  kdy jsi  skutečným
vlastníkem. Mezi nimi je onen okamžik, kdy dar bereš. Jde-li někdo z jednoho státu
do  druhého,  musí  být  okamžik,  kdy  překročil  hranice.  Když v Cesarei  Petr  kázal
hejtmanu, jeho rodině a přátelům, byli všichni v jednom dni obráceni a pokřtěni.

Stále se budete setkávat s lidmi,  kteří říkávají:  “Doufám, že jednoho dne se
také stanu křesťanem.” Mladý člověk chce snad nejprve sít  “planý oves”. “Nemylte
se,  Bůh nebude oklamán;  nebo cožkoli  rozsíval by člověk, toť  bude i žíti.” Kdosi
pravil, že člověk který vysel planý oves, zřídka sklidí jinou žeň. Kdo seje hřích, bude
sklízet zlé plody hříchu; tělesnou a duchovní záhubu. Přimějte takové lidi k přísnému
rozhodnutí.
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“Vyvolte sobě dnes, komu byste sloužili.” /Joz 24,15/

“Hledejte  nejprv  království  Božího  a  spravedlnosti  jeho  a  to  vše  bude  vám
přidáno.” /Mat 6,33/

“A nyníť jest čas příhodný, aj nyní dnové spasení.” /2 Kor 6,2/

Nyní chci vaši pozornost obrátit na jiný předmět. Často nově obrácený lehkého
srdce  bude  od  vás  odcházet  pln  radosti  a  zanícení  a  během 24 hodin  ho  opět
najdete ve velké temnotě. On potom myslí, že nebyl skutečně obrácen. Nedovedete-
li  pak  použít  Bible  a  neporozumíte-li  postupu  v jeho  srdce,  zůstane  v temnotě.
Shledal  jsem,  že  jsou  dvě  příčiny  tohoto  stavu,  z nichž  v každém  případě  jedna
nastane. Jedna z nich: stydí se jít domů a vyznat Krista, a druhá: nechce, někomu
něco odpustit. Ve svém životě jsem se v tomto pozorování nezklamal.

“Vyznáš-li svými ústy Pána Ježíše a srdcem svým uvěříš-li, že jej Bůh vzkřísil
z mrtvých, spasen budeš. Srdcem se zajisté věří k spravedlnosti, ale ústy vyznávání
se děje k spasení. Nebo dí Písmo: “Všeliký, kdo věří v něj, nebude zahanbe.” /Řím
10,9-11/

Když se člověk za Ježíše stydí, vchází do temnoty a nikdy nedospěje ke světlu,
dokud nebude ochoten ho vyznávat. V kázání na hoře oznamuje náš Spasitel velké
učení o odpuštění. Když mi Duch svatý zjeví, že někdo má něco proti mně nebo já
mám  proti  němu  a  nejsem  ochoten  odpustit,  klesám  ovšem  v temnotu.  Nově
obráceným bude velmi prospěšné, když se jim o odpuštění přečte osmnáctá kapitola
v Matoušovi, a pokud se týká vyznání Krista, desátá kapitola listu Římanům.

Je velmi  dobré přimět  muže,  aby poklekl;  ale  nečiň tak,  pokud k tomu není
připraven. Snad budeš muset po dvě hodiny s ním mluvit, než ser k tomu odhodlá.
Ale  jakmile  myslíš,  že je  čas,  otaž se:  “Neměli  bychom poprosit  Boha,  aby nám
osvítil toto místo?” Mnohdy dvě minuty na modlitbách měli větší úspěch pro člověka
než dvě hodiny rozhovoru.  Jakmile  ho Duch svatý přivede k tomu, že je ochoten
pomodlit se s tebou, tu již není daleko od království Božího. Popros ho, aby se také
sám za sebe modlil.  Připadá-li  mu to  zatěžko,  předříkávej  mu biblickou modlitbu
např.:  “Pane,  pomoz mi.” Řekni  mu:  “Jestliže Pán pomohl  oné  chudé pohanské
ženě,  pak pomůže i  vám, a když ho budete také tak prosit,  dá vám nové srdce,
jestliže ho o to poprosíte.” Neposílej nikoho domů, aby se tam modlil. Ovšem, měl by
to  také  doma  učinit,  ale  já  bych  mu  přece  raději  hned  po  kázání  otevřel  ústa
k modlitbě.  Je dobře,  když člověk v modlitbě slyší  svůj  vlastní  hlas.  Je dobře pro
něho, když zvolá. “Bože, buď milostiv mně hříšnému.”

Nikdy neříkej člověku, že je obrácen. Nikdy mu neříkej,  že je zachráněn.  Ať
Duch svatý mu to zjeví, neboť ty nemůžeš vědět, kdy člověk obdrží život věčný. Ty
bys za to  nemohl  odpovídat,  kdybys v této  důležité  otázce uvedl  člověka v omyl.
Můžeš však napomáhat jeho víře a důvěře a přivést ho na pravou cestu.

Přijď připraven do shromáždění a buď připraven na to, abys osobně působil.
Když byla vyhlášena válka mezi Francií  a Německem,  německý vojevůdce hrabě
Moltke byl  na to  připraven.  Zpráva byla mu oznámena pozdě večer,  když byl  již
v posteli. “Velmi dobře,” pravil poslu. “Třetí akta na levé straně stolu.” A spal dále.
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Konej  práci  upřímně.  Neobracej  se  na  takové,  kteří  stojí  společensky  nad
tebou;  vybírej  si  zpravidla  lidi  tvého stavu. Nezabývej  se osobami  jiného pohlaví,
když  to  jde  zařídit  jinak.  Veškerou  svou  pozornost  obrať  k tomu,  abys  ubohým
zápasícím duším odpověděl na otázku, jež má pro ně největší důležitost. “Co mám
činit, abych byl spasen?”
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KAPITOLA  PATNÁCTÁ

Souhrn rad

V této poslední kapitole chci shrnout všechny rady, o kterých jsem se více nebo
méně šířil na předcházejících stránkách.

1. Pro stálou potřebu měj příruční Bibli, dobrou konkordanci a rejstřík veršů.

2. Neustále měj v tašce Bibli nebo Nový zákon a nestyď se, když tě lidé vidí v ní
číst ve vlaku atd.

3. Neboj se vyznačovat v ní místa nebo činit si poznámky na okraji. Podtrhni si
v Bibli místa, která obsahují zaslíbení, napomenutí, výstrahy hříšníkům a křesťanům,
pozvání neobráceným atd.

4. Věnuj nejméně patnáct minut denně studiu a rozjímání. Ten krátký čas bude
mít velké výsledky a nebudeš litovat.

5.  Buď ze srdce ochoten,  “abys zpytoval zákon Hospodinův i plnil  jej”.  /Ezd
7,10/

6.  Pros  Boha,  aby  zrak  tvého  rozumu byl  stále  otevřen,  abys mohl  poznat
pravdu, a očekávej, že tvou modlitbu vyslyší.

7. “Uvrz na Hospodina břímě své a onť opatrovati tě bude, aniž dopustí, aby na
věky pohnut byl spravedlivý.” /Žalm 55,23/ Neboj se zkoušet základ naděje, která je
v tobě.

8. Věř Bibli jako zjevení Božímu a podle toho jednej. Nezamítej žádnou její část,
protože obsahuje něco nadpřirozeného nebo protože ji nedovedeš pochopit. Čti celé
Písmo. Pamatuj na svědectví, jež Bůh sám o něm vydal.

9. Nauč se zpaměti každý den nejméně jeden verš. Verše vtisknuté do paměti
budou mít podivuhodný úspěch ve tvém každodenním životě a ve tvém jednání.

Mnozí křesťané dovedou lépe citovat Schillera a Götha než Bibli.

10. Jsi-li kazatelem nebo učitelem v nedělní škole, snaž se stát se mistrem ve
znalosti Bible. V tom se nesmíš dát předstihnout nikým v obci nebo ve třídě.

11. Snaž se, abys místa v Bibli, která uvádíš, uváděl přesně.

12. Stanov si plán soustavného studia Bible:  buď po odstavcích nebo podle
pojmů,  jako  je  “krev”,  “modlitba” atd.,  anebo  podle  knih  nebo  některou  dříve
uvedenou metodou.

13. Zkoumej, proč a pro koho byla napsána každá kniha Bible. Porovnej Starý
zákon  s Novým.  Studuj  list  Židům  a  třetí  knihu  Mojžíšovu,  Skutky  apoštolské  a
epištoly, proroky a historické knihy Starého zákona v jejich vzájemné souvislosti.
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14.  Zkoušej,  jak  bys mohl  používat  Bible  tak,  abys žil  s Bohem ve vroucím
společenství; usiluj dosíci takových znalostí Písma, aby ses stal schopným vést duše
ke Kristu. Jeden starý kazatel říkával, že stále mu zní v uších volání zanedbaných
slov Písma, která se ho zrovna tážou, proč neukáže, jak byla důležitá.

15. Nespokojuj se denní četbou pouze jedné kapitoly. Studuj smysl nejméně
jednoho verše.
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